
Сряда
14 април 2010, брой 69 (4880)

цена 1.50 лева

Интервю ▶ 22
Ръстът на лошите 
кредити вече е 
овладян
Ипотечните кредити ще се 
увеличат с 25%, твърди  
Тихомир Тошев, изп. ди-
ректор на "КредитЦентър" 

Новини ▶ 6

USD/BGN: 1.43991 

+0.01%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.35830

    -0.01% 
Българска народна банка

Sofix: 425.49 

          -0.01%
Българска фондова борса

BG40: 117.21

-0.42%
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

Инвеститор  ▶ 12-13
Слизането от БФБ  
ще става и след 
решение на ОСА
Делистването на публични 
компании да става с едино-
душно решение на общото 
събрание на акционерите, 
без да е необходимо да се 
отправя търгово предложе-
ние, предлага КФН

В Полша започва 
най-голямото IPO 
в Европа    
Водещият застраховател 
ще предложи на инвести-
торите 22% от капитала си 

Инвеститор  ▶ 16

Коментар ▶ 2
Как да си  
направим 
политически чадър
Цялата схема е толкова 
проста, че е почти гениал-
на. На всичкото отгоре е 
легална. Просто така пише 
в закона. А промени в зако-
на могат да правят същите 
тези, които пращат свои 
хора в Сметната палата

Руските проекти няма да 
са свещени крави 

Проектът на енергийна-
та стратегия е готов и 
скоро ще бъде предста-
вен, съобщи министъ-
рът на икономиката, 
енергетиката и туризма 
Трайчо Трайков

Новини ▶ 8 Новини ▶ 8-9
Без облекчения 
за екосгради
Да бъдат направени 
законови промени, за да се 
стимулира строителство-
то на енергоспестяващи 
сгради. Това ще е едно от 
предложенията на Българ-
ския съвет за устойчиво 
развитие (BGBC) към 
управляващите

Новини ▶ 9

„Информационно 
обслужване” без монопол

Държавната 
компания спечели 
само четвъртия 
лот от поръчката 
за изнасяне на 
ИТ услугите на 
ведомството 

Първият ден от отпуска по болест 
няма да се заплаща

 Вторият и третият ще се  поемат  
от работодателя в размер на 80%
▶

Три от ключовите антикризисни мерки на правителството изглежда няма да проработят. 
Увеличаването на ДДС от 20 на 22% остава единственият начин в бюджета да влязат 
повече пари и държавата да се справи с растящия дефицит  ▶ 4-5

НеизбежНо почти
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Печеливш
кристиан Шарита

Губещ
Йорг Золфелнер

Кристиан Шарита е новият изпълнителен директор на 
“Карфур България”. Той наследява поста от Лоран Бендавид, 
който вече ще работи в централата на групата във Фран-
ция по ключов проект, свързан с развитието на концепция-
та на хипермаркетите. Шарита има 26-годишна кариера 
в “Карфур”, като е заемал редица мениджърски позиции във 
Франция, Тайван, Япония и Индонезия. 

Цивилни служители на ДАНС са влезли в клиентски центро-
ве на електроразпределителното дружество ЕVN в шест 
града в Югоизточна България. Това съобщи шефът на дру-
жеството Йорг Золфелнер. По думите му спецполицаите са 
търсили доказателства за направени инвестиции от ком-
панията, но не са представили официален документ за про-
верката. 

Вторник
13 април 2010, брой 68 (4879)

цена 1.50 лева

Интервю ▶ 20
Спадът на 
цените вече е  
в миналото
Цветелина Тасева, изпъл-
нителен директор 
на „Адрес недвижими 
имоти”

Новини ▶ 7

USD/BGN: 1.43970 

-1.48%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.35850 

    +1.50%
Българска народна банка

Sofix: 425.53

    +0.51%
Българска фондова борса

BG40: 117.70 

+0.07%
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

Трайчо Трайков,  министър на икономиката, 
енергетиката и туризма
▶

Части от НЕК 
може да бъдат 
приватизирани 

Инвеститор  ▶ 13
Имотните фондове 
чакат положителна 
доходност догодина   
Всичките пет колективни 
схеми от подобен тип имат 
отрицателна възвръщае-
мост от началото на 2010 г.

„Арома” може да 
свали „Астера” от 
борсата    
Очаква се скоро софийска-
та компания да отправи 
търгово предложение към 
миноритарните акционери

Коментар ▶ 2
В Лисабон.  
Къде  
другаде?!
Не може от сутрин до 
вечер да търсиш раз-
биране от хората и да 
обявяваш все по-голям 
дефицит, а в същото 
време да не ограни-
чиш пътуванията зад 
граница

Къде отиват старите 
ни електроуреди

Програмата Life+ финан-
сира първия проект за 
рециклиране с 500 хил.  
EUR. В страната регистри-
раните организации по 
оползотворяване на елек-
трооборудване са 15 

Тема на деня ▶ 4-5 Новини ▶ 8-9
Бъдещите 
приоритетни 
сектори
Логистиката и фил-
мовото производство, 
са два нови сектора, 
за които държавата 
ще положи специални 
усилия да привлече 
повече чужди инвес-
титори

Медиен бизнес ▶ 22-23

Онлайн инвазията 
на офлайн медиите 

Българските 
вестници, телевизии 
и радиа преоткриват 
силата на интернет 
като средство за 
разпространение на 
информация

Инвеститор  ▶ 16

Стари рецепти

Правителството намери начин да съкрати разходите, след като Конституционният съд 
му забрани да прекроява бюджета. Ведомствата ще разполагат само с 90% от бюджета си 
- т.нар. буфер, прилаган и от кабинета “Станишев”  ▶ 6

Мнения

идеята на дянков 
рязко да бъдат намалени 
бонусите на чиновниците 
за сметка на по-високи 
заплати предстои. Познай-
те откъде ще си вземат 
отнетото.

Мира 
 

и да режат заплати, пари 
пак няма да има.  Това не е 
начинът да се реагира анти-
кризисно. Най-много хаосът 
и тук да стане още по-голям.

нейчо 

агенция “Митници” била 
една от трите-четирите 
най-корумпирани, най-нере-
формирани, най-неефектив-
ни институции в цялата 
държава, сега ситуацията 
се променила. Рано е за по-
добни твърдения, ще видим 
какво ще каже следващият 
кабинет за тях.

Магда  

▶

▶

▶
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1Министерство-
то на финанси-
те детронира 
“Информационно 

обслужване”, след като 
от 1998 г. досега фирма-
та е печелила цялата 
поръчка за поддържане 
на ИТ инфраструктура-
та на ведомството.

2 Къде оти-
ват старите 
електроуреди? 
Рециклирането 

става все по-модерно и 
у нас.

3 Земеделци очер-
тават със сате-
лит обработва-
емите площи.

Как да си направим 
политически чадър

Представете си, че си имате 
политическа партия. Пред-
ставете си, че партията ви влиза в 
парламента. Представете си, че тя 
дори става част от управляващото 
мнозинство. После си помислете 
какво става, като получите и минис-
терски постове. След това прецене-
те кои хора да сложите за министри 
и какво точно очаквате от тях. Може 
да очаквате да си вършат работата 
в услуга на държавата. А може и да 
очаквате да вършат работа за вас. И 
в услуга на вашите приятели.

Ако е второто, спешно ще ви 
потрябват конкретни меха-
низми, за да може услугите да 
бъдат вършени ефективно, систе-
матично и най-важното - тайно. 
Нямате право да избирате проз-
рачност на услугите за прияте-
лите, понеже когато става въпрос 
за държавно управление, това, 
първо, е оксиморон, и второ, ще 
навлечете големи бели за себе си, 
приятелите и министъра. Въпрос 
на лична преценка е какъв меха-
низъм ще изберете за далаверите 
си. Има класически схеми, има и 
сложни манипулации. Може из-
цяло да пренебрегнете законите, 
може да им ползвате вратичките, 
а може и да си пригодите закони-
те по избор. В първия случай има 
по-голяма вероятност, а третата 

не е препоръчителна, защото е 
свързана с публичност.

Най-простите неща често са 
най-ефективни. Ето ви една еле-
ментарна схема, за която единстве-
но е необходимо повече търпение. 
По закон членовете на Сметната 
палата се избират от Народното съ-
брание. Изчаквате да дойде време за 
гласуването на някой от тях. Поне-
же сте част от управлението, новият 
човек е и ваш човек. След като вече 
си имате свой в контролния орган, 
може да започнете да действате. 
Обаждате се на министъра си и му 
давате зелена светлина да започне 
веднага да извършва услуги. И той 
започва. Сключва сделки, тегли 

заеми, сипе пари насам и натам. Без 
притеснение. 

След края на годината Сметната 
палата започва да проверява как 
министърът е управлявал поверени-
те му средства. Всъщност одитът се 
извършва от конкретен отдел. Шеф 
на отдела е вашият човек. Одитори-
те в него са негови, следователно и 
ваши. Та значи правят ви тези хора 
финансовата проверка и изготвят 
един документ, в който лъсват 
всички неразумни харчове. Това не 
трябва да звучи страшно. Защото 
вашият човек просто не подписва 
одита, с което той потъва. Минис-
търът ви е отличник. И одиторският 
шеф няма основание за притесне-

ния. Действията му не подлежат 
на контрол. По закон процедурата 
свършва при него. 

Цялата схема е толкова 
проста, че е почти гениална. 
На всичкото отгоре е легална. Прос-
то така пише в закона. А промени в 
закона могат да правят същите тези, 
които пращат свои хора в Сметната 
палата. На предишните законотвор-
ци или не им е хрумнало, или не са 
искали. След като са се възползвали 
от механизма, е по-вероятно да е 
второто. Сегашните би трябвало да 
се задействат, понеже вече няма да 
имат голям избор - далаверата стана 
публична. Макар че на някого може 
и да му стане мъчно.

Цялата схе-
ма е толкова 

проста, че е поч-
ти гениална. На 
всичкото отгоре е 
легална

коментар
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Или реформи, или 
по-високи данъци

Сряда 14 април 2010  pari.bg

коментар

Точно 10 дни минаха, от-
както правителството прие 
пакет от антикризисни мер-
ки, които трябва да донесат 
в бюджета над 1.6 млрд. лв. 
Мерките засега обаче оста-
ват само на хартия. Някои 
от тях може да заработят в 
близките седмици. Други 
- в рамките на тази година. 
Трети може да останат само 
добри намерения. 

Основната част от мер-
ките обаче няма да донесат 
желания фискален ефект 
(подробности на стр. 4-5). 
А други, дори и да донесат 
пари в бюджета, докато 
това се случи, ще минат 
месеци, а може би и година.
Решителни действия за 
намаляване на публични-
те разходи не се виждат. 
Засега правителството се 
опитва да събере повече, а 
не да харчи по-малко. Дори 
и преоткритият „буфер” 
от 10% ще донесе някакъв 
положителен ефект чак към 
края на годината. Дотогава 
остават месеци, през които 

дясна програма и обещание 
за намаляване или поне 
запазване на данъците. В 
стремежа си да се хареса на 
всички обаче управлението 
продължава да забавя ради-
калните реформи. Сериозни 
съкращения няма. Закри-
ване на административни 
структури няма. 
Замисълът на правителство-
то изглежда следният: Няма 
да действаме радикално, 
за да не изгубим подкрепа. 
Ще съберем повече пари и 
без реформи. Ще се измък-
нем от пожара и ще дочака-
ме по-добри времена.

Всичко в този план е 
изпълнимо освен едно 
- повече пари в скоро време 
няма да съберат. Тогава 
единствената възможност 
ще остане повишаването на 
данъците. Така в желанието 
си да не изгуби подкрепа от 
избирателите управлението 
може да... изгуби подкрепа 
от избирателите. Защото 
никой не обича по-високите 
данъци.

pari.bg реплики

По темата „имотният 
пазар показва първи при-
знаци на съживяване”

Съживявал се пазарът 
- пълни глупости! А надце-
няването в София е дори 
повече от 2 пъти - провере-
те за сравнение имотите 
в градовете в Европа - няма 
такова надценяване!!! Со-
фия се оказва изключител-
но луксозна дестинация. :-) 

poli80 
 

По темата „Министер-
ството на финансите 
детронира „информаци-
онно обслужване”

Ужас! „Сименс” и ИТ раз-
витие на едно място, не 

▶

▶

▶

▶

мисля, че става! 
foby

 Е, сега интересно стана. 
„Сименс” оправи МВР и сега 
е ред на МФ. Жална му май-
ка на НАП, АМ и други там. 

aksior 

По темата „наП съвет-
ва: Сигнализирайте за 
укрити доходи на наемо-
датели”

730 хил. лв. укрити данъ-
ци!!! И тези пари ще спасят 
дупката от над 3 млрд.лв.!!!!  

Предлагам цялото МФ и 
НАП да се явят на конкурси 
за заеманите длъжности и 
ако издържат елементарна 

▶

▶

▶

▶

финансова грамотност, да 
продължат да се занима-
ват с тази работа. 

Как не можаха да измис-
лят нито една антикризис-
на мярка и предложиха 61, 
от които няма нито една 
работеща, без да се изис-
кват законови промени, без 
да се изискват нови чинов-
ници да ги обработват!!! 

Ето ви две мерки, които 
решават и подобни пробле-
ми на бабите реститутки, 
спортисти и певци, които 
също са укривали данъци 
над 10 млн. лв.

Слънчо

▶

▶

 има и министър-председатели, които са злоупотребявали, каза пред журнали-
сти алексей Петров в отговор на въпроса какви имена е съобщил в комисията за 
контрол на данС. Вчера Софийският апелативен съд остави Петров в ареста 
                     СНИМКА МАРИНА АНгЕлоВА

▶

цитат

По-големи реформи 
от тези не знам кой е 

правил преди мен

Число на деня

71.7
млн. лв. ще отпусне държавата от бюджета за строи-

телството на многофункционална спортна зала в София
▶ Премиерът Бойко Борисов по повод обвинението 

на Синята коалиция, че реформите са спрени

Решителни 
действия 

за намаляване на 
публичните разходи 
не се виждат. Засега 
правителството се 
опитва да събере по-
вече, а не да харчи 
по-малко

Биляна Вачева, 
bvacheva@pari.bg

октопод

дефицитът няма да се за-
пълни от само себе си. 

Обикновено който не пра-
ви реформи, вдига данъци-
те. Правителството на Бой-
ко Борисов дойде на власт с 

  СНИМКА МАРИНА АНгЕлоВА



Сянката на 
по-висок ДДС 
надвисва над                   
бюджета 
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Увеличаването на данъка 
върху добавената стойност 
от 20 на 22% е почти неиз-
бежно. Това е единственият 
начин в държавната хазна 
да влязат повече приходи 
и държавата да се спра-
ви с растящия дефицит. 
Въпреки че увеличението 
на ДДС беше отложено в 
бъдещето, част от приети-
те 60 антикризисни мерки 
няма как да проработят и 
това се оказва единстве-
ният реалистичен вариант 
за кабинета “Борисов” да 
докара повече приходи в 
бюджета. 

На камък
Както в. “Пари” вече писа, 
планираните 500 млн. лв. 
от продажба на въглеродни 
емисии няма как законово 
да влязат в приходната част 
на бюджета, а са по-скоро в 

подкрепа на бизнеса. Про-
дажбата и арендата на зе-
ми от държавния поземлен 
фонд също е под въпрос, 
тъй като държавата все още 
не е направила анализ на 
собствеността си и не е 
наясно кои са наематели-
те. Според източници на 
в. “Пари” това едва ли ще 
стане ясно преди края на 
годината. Подобно е поло-
жението и с 10-процентно-
то орязване на разходите на 
министерствата. След като 
стана ясно, че решението 
е противоконституционно, 

Три от ключовите антикризис-
ни мерки на правителството 
няма да проработят 

Биляна вачева
bvacheva@pari.bg

Силно се надявам да 
не се стигне до увели-
чаването на ДДС като 
мярка за увеличаването 
на приходите в бюдже-
та. През май ще сме 
наясно дали мерките, 
които правителството 
предприе, ще дадат 
желания фискален 
резултат. 

След месец ще разбе-
рем дали заложените 
1.6 млрд.ш лв. ще 
постъпят или не. Тогава 
ще се види дали тези 
мерки ще заработят на 
100%, т.е. всичките за-
ложени пари ще влязат 
в бюджета или може да 
не са достатъчни. 

В момента прави-
телството подготвя 
различни законода-

През май ще се види какви 
са приходите в бюджета

Надявам се 
да не се стиг-
не до увели-

чаване на ДДС

Менда Стоянова,
председател на бюджетната 
комисия в нС, ГеРБ

телни промени, които 
да проправят пътя за 
задействане на 60-те 
антикризисни мерки. 
Като се види какви са 
резултатите от тях, чак 
след това може да се 
прибегне до промяна на 
данъчните ставки.

екипът на Симеон Дян-
ков намери начин да го 
заобиколи, като разреши 
на министерствата да хар-
чат 90% от планираните 
бюджети. Останалите пари 
ще се ползват като буфер. 
Ефектът от намалените па-
ри обаче ще се усети чак в 
края на годината. Подобно 
е положението и с други 
мерки, а дотогава дефици-
тът може да се е увеличил 
двойно и дори тройно.

Така близо 1 млрд. лв. 
от планираните в тези три 
антикризисни мерки на 
практика няма да влязат в 
хазната. От друга страна, 
самият Дянков призна, че 
по разчети на финансовото 
министерство тази година 
приходите ще намалеят с 
1.2 млрд. лв. 

Така правителството ще 
се наложи да увеличи ДДС 

 Нека малко да ви обясня икономиката. Ние инвестираме                                   в индустрия, тези пари, които влагаме сега, ще се  
върнат и мултиплицират, каза вчера премиерът Бойко                                        Борисов по повод необходимостта от проекта  
“Български Лувър”    Снимки емилия коСтадинова

▶

продажба на вредни емисии
��� млн. лв.

��% орязване на разходите
��� млн. лв.

продажба и аренда на 
държавна земя
��� млн. лв.

���� млрд. лв.

Очакван ефект от 

антикризисните 

мерки
�.��� млрд. лв.

Графика: Гриша Струнджев
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от 20 до 22% през тази 
година, за да запълни дуп-
ките в бюджета. 

Надежди
Засега никой от управля-
ващите не смее да прогно-
зира кога ще бъде офици-
ализирано покачването на 
косвения данък. Силно се 
надявам да не се стигне 
до увеличаването на ДДС, 
каза за в. “Пари” пред-
седателят на бюджетната 
комисия Менда Стоянова 
(ГЕРБ). По думите й през 
май щяло да стане ясно 
дали мерките, които пра-
вителството предприе, ще 
дадат желания фискален 
резултат. На практика това 
означава, че още следва-
щия месец увеличение-
то на ДДС може да бъде 
върнато за обсъждане в 
правителството. 

Притеснение
От ДСБ очакват голямо 
неизпълнение на бюджета. 
С близо 20% тази година 
ще са по-малко приходите 
в бюджета, каза лидерът на 
десните Иван Костов. По 
думите му това означава, че 

ще има сериозна фискална 
криза. Костов е на мнение, 
че предложените от пра-
вителството антикризисни 
мерки не решават никакви 
проблеми и не помагат за 
провеждането на нито една 
реформа. Лидерът на ДСБ 
предложи да се намалят 
държавните звена, инсти-
туциите и служителите в 
тях. Една трета от институ-
циите може да бъдат слети 
или функциите им да бъдат 

прехвърлени върху дру-
ги, които трябва да поемат 
допълнително натоварва-
не, защото е криза, смята 
Костов.

Същата теза застъпи и 
икономистът Красен Стан-
чев. Според него кабине-
тът на Борисов трябва да 
пристъпи към намаляване 
на разходите, съкращаване 
на администрацията и при-
ватизация. 

По действията на прави-
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638.5
▶ млн. лв. е дефицитът 
в бюджета за февруари. 
Преди дни финансовият 
министър Симеон дян-
ков каза, че по оператив-
ни данни дефицитът 
за март се е свил до 200 
млн. лв.

550
▶ млн. лв. е дупката в хаз-
ната през първия месец 
от годината

Всяко правителство, 
което е на власт и има 
трудности с приходната 
част на бюджета, започва 
да гледа към увеличаване 
на някой данък - ДДС, 
акцизи и т.н. Според нас 
обаче по-важното е рязко 
да се намалят разходите, 
особено сега по време на 
криза и когато е налице 
бюджетен дефицит. Това 
обаче има определена цена 
и означава кабинетът на 
Борисов да предприеме 
непопулярни мерки. Те 
обаче има риск да не се 
харесат. Това е и причи-
ната повече да се гледа в 
посока увеличаване на по-
стъпленията, а не орязване 
на харчовете.

На всеки данъкоплатец, 
когато ходи да си плаща 
данъците, му е ясно, че 

Има резерви разходите 
да се свият с повече от 10%

Правителст
вото трябва 
да рискува и 

да предприеме не
традиционни мерки

Светла Костадинова,
изпълнителен директор на Ин-
ститута за пазарна икономика

Правителството трябва 
да работи в такава насока, 
че да стимулира хората да 
си плащат данъците, а не 
да ги укриват. Именно точ-
но това ще се случи, ако 
се увеличи ДДС. Много 
фирми ще минат в сивия 
сектор и така губещи ще 
са всички - потребители, 
компании и държавата. 
Така на практика крайният 
клиент ще понесе данъч-
ната тежест, без да има 
особена полза за бюджета. 

В тази среда е много труд
но да се прогнозира какъв 
ще е дефицитът в края на 
2010 г. Ето сега станахме 
свидетели на ревизирането 
му за 2008 и 2009 г. В тази 
несигурна среда трудно 
се правят анализи. Това 
създава и несигурност у 
чуждите инвеститори.

администрацията може 
да работи по-ефективно 
и има резерви за огра-
ничаване на разходите. 
Мярката да бъдат ограни-
чени разходите само с 10% 
според нас е недостатъч-
на. Има още откъде да се 
реже.

 Нека малко да ви обясня икономиката. Ние инвестираме                                   в индустрия, тези пари, които влагаме сега, ще се  
върнат и мултиплицират, каза вчера премиерът Бойко                                        Борисов по повод необходимостта от проекта  
“Български Лувър”    СнИмкИ емИлИя коСтадИнова

▶

20%
▶ по-малко приходи в 
бюджета ще има през 
2010 г., прогнозират от 
дСБ. По закон е заложено 
постъпленията да са 17.142 
млрд. лв.

телството се вижда, че то 
е по-ляво от много леви 
правителства, които ни уп-
равляваха през последните 
години, уточни Станчев. 
Той допълни, че това, което 
се вижда, е, че управлява-
щите не се решават да съ-
кращават разходи, а търсят 
начини за увеличаването на 
приходите.

През март, когато у нас 
беше мисията на МВФ, 
те предупредиха, че има 

голям риск по отношение 
на заложените приходи в 
бюджета. Фондът отново 
напомни, че за да излезем 
бързо от кризата, трябва да 
се предприемат реформи в 
администрацията и сери-
озни структурни промени 
в цялата икономика.

Прогнози
На базата на данните за 
дефицита само за два ме-
сеца е трудно да се правят 

прогнози, коментира Кра-
сен Станчев. Явно това е и 
причината правителството 
да не бърза с изпълнението 
на антикризисните мерки, 
допълни той. Какво е със-
тоянието в хазната, ще се 
види едва през май - юни, 
като физическите и юриди-
ческите лица внесат дължи-
мите данъци, обясни ико-
номистът. Тогава ще стане 
ясно и дали увеличаването 
на ДДС е неизбежно.



Графика: Вихър Ласков

ЛЕКАР

РАБОТНИК

РАБОТОДАТЕЛ

НОИ

повече осигурени лица са ползвали 
болнични през първите три месеца 

на тази година в сравнение 
със същия период през ���� г.

160 000

млн. лв. изплатени обезщетения 
за януари�февруари ���� г.

60.6
над планираните разходи 

за обезщетения

8%
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Първият ден от отпуска по 
болест няма да се запла-
ща, а вторият и третият ще 
се поемат от работодателя 
в размер на 80% от въз-
награждението на работ-
ника. От четвъртия ден 
нататък обезщетението за 
временна нетрудоспособ-
ност ще се плаща от На-
ционалния осигурителен 
институт в размер на 80% 
от осигурителния доход.

Това е последният вари-
ант на режима за изплаща-
не на болничните, догово-
рен между правителството 
и НОИ. В петък надзорни-
ят съвет на института ще 
трябва да я одобри, след 
което той ще бъде внесен 
като промяна в Кодекса 
за социално осигуряване 
на заседанието на Ми-
нистерския съвет другата 
седмица, заяви председа-
телят на НОИ Христина 
Митрева. 
 
Нарушения
В момента първият ден 
от болничните се заплаща 
изцяло от работодателя, 
след което обезщетението 
се поема от НОИ. Това се 
оказа начин за източва-
не на средства от НОИ и 
трябва да прекратим тази 
практика, заяви Митрева. 
В условията на криза на 
много места работодатели 
и работници прибягвали 
до принудително ползва-
не на болнични, вместо 
да се въвежда намален 
работен ден. По този на-
чин първите спестяват от 
фонд “Работна заплата”, 
а вторите получават 80% 
от заплатите си вместо 
50%, ако се трудят на 4-
часов работен ден. И при 
личните лекари има схема 
за неправомерно даване на 
болнични, каза Христина 
Митрева. 
Контрол
Новите правила в изпла-
щането на болничните се 

Първият ден от отпуска по 
болест няма да се плаща
Държавата затяга контрола над лекари и фирми за болничните листове

въвеждат временно, само 
че все още не е решено 
дали ще действат до 31 
декември 2010 г. или до 
31 декември 2011 г. Това 
важи за всички 60 мерки 
от антикризисния пакет 
на правителството. 

Искаме да видим как 
ще се промени поведе-
нието на трите страни, 
обясни Митрева. В НОИ 
правят анализ на общо-
практикуващите лекари, 

които издават болнични 
листове доста над сред-
ното за страната. Този 
анализ ще бъде предос-
тавен на здравната каса и 
на районните центрове по 
здравеопазване. 

Очаква се оттам да се 
предприемат по-сериозни 
санкции за некоректните. 
Наблюденията са устано-
вили, че Благоевградски-
ят регион е с най-голям 
брой издадени болнични 

листове на глава от насе-
лението. 

Инспекторите от НОИ 
ще затегнат контрола и 
със съвместни проверки 
с НАП и Главната инспек-
ция по труда. Ще се про-
веряват фирми, в които е 
установено, че бременни 
жени излизат в болнични 
преди раждане с осигу-
рителен доход много над 
средния за тези фирми. 
Очакваме при новата схе-

ма на плащане на болнич-
ните самите работодатели 
също да затегнат контрола 
върху болничните, каза 
Митрева.

Разходи
С около 50 млн. лв. до 
края на годината се очаква 
да бъдат намалени разхо-
дите на НОИ от промяна-
та в режима на плащане на 
болничните през първите 
три дни. 

За първите два месеца 
на годината по това перо 
от бюджета на НОИ вече 
са изплатени 60 млн. лв. 

Това е с 16% повече от 
същия период на минала-
та година и 8% над плани-
рания бюджет. За първите 
три месеца на годината 
160 хил. лица повече от 
същия период на м.г. са 
ползвали болнични, съоб-
щиха от НОИ. 

Мила Кисьова

НОИ очаква около 
140 млн. лв. по-мал-
ко от планираните 
приходи от осигу-
ровки 

От 1 юни ще се премахне 
таванът за обезщетенията 
при безработица и съкра-
тените ще получават 60% 
от възнагражденията си. 
Това е една от антикри-
зисните мерки на прави-
телството. 

В момента максимал-
ната сума, която може да 
вземе безработно лице, е 
264 лв. независимо как-

Ръстът на новорегистрираните 
безработни започна да се забавя

ва заплата е получавало 
преди това. Сега с промя-
ната обезщетението може 
да достигне 1200 лв. при 
таван на осигурителния 
доход от 2000 лв. Про-
мяната ще се отрази и на 
заварените обезщетения 
за безработица.

Положителна  
тенденция
Ръстът на новореги -
стрираните безработни  
започна да се забавя, съ-
общи председателят на 
НОИ Христина Митрева. 
Ако през януари броят 
им е бил 30 хил. души, 

през февруари вече е 26 
хил., а през март - 25 хил. 
Данните от началото на 
април пък показвали, че 
средно дневно 900 души 
се регистрират като без-
работни, което е със 100 
души по-малко от март. 
Нивото на безработица 
пада, защото сезонната 
заетост започна да оказва 
влияние, а вероятно вече 
има и слабо оживление на 
икономиката, каза Мит-
рева.

Прогнози
През март НОИ отчита 
по-добри приходи от оси-

гуровки от предните два 
месеца. Докато за януари 
и февруари неизпълнение-
то на заложените приходи 
е общо 27 млн. лв., за март 
е само 5 млн. лв. 

На базата на данните 
за тези първи три месеца 
очакванията са за цялата 
година да има 140 млн. лв. 
неизпълнение на бюджета 
на НОИ. В същото време 
разходите са на граница-
та на прогнозите, но има 
риск от увеличаване на 
разходите за краткосрочни 
обезщетения - най-вече 
за болест и безработица, 
заявиха от НОИ.снимка марина ангелова

 Христина Митрева, председател на Нои▶
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По следите на 1.111 млрд. лв.
И министрите преди 
Гагаузов са сключ-
вали необезпечени 
договори, каза Росен 
Плевнелиев

Председателят на Сметната 
палата лично е поел оди-
та на Министерството на 
регионалното развитие и 
благоустройството. Причи-
ната е, че председателят на 
отдела Хюсеин Чауш, който 
отговаря за министерството, 
е допуснал безконтролно 
разходване на над 1 млрд. 
лв. от предишния минис-
тър Асен Гагаузов. Проф. 
Валери Димитров и екип 
от експерти, които са извън 
отдела на Чауш, ще правят 
одитите за 2008 и 2009 г., а 
резултатите ще бъдат опо-
вестени през юни.

1.111
От Сметната палата потвър-
диха, че Чауш не е подписал 
одита на МРРБ за 2008 г. 
Ден по-рано председателят 
на СДС Мартин Димитров 
съобщи, че в резултат на 
тези действия е допуснато 
харченето на 1.111 млрд. 
лв. за сделки за инфраструк-
турни проекти, теглене на 
кредити от чужди банки и 
като бъдещи задължения. 
Според Димитров причи-
ната е липсата на редица 

документи в деловодството 
на министерството, които 
да обосновават изразходва-
ните пари. 

Чадърът
Членовете на Сметната па-
лата, какъвто е и Хюсеин Ча-
уш, се избират от Народното 
събрание и на практика са 
политически назначения. В 
същото време, след като ръ-

ководителят на отдел подпи-
ше (или не подпише) одита 
на дадено министерство, ни-
то палатата като колективен 
орган, нито председателят 
има право на последващо 
решение. Така се отваря въз-
можност за злоупотреби, за 
които няма и контрол.  

Проверки
Междувременно настоящи-

ят строителен министър 
Росен Плевнелиев съобщи, 
че необезпечените догово-
ри не са сключвани само 
от Гагаузов, но и години 
назад. В момента освен 
одита на Сметната пала-
та в министерството тече 
втори паралелен одит на 
държавната финансова ин-
спекция. 

Филипа Радионова

▶ Строителният министър Росен Плевнелиев и американският посланик Джеймс 
Уорлик присъстваха на кръгла маса за устойчивото развитие снимка марина ангелова

сряда 14 април 2010  pari.bg

Сметната палата не 
може да контролира
Нито Сметната палата, 
нито нейният председател  
могат да вземат последва-
щи решения по одитите 
на годишните финансови 
отчети на бюджетните ор-
ганизации. В този смисъл 
отговорност за извърше-
ните одити и заверки на 
министерствата носят 
одитните екипи и съответ-
ните ръководители на отде-
ления, които са и членове 

Съобщение на Сметната 
палата

на Сметната палата.
По случая председателят 
на Сметната палата проф. 
Валери Димитров разпоре-
ди вътрешна проверка. Въз 
основа на резултати от тази 
проверка проф. Димитров 
пое лично ръководството 
на одита на МРРБ.

Така е създаден 
политическият чадър
Представете си как 
неизвестният човек 
Хюсеин Чауш контролира 
министрите на ДПС или 
разпределящия порции 
Ахмед Доган. Представете 
си как неизвестният човек 
Хюсеин Чауш контролира 
този, на когото дължи ка-
риерата си. Такива хора не 
смеят да споменат името 
на шефа си, а ние очаква-
ме да го контролират. Така 
е създаден политическият 
чадър, така е гарантирано 
ограбването на България.

Мартин Димитров, 
председател на сДс

СДС настоява незабавно 
Чауш да бъде отстранен, 
за промени в Закона за 
Сметната палата и пре-
махване на практиката 
управляващите партии 
да назначават свои хора в 
контролните органи. Не 
може политически зави-
сим човек да контролира 
тези, които са го назна-
чили.

ЕнвироХеми
лидер в пречистването на индустриални отпадъчни води
Производство на биогаз при пречистване 
на индустриални отпадъчни води

С оглед намаляване на замърсяемостта на повърхностните 
водоеми или респективно редуциране на натоварванията в 
комуналните пречиствателни станции, отпадъчните води от 
индустрия следва да се предтретират физико-химично или 
биологически (в зависимост от степента и вида на замърсяване-
то) преди тяхното заустване. При избор на първично 
анаеробно биологическо стъпало в процеса на пречиства-
нето на отпадъчните води се образува биогаз.  Целта на 
настоящата статия е да разгледа, от една страна възможностите 
за енергийноефективното третиране на тези водни потоци, а от 
друга, за използването им също като изходяща суровина за добив 
на биогаз - друг алтернативен енергиен източник.

Отпадъчните води от питейната и хранителната индус-
трия се характеризират с висока замърсяемост. За щастие 
в по-голямата си част тези замърсявания се характеризи-
рат и с висока биологическа усвоимост. Друга основна 
характеристика на тези води е тяхната неравномерност за 24 
часа и подчертаната им сезонност.

За третирането на такива отпадъчни води има разработени два 
основни биологически метода. Изхождайки от принципите за 
енергийна ефективност и приемайки една относително висока 
замъреност на водите, тук ще направим сравнение между 
аеробните и анаеробните биологически методи.

Ако изборът попадне на аеробна технология, т.е. конвенцио-
нален биобасейн с въздуходувна ситема за подаване на кислород 
в средата и вторичен утаител за отделяне на биомасата 
(наричана още активна утайка), тогава следва да се вземат 
предвид наред с инвестиционните също и не по-ниските 
експлоатационни разходи, основно перо от които е енерго-
потреблението от въздуходувната система, и разходите, обусло-
вени от каловото стопансто, където утайката се уплътнява, 
стабилизира, обезводнява и едва след това депонира. Експло-
атационните разходи при аеробната технология  нара-
стват пропорционално на замърсяемостта на водата. Ето 
защо се приема, че при ХПК над 2.000 мг/л (химическа потреб-
ност от кислород = една от мерките за замърсеността на 
отпадъчните води) е разумно да се огледа възможността за 
анаеробно третиране. 

При въпроси, отнасящи се до тази статия или избора на технология за третиране на 
отпадъчните води от вашето производство, се обърнете към ЕнвироХеми България ЕООД

При избор на анаеробна технология биологическата 
редукция се извършва при липса на кислород. В рамките на 
няколко процесни стъпки органичната субстанция бива 
редуцирана до биогаз. За разлика от аеробното третиране 
тук енергопотреблението е в пъти по-малко и практи-
чески от нея не се отделя излишна утайка. Основното 
количество замърсители се отделя от системата под 
формата на биогаз. 

Калоричността на биогаза, която е функция от състава му, също 
варира. Обикновено се приема, че съставът на биогаза получен 
при третирането на отпадъчни води е около 30% СО2 и 70% СН
4. При калкулацията на съоръженията обикновено се приема 
калоричност на така получения биогаз от  6.5 kWh/m³.

Така анаеробната технология ни дава предимството 
на значително по-ниските експлоатационни разходи, 
производство на алтернативно гориво от отпадъчна-
та вода, както и степен на пречистване обикновено 
до ниво, достатъчно за заустване в градска канализа-
ция. 

Например за едно съвременно производство на биодизел с 
капацитет от 50.000 м3 продукт годишно имаме среден 
поток отпадъчна вода от 50 м3/ден с концентрация от 80.000 до 

100.000 мгО2/л. Ако приемем средно дневно натоварване от 
4.000 кгО2/ден и производство на биогаз от 1.250 н.м3/ден, 
може да се направи предвиждането, че инсталацията би 
имала положителен стопански ефект от 8.100 КВч/ден. 

Ето защо при многообразието от биологически методи за 
третирането на отпадъчните води все по-често изборът 
попада върху анаеробната редукция или на комбинацията от 
първично анаеробно стъпало за редуциране до минимум на 
натоварването и вторично аеробно стъпало за допречистване 
и заустване в повърхностен водоприемник.

Схема 2:  Баланс на ХПК при анаеробното тертиране на индустриалните отпадъчни води

● Само 3–5 % от ХПК се 
усвояват под формата на 
биомаса

● 80–90 % от ХПК се 
превръщат в биогаз

Биомаса (3–5%)

ХПК на изход (10% от 
началното натоварване)

Поток 
отпадъч-
ни води

Биогаз (80–90%) от ХПК на вход

ЕнвироХеми България ЕООД
бул. Евлоги Георгиев 100

1505 София, България
тел.: +359 2 846 30 65

факс: +359 2 846 30 66
www.envirochemie.bg

                                                                                                                                        
info@envirochemie-bg.com 

ЕнвироХеми България ЕООД, д-р инж. Мария Начева
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Държавата не се     ангажира  
с облекчения за      екосгради

Да бъдат направени зако-
нови промени, за да се сти-
мулира строителството на 
енергоспестяващи сгради. 
Това ще едно от предло-
женията на Българския съ-
вет за устойчиво развитие 
(BGBC) към управляващи-
те. Освен намаляването на 
данъка върху такива сгради 
съветът предлага въвежда-
нето на финансови стимули 
под формата на по-изгодни 
банкови кредити. В момен-
та се прецизират всички 
предложения, заяви арх. 
Георги Кoларов, президент 
на BGBC. По думите му до 
края на месеца те трябва да 
бъдат представени за обсъж-
дане на правителството.

На последно място
По данни на ЕВРОСТАТ до 
март 2010 г. България е на 
последно място в Европа по 
отношение на енергийната 
ефективност. Най-големият 
потребител на енергията са 
домакинствата и сградният 
фонд. Това прави развити-
ето на устойчивото стро-
ителство основен приори-
тет. Досега подобни сгради 
излизаха между 30 и 40% 
по-скъпо. Сега цената е 
драстично по-ниска, заяви 
още арх. Кoларов. 

Данъчни облекчения
Законодателството пред-
виждаше доскоро данъчни 
облекчения за сгради, които 

отговарят на критериите 
за енергийна ефективност. 
Това се отнасяше обаче 
само за обекти, които са 
пуснати в експлоатация до 
2005 г. Това трябва да бъде 
променено, призова арх. 
Коларов.

На ход е правител-
ството
Министърът на регионално-
то развитие Росен Плевне-
лиев не се ангажира с кон-
кретна позиция по предло-
женията. На организирания 
от BGBC форум министърът 
обясни, че ако се продадат 
антикризисно въглеродни 
емисии, с тези средства мо-
же да бъде финансирано са-
нирането на панелни сгради. 
Той коментира още, че по 
ОП „Регионално развитие” 
има останали нефинанси-
рани проекти на стойност 
120 млн. лв. 

Държава в почивка
През 2000 г. бе създаден 
междуведомствен съвет за 
устойчиво развитие под ръ-
ководството на Министер-
ството на околната среда и 

България е на  
последно място  
в Европейския съюз 
по енергийна  
ефективност

▶  На срещата, организирана от Българския съвет за                                     обществено развитие, 
присъства и посланикът на испания Хорхе Фуентес                                                      снимка марина ангелова

Цената на водата  
няма да се влияе от 
откупуването на кон-
цесията

 
Френски компании са про-
явили интерес към пре-
отстъпването на водната 
концесията в София.  Това 
съобщи при откриването на 
семинар „Френският опит 
в публично-частното парт-
ньорство във водния сек-
тор” посланикът на Фран-
ция Етиен дьо Понсен. 

Изпълнителният дирек-
тор на „Софийска вода” 
Иван Иванов потвърди 
информацията. По думите 
му проявеният интерес е 
сериозен и се очаква да 

бъдат направени конкретни 
финансови предложения от 
кандидатите. Сред тях има 
няколко френски, съобщи 
Иванов. Според него цената 
на водата не би трябвало да 
се влияе от откупуването 
на концесията, защото има 
бизнес план до 2013 г., кой-
то трябва да се спазва. 

„Софийска вода” АД съ-
ществува от октомври 2000 
г. и има договор за концесия 
за 25 г. за експлоатацията и 
поддръжката на ВиК систе-
мата в София. Столичното 
кметство държи 22.9% от 
акциите, а английската ком-
пания „Юнайтед Ютили-
тис” и Европейската банка 
за възстановяване и разви-
тие останалите 77.1%. 

Французи искат 
„Софийска вода”

водите. Между 2004 и 2006 
г. той не работи, а след въз-
обновяването е пренасочено 
към министерството на ико-
номиката. Сега се обсъжда 
идеята съветът да премине 
под контрола на Минис-
терския съвет. На всеки две 
години трябва да дава ин-
формация за извършените 
дейности пред ООН.

Смяна на акцента  
Досега основният фокус 

на междуведомствения 
съвет е бил само околната 
среда, обяснява Евдокия 
Манева, заместник-минис-

Проектът на енер-
гийната стратегия е 
готов и скоро ще бъде 
представен

Големите енергийни проек-
ти само ще бъдат посочени 
в енергийната стратегия на 
страната, но няма да бъдат 
описвани в подробности, 
съобщи министърът на ико-
номиката, енергетиката и 
туризма Трайчо Трайков. 
По думите му, въпреки че 
ще фигурират в документа, 
руските проекти няма да 
бъдат свещени крави. Голе-
мите проекти не трябва да 
се делят на руски и неруски. 
Според мен не е необходимо 
всички проекти да са изчер-
пателно изброени в страте-
гията, каза министърът.

Ядрото няма да е 
ядро
При посещението си пре-
ди две седмици в Москва 
председателят на Народно-
то събрание Цецка Цачева 
посочи, че трите енергийни 
проекта с руско участие - 
АЕЦ „Белене”, нефтопрово-
дът „Бургас - Александрупо-
лис” и газопроводът „Южен 
поток”, ще бъдат ядрото на 
енергийната стратегия на 
България. Това беше изва-
дено от руските вестници, 
аз не виждам българските да 
пишат неща, които се случ-
ват в България. Да правят 
анализи, които да предста-
вят българските интереси и 
виждания. Това, което виж-
дам да правят българските 
медии, е да чакат нещо да 
се появи в „Комерсант”. 

Мислете, разсъждавайте, 
правете анализи и конфрон-
тирайте с тях руските ком-
пании. Или американските, 
френските, които са ви под-
ръка, беше коментарът на 
Трайчо Трайков.

Дялове енергия
В стратегията ще бъде запи-
сано, че енергията от ВЕИ 
трябва да достигне дял от 
16%, а ядрената, която сега 
е 33%, трябва да запази 
дела си или да го увеличи. 
За ядрената енергетика сме 
казали, че тъй като тя е 
нисковъглероден източник 
на енергия, ние ще пре-
доставим институционална 
подкрепа. Най-малко. Ин-
ституционалната подкрепа 
означава, че бихме подкре-
пили ядрени проекти. Дали 
държавата ще инвестира 
в такива проекти, това не 
е записано в стратегията, 
защото вече става дума за 
инвестиционни решения, 
обясни Трайчо Трайков. 

Срокове
Проектът на енергийната 
стратегия е готов. В мо-
мента се прави екологич-
ната оценка на текста, ко-
ято отнема време, обясни 
енергийният министър и 
обеща в най-скоро време 
той да бъде представен и 
подложен на обществено 
обсъждане. 

Очакванията са, че стра-
тегията ще може да бъде 
приета в рамките на на-
стоящата сесия на парла-
мента, т.е. преди лятната 
ваканция.

Филипа Радионова

Изграждането на нови 
съоръжения ще струва 
10 млн. EUR

Поне 5.3 млн. лв. трябва 
да са годишните приходи 
от разполагане на реклам-
ни елементи в София. То-
ва е записано в проекта на 
конкурсната документация, 
публикувана на сайта на 
дирекция „Архитектура и 
градоустройство” (ДАГ) към 
Столичната община. Сега 
в кметството годишно от 
билбордове постъпват 1.5 
млн. лв. В документацията  
са определени минималните 
месечни наемни цени за па-
кети от рекламни елементи, 
сред които и билбордове. 

За различните зони те са от 
9248 до 15 832 лв. От ДАГ 

са определили 1240 места за 
билбордове. На заседанието 
на комисията по бюджет и 
финанси вчера от реклам-
ните агенции са заявили, че 
някои от местата не са под-
ходящи за поставяне на ре-
кламни елементи и няма да 
могат да ги продадат. Сегаш-
ните рекламни съоръжения 
трябва да бъдат премахнати 
и според конкурса да бъдат 
направени нови, които да 
са устойчиви на корозия, да 
са захранени с ток и да са 
съобразени с конкурса. От 
рекламните агенции твърдят, 
че изграждането на нови 
рекламни съоръжения ще 
струва 10 млн. EUR, а сро-
кът на договорите за наем 
от 5 години, предвиден в 
конкурсната документация, 
е прекалено кратък. 

Столицата очаква  
5.3 млн. лв. от реклама

Трайков: Руските 
проекти няма да 
са свещени крави 

▶ вЕи и ядрената енергия ще са приоритет, каза  
Трайчо Трайков        снимка марина ангелова 93

▶ процента от времето 
човек прекарва вътре в 
сградите

82
▶ процента от въздуха, 
който дишаме,  
са от затворени  
пространства
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Държавата не се     ангажира  
с облекчения за      екосгради

„Информационно обслужване” 
само със 725 хил. лв. от МФ
Държавната компания 
спечели само четвър-
тия лот от поръчката 
за изнасяне на ИТ ус-
лугите на ведомството 

Едва 725.8 хил. лв. ще по-
лучи „Информационно об-
служване” АД от принци-
пала си Министерството 
на финансите. Това стана 
ясно след окончателното 
обявяване на резултатите от 
търга за изнесени дейности 
по управление на ИТ услуги 
в системата на ведомството. 
Компанията спечели един-
ствено последния, четвърти 
лот от поръчката, свързан с 
предоставяне на изнесени 
услуги за специализирани 
звена на ведомството. Той 
е и най-обемистият като 
работа въпреки най-ниската 
си себестойност, коментират 
от министерството. 

Победителите
Поръчката бе разделена на 
4 лота, за да може повече 
компании от ИТ сектора 
да участват. Документи по-
дадоха общо 13 компании 
и консорциума. Победи-
тел в първия лот, свързан 
с дейности по поддържане 
и развитие на ИТ инфра-
структурата на финансовото 
министерство, е консорци-
умът „Сименс”, „Контракс” 
и „Парафлоу”, чиято цена 
е 11.727 млн. лв. Втори-
ят лот - извънгаранционно 
поддържане на технически 
устройства и конфигурации 
в ИТ инфраструктурата - бе 
спечелен от консорциума 
„Стоун Сиенсис” с цена на 
офертата 10.438 млн. лв., а 
третият лот - поддържане и 
развитие на приложен соф-
туер - остана за консорциум 

▶  На срещата, организирана от Българския съвет за                                     обществено развитие, 
присъства и посланикът на испания Хорхе Фуентес                                                      снимка марина ангелова

„Ви Си Ей ДЗЗД”, който 
предложи 7.245 млн. лв. 

Така общата цена на ИТ 
търга на министерството е 
30.136 млн. лв., или с над 
20 млн. лв. по-малко спря-
мо предишната стойност 
на договора от 50.4 млн. 
лв. Предходният контракт 
бе подписан през 2007 г., 
когато поръчката бе спече-
лена от „Информационно 
обслужване”. Единствен 
конкурент на компанията 
тогава бе „Стемо”. 

А сега накъде
Сега общата оферта на 
държавното дружество за 
четирите лота бе 47.5 млн. 
лв., показват изчисления 
на в. „Пари”. Загубата на 
поръчката обаче поставя 
на дневен ред въпроса за 
оцеляването на компания-
та, която досега разчиташе 
основно на изнасянето на 
услуги на финансовото ми-
нистерство за приходите си. 
От общо около 90 млн. лв. 
оборот за последните 3 го-

дини 53.4 млн. лв. са дошли 
от предходната поръчка на 
ведомството. Не мога да 
коментирам какви са пла-
новете ни за развитието 
на компанията, заяви за в. 
„Пари” изпълнителният ди-
ректор на „Информационно 
обслужване” Чавдар Тодо-
ров. По думите му предстои 
анализ на окончателните 
резултати от търга. 

Тодоров отказа да комен-
тира дали компанията ще 
обжалва и решението на 
комисията. Всеки един от 
участниците има право да 
обжалва решението в 10-
дневен срок, който тече от 
вчера. След това ще бъдат 
подписани договорите, ко-
ито са със срок от 3 години. 
От Министерството на фи-
нансите също не върнаха 
отговор на въпроса какви 
са плановете им за разви-
тието на „Информационно 
послужване” АД до редак-
ционното приключване на 
броя. 

Христо Ласков

Законовите промени са 
стимул за строителството
Трябва да се възполз-
ваме от факта, че дър-
жавата е „данъчен рай”, 
и да се привлекат чужди 
инвестиции в строител-
ството на екосгради. За 
да бъдем част от света и 
част от Европа, трябва 
да обърнем внимание на 
енергоспестяването и в 
частност на устойчивото 
строителството. Това 
означава проектиране, 
изграждане, сертифици-
ране и експлоатация. 

Въвеждането на просто 
и разбираемо законода-
телство и изработване 
на стимули за бизнеса 
е начин България да 

Цветелина Бориславова, 
председател на надзорния съвет 
на сиБанк

МРРБ обещават 
съдействие
МРРБ е гордо от въз-
можността да стане част 
от идеите на BGBC, каза 
министър Плевнелиев. 
Икономическата криза, 
пред която светът е изпра-
вен , може да бъде само 
буря в чаша вода. Голямата 
криза е причинена от кли-
матичните промени. Искам 
категорично да заявя, че 
МРРБ застава зад поетите 
от BGBC инициативи, 
обеща министърът. Минис-
терството ще съдейства с 
всички възможни средства. 

Предложенията на съюза 
са различни с това, че те 
вече са европейски. Бълга-
рия доказа, че е способна 

Росен Плевнелиев, 
министър на регионалното раз-
витие и благоустройството

да произведе в кратки 
срокове големи количества 
жилища и да ги позици-
онира, включително и в 
защитени територии. Сега 
трябва не само да се прави 
строителство, но и да се 
управлява. 

М-Тел, БТК и ORS  са сред 
кандидатите за мултиплекса
Победителят ще бъде 
избран на търг  
за цифровизация на 
БНР и БНТ 

„МобилТел”, Българската 
телекомуникационна компа-
ния и кандидатът за купувач 
на НУРТС Osterreichische 
Rundfunksender (ORS) са 
сред седемте кандидати за 
изграждане на шестия мул-
типлекс в България. Той ще 
разпространява цифрови-
те сигнали на Българска-
та национална телевизия 
и Българското национално 
радио от началото на 2013 
г. Това е и крайният срок за 
дигитализацията на радио- 
и телевизионните сигнали  
у нас. 

Участници
Останалите четири компа-
нии, заявили желание за 
участие в търга за изгражда-
не на „съобщителна мрежа 
за наземно цифрово телеви-
зионно радиоразпръскване, 
предназначен за разпрос-
транение на програми на 
обществени оператори” са 
„Бългериън броудкастинг 
системс”, „Булсатком”, 
„Крида арт” и „Дженерал 
сателит корпорейшън”. Из-
граждането на мултиплекса 
беше забавено от новото 
управление, което реши да 
отмени Закона за публичното 
радиоразпръскване, приет от 
предишния парламент. 

Победители
Компанията, избрана за из-

пълнител на поръчката, ще 
получи лиценз за 15 години, 
а цифровият й мултиплекс ще 
обслужва 12 града в страната. 
Чрез мрежата ще се разпрос-
траняват до четири програми 
на БНР и БНТ като нацио-
нални обществени радио- и 
телевизионен оператор. Дру-
гите 5 лиценза бяха спечеле-
ни от латвийската компания 
„Ханну про” (3 лиценза) и 
чешката „Тауърком” (2 лицен-
за). През миналата седмица 
БТК обяви, че е продала 50% 
от Националното управле-
ние „Радио и телевизионни 
станции” (НУРТС) на фонда 
Mancelord Limited. Планове-
те на двете дружества са да 
инвестират в дружеството и 
да му позволят да излъчва 
дигитален сигнал. 

Dundee Precious Metals обяви 
нови златни залежи край Челопеч
Канадската компания 
все още очаква разре-
шение за добив край 
Крумовград

Канадската компания 
Dundee Precious Metals е 
разкрила две нови нахо-
дища на златна руда край 
Челопеч. Новите находища 
може лесно да бъдат дос-
тигнати от сега изградените 
мощности, съобщиха от 
компанията. Те се характе-
ризират с ниско съдържа-
ние на сяра (по-малко от 
10%), което обуславя висок 
добив при обработка. За 
пълна оценка на размера и 
характеристиките на зале-
жите през 2010 г. ще бъдат 
извършени допълнителни 
сондажи. 

Планове
В началото на годината ком-
панията обяви, че замразява 
плановете си за изграждане 
на инсталация за добив на 
злато край Челопеч и вмес-
то това купува завод в На-
мибия. Решението бе взето, 
след като през декември 
2009 г. Върховният адми-

нистративен съд отмени 
положителната оценка за 
въздействие върху околна-
та среда за добив на злато 
чрез използване на цианиди 
край Челопеч.

През март обаче от дъ-
щерната компания „Чело-
печ майнинг”, която екс-
плоатира златната мина, 
заявиха, че планираните 
170 млн. лв. инвестиции 
в разширяване на рудо-
добива и преработката до 
крайни метали е замразена, 
но в бъдеще ще се направи 
дю дилижънс, след който 
ще се реши има ли бизнес 

смисъл от нея. 

Компанията
Dundee е концесионер на 
рудник „Челопеч” от 2004 
г. Добитият златен концен-
трат се изнася за преработ-
ка в чужбина. Компанията 
от три години се опитва 
да получи разрешение и за 
добив на златна руда край 
Крумовград в местността 
Ада тепе. Според проуч-
вателните дейности това 
находище може да осигури 
добив на 150 хил. тройун-
ции злато на година.

Мила Кисьова

▶ Съдбата на „информационно обслужване” АД  с из-
пълнителен директор Чавдар Тодоров остава неясна 
след загубата на търга за изнасяне на иТ услугите на 
Министерството на финансите

▶ изграждането на инсталация за добив на злато в 
Челопеч засега е замразено

тър на околната среда и 
водите. По думите й след 
възстановяването му се 
предвижда да започне да 
работи в три насоки - со-
циална, икономическа и 
екологична. 

Първостепенна роля в 
новата концепция трябва 
да играе строителството, 
което да бъде ефективно, 
екологично и дълготрайно, 
коментира още Манева.

Николета Цветкова

Мнения

Трябва да се 
възползваме 

от факта, че дър-
жавата е „данъ-
чен рай”, и да се 
привлекат чужди 
инвестиции 

преодолее фаталното 
изоставане в строител-
ството на енергоефек-
тивни сгради.

Искам кате-
горично да 

заявя, че МРРБ за-
става зад поетите 
от BGBC инициа-
тиви

снимка марина ангелова
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Tower 42 в самия център на лондонското Сити е 
единственият обитаем небостъргач в централната 
част на английската столица

▶

Срещата във Вашингтон 
вече дава резултати

Двудневната среща на върха, 
организирана от американ-
ския президент Барак Оба-
ма, за неразпространение на 
ядрените оръжия вече дава 
резултат: Китай се съгласи 
да участва заедно със САЩ 
в бъдещи санкции срещу 
Иран, а Украйна и Канада 
приеха да се освободят от яд-
рени запаси, които държат.

Цел 
Обама откри форума в по-
неделник вечерта след сре-

ща с избрани президенти и 
министър-председатели на 
47-те страни, участнички 
в срещата. Целта на аме-
риканския президент е да 
спечели международна под-
крепа за четвърти кръг от 
санкции срещу Иран, както 
и да обедини международ-
ната общност около идеята 
за по-строг контрол върху 
ядрените арсенали. Предпо-
лага се, че тонове плутоний 
и обогатен уран са оставени 
без достатъчно контрол и са 

Кулата е  
най-високата  
използваема офис 
сграда в Сити

Tower 42, първият небос-
търгач, построен във фи-
нансовия район на Лондон, 
се продава за над 300 млн. 
GPB (462 млн. USD). 

Имотът включва 0.89 хек-
тара земя и пет сгради на 
Old Broad Street,  което е 
на няколко минути пеша от 
централната банка на Ве-
ликобритания и жп гарата 
Liverpool Street. 

Причина 
Собствениците му искат 
да се възползват от пър-
вото вдигане на цените на 
имотите от 12 месеца на-
сам. В същото време това 
е уникална възможност за 
придобиване на значител-
но недвижимо имущество 
и обновена офис сграда на 
централно местоположе-
ние в Лондон, коментира 
един от собствениците. 

Цените на офисите пад-
наха с 50% през 2007-2008 
г., но през 2009 г. започнаха 
да се качват заради слабата 
лира, която привлича ин-

веститори от чужбина. 

история 
Компаниите собственици 
Blackrock и Hermes обеди-
ниха средства и придобиха 
кулата през 1998 г., пет годи-
ни след като бе повредена от 
атентат на Ирландската ре-
публиканска армия. Кулата е 
висока 185 м. Първоначално 
е замислена като главен офис 
на международния клон на 
National Westminster Bank, 
който сега е част от Royal 
Scotland Group. В момента 
тя е най-високата офис стра-
да в лондонското Сити. 

Китай, Канада и  
Украйна са първите, 
обявили конкретни 
действия в подкрепа 
на плана на Обама 

Лондон продава небостъргач за 462 млн. USD

Аукцион
Гърция продаде 
дългови книжа за 
1.56 млрд. EUR  

Гърция успя да пласира 
вчера емисия на кратко-
срочни държавни ценни 
книжа с шест- и двана-
десетмесечен падеж на 
стойност 1.2 млрд. EUR. 
Това е първата продажба 
на дългови книжа след 
оповестяването преди 
два дни на подробности 
за помощ от еврозоната 
и Международния валу-
тен фонд за страната. 
Помощта включва заеми 
на стойност до 45 млрд. 
EUR. Въпреки наплива 
на инвеститори лихвата 
остана висока. Доход-
ността за едногодишните 
книжа бе 4.85%, доста 
над 2.2% за същите 
книжа, продадени през 
януари. Доходността на 
шестмесечните обли-
гации бе 4.55% спрямо 
1.28% за продадените на 
подобен аукцион през 
януари.  Резултатът от 
аукциона показва, че 
пакетът от мерки, приет 
в неделя, дава възмож-
ност Гърция сама да се 
финансира в краткосро-
чен план, коментират 
анализатори. 
Заради проявения инте-
рес Атина даде възмож-
ност на инвеститори да 
купят допълнително още 
30% от ДЦК на средна 
цена, което бе използва-
но от купувачите. Така 
общата сума на продаде-
ните книжа стигна 1.56 
млрд. EUR.  

Цени
Инфлацията 
в Германия се 
увеличава с 1.2%   
Инфлацията в най-
голямата икономика 
на Европа, Германия, 
нарасна през март до 
16-месечен връх. При-
чината е в повишените 
цени на горивата, които 
вдигнаха и цените на 
енергията.
Инфлацията, изчислена 
по единен за Европей-
ския съюз метод, стигна 
1.2% спрямо 0.5% през 
февруари, съобщи феде-
ралната статистиче-
ска служба вчера. Това 
е най-високата стой-
ност от ноември 2008 г. 
Инфлацията на стоките 
на едро е нараснала с 
4.3%, отново най-висока 
стойност от септември 
2008 г., когато бе 2.1%.  
През последната годи-
на цените на горивата 
са скочили със 70%. 
Еврото падна с 10% 
спрямо долара от ноем-
ври насам и това прави 
вносните стоки още по-
скъпи.  Потребителски-
те цени са се увеличили 
с 0.6% спрямо февруа-
ри, а цените на едро са 
скочили с 1.3%.

незащитени от домогвания-
та на криминални банди и 
терористични организации.

Китай застава  
до САЩ
След среща с Обама, про-
дължила 90 минути, ден 
преди откриването на фору-
ма китайският президент Ху 
Дзинтао е изразил готовност 
да сътрудничи, което е още 
едно доказателство за меж-
дународното единство по 
въпроса. Самият Китай не 
обича санкциите и е заявил, 
че диалогът и преговори-
те са най-добрият начин за 
решаване на въпроса с яд-
рената програма на Иран, 
коментира китайският вън-
шен министър вчера. Кон-
кретни подробности обаче 
за самото участие не бяха 
споменати.

Съветът  
за сигурност
Американският президент 

вече има подкрепата на 
Великобритания, Франция 
и Германия. Русия също е 
изразила готовност да се 
присъедини към санкции-
те. Така Обама е спечелил 
на своя страна постоянните 
членки на Съвета за сигур-
ност към ООН.  

Бивша съветска  
република
Украйна също се включи 
сред страните, които са го-
тови веднага да действат. 
Страната даде силен тласък 
на разоръжаването още през 
1994 г., когато се съгласи да 
предаде ядреното си оръжие, 
останало в наследство след 
разпадането на Съветския 
съюз. Сега тя изрази съгласие 
да се раздели с целия си арсе-
нал от високообогатен уран. 
Количеството възлиза грубо 
на около 90 кг и е достатъчно 
за производството на няколко 
ядрени оръжия. Друга мярка, 
която бившата съветска репу-

блика предприема, е да пре-
работи ядрените си реактори 
да използват нискообогатено 
гориво.

Подкрепа от съседи
Канада също не остана на-
зад. Тя обяви, че ще връща 
използваното ядрено гориво 
на своя доставчик САЩ  като 
част от предприетите мерки 
за контрол върху ядрените ар-
сенали. Значително количе-
ство използван високообога-
тен уран, складиран досега в 
националната лаборатория в 
Канада, ще бъде репатриран 
до 2018 г., заяви канадският 
министър-председател Сти-
вън Харпър още по време на 
форума във Вашингтон. Така 
ние искаме да насърчим и 
други страни да предприемат 
конкретни действия, комен-
тира той пред репортери. 
Точното количество не бе 
уточнено, но страната ще 
плати 65 млн. USD за транс-
порта до САЩ. 

▶ Президентът на Китай 
Ху Дзинтао (вляво) и 
американският му колега 
обама ще работят заед-
но за промяна на атомна-
та стратегия на иран

65
▶ млн. USD ще плати 
Канада за транспорт на 
използвано ядрено гориво 
до сАЩ

снимКи bloomberg
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Measure 
First day of 
employees’ sick 
leave to be unpaid

The scheme for payment 
of the first three days of 
sick leaves as an anti-cri-

sis measure has been revised, 
National Social Security Insti-
tute (NSSI) head Hristina Mit-
reva said. The first day will not 
be paid to employees. The sec-
ond and third day will be cov-
ered 80% by employers. From 
the forth day on the compen-
sation will be paid by the NSSI. 
The benefits will be 80% of the 
insurance income.

Security
unemployment 
rise starts  
to slow down

The BGN 264 ceiling on 
monthly unemployment 
benefits will be revoked 

from June and the jobless will 
receive 60% of their wages, 
reads one of the government’s 
anti-crisis measures. The rise in 
unemployment claims has been 
slowing down, National Social 
Security Institute chairwoman 
Hristina Mitreva said. A total of 
30,000 people were registered 
as jobless in January, 26,000 in 
February, and 25,000 in March.

Strategy
Minister:  
Russian projects 
no sacred cows

The large energy projects 
will be mentioned in Bul-
garia’s energy strategy but 

they will not be described in de-
tail, minister of economy and 
energy Traycho Traykov said. 
The Russian projects will not 
be treated as sacred cows. Big 
projects should not be split into 
Russian and non-Russian ones, 
he pointed out. Russia has in-
terests in Belene N-plan, Bur-
gas-Alexandroupolis oil pipe-
line and South Stream.

Contract
IS to implement 
cheapest lot 4 of 
FinMin contract

State-owned Information 
Services will implement on-
ly the cheapest lot 4 of the 

finance ministry’s IT services, 
which costs BGN 725,800. That 
emerged after the final tender 
results were announced. Lot 1 
will be carried out by a tie-in of 
Siemens, Kontrax and Paraflow 
for BGN 11.73 million. Stone CN-
Sys won lot 2 with a BGN 10.437 
million bid. VCA will implement 
lot 3 for BGN 7.245 million.

Mining
Dundee strikes 
fresh gold near 
Chelopech

Canada’s Dundee Pre-
cious Metals has discov-
ered two new gold ore de-

posits near the Bulgarian vil-
lage of Chelopech. The depos-
its can be reached easily from 
the company’s existing facil-
ities, Dundee said. Sulphur 
content in the ore is low-
er (less than 10%), which en-
hances yield. To fully estimate 
the size and quality of the de-
posits the company will car-
ry out additional surveys in 
2010.

Partnership
French firms eye 
Sofia’s water  
concession

French companies have 
shown interest in Sofia’s 
water supply concession, 

France’s ambassador to Bul-
garia Etienne de Poncins told 
a seminar on public-private 
partnership in the sector. The 
current concessionaire, Sofi-
yska Voda, has a 25-year con-
tract. The company was set 
up in October 2000 as a joint 
venture between the munici-
pality (22.9%) and UK’s Unit-
ed Utilities and EBRD (77.1%).

Rules
Mandatory  
tender offers  
to be revoked

Public companies will be 
able to get delisted on the 
basis of a unanimous de-

cision of the general meeting. 
They will not be required to 
make a tender offer to minority 
shareholders, amendments to 
the Public Offering of Securities 
Act read. The changes are pro-
posed by the financial supervi-
sor. Currently majority owners 
have to make a tender offer to 
delist a company.

BSE
Velgraf again  
dictates  
market trade

Tuesday’s session on the 
Bulgarian Stock Exchange 
(BSE) featured tepid trade, 

with indexes moving just 
slightly. Only BGTR30 of the 
best performers in total return 
edged up, but the change was 
less than 1/100 and was report-
ed as 0%. BG40 was the big-
gest loser, falling 0.42% to 117.21 
points. Total turnover was BGN 
1.3 million. For a third straight 
day Velgraf Asset Management 
was the best trading stock.

Capital
Chimimport  
selling  
out of Galata

₁Chimimport has again 
reduced its share in In-
vestment Company 

Galata. The Varna-based com-
pany has received a notifica-
tion from Chimimport about 
the transfer of 396 shares 
(3.96% of capital). After the 
operation Chimimport holds 
469 shares (4.69%). In January 
the company said it had sold 
8.9% of its shares. When Gala-
ta made its market debut, Chi-
mimport sold 28.9% to its sub-
sidiary Holding Varna.

Top 10 News in English 

Higher VAT rate looming large
Three key anti-

crisis measures of 
government not to 

work

The VAT hike from 20 to 
22% is almost inevitable. 
That is the only way to 
pad the public purse with 
more revenue and help the 
government cope with the 
rising deficit. Although 
the VAT increase has been 
postponed, some of the 60 
anti-crisis measures simply 
will not work. Therefore 
the tax revision is the only 
real chance for the admin-
istration.
  The BGN 500 million 
income planned from the 
sale of carbon emission re-
ductions cannot be legally 
contributed to the budget. 
The sale and renting of state-
owned land is also dubious, 
as the state’s analysis of its 
property will not be ready 
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soon. The 10-percent cut in 
ministries’ costs is unlikely 
to yield results before this 
year’s end. Since these are not 
the only measures of doubtful 
effect, the budget deficit may 
double or even triple.

Nearly BGN 1 billion of 
the resource planned from 
the three anti-crisis measures 
will not be collected. At the 
same time finance minister 
Simeon Dyankov has admit-
ted that budget revenue will 
decrease BGN 1.2 billion in 
2010. The government will 
have no choice but increase 
VAT in order to shore up the 

public finances.
No government official 

dares to predict when the in-
direct tax will be officially 
raised. I truly hope we will 
avoid a VAT hike, the chair-
woman of the parliamentary 
budget committee, Menda 
Stoyanova (GERB), told the 
Pari daily. In her words it will 
be clear by May if the govern-
ment’s measures will have the 
desired fiscal effect.

Meanwhile the leader of 
the right-wing Democrats for 
Strong Bulgaria, Ivan Kostov, 
predicted substantial budget 
underperformance, which he 
interpreted as a fiscal cri-
sis. The anti-crisis measures 
of the government solve no 
problems, nor help carry out 
reforms, he was adamant.

▶ Simeon Dyankov,  
minister of finance
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Китайската Tencent купува 
дял в руската Digital Sky
Руската компания  
има 2% дял във 
Facebook

Най-голямата китайска ин-
тернет компания по пазарна 
стойност Tencent Holdings 
Ltd. се е съгласила да плати 
300 млн. USD за дела на 
Digital Sky Technologies Ltd., 
който е руският инвеститор 
във Facebook Inc. Така ки-
тайците искат да увеличат 
достъпа си до Русия и да раз-
ширят влиянието си на други 
възникващи пазари. 

Ако получи одобрението 
на акционерите, Tencent ще 
придобие 10.3% от Digital 
Sky. Сделката ще позволи 
на компаниите да започнат 
дълготрайно стратегическо 
партньорство, коментират 
от китайската фирма.

Предимства
Китайската компания при-
тежава софтуер за чат QQ, 
който е 17 пъти по-популя-
рен в Китай от MSN пор-
тала на Microsoft. Digital 
Sky оперира в рускоезич-
ните страни и е инвеститор 
на водещите уебпортали 
в Русия, между които са 
Vkontakte.ru и Mail.ru. Ми-
налата година фирмата е 
платила 200 млн. USD за 
почти 2-процентен дял в 
най-голямата световна со-
циална мрежа Facebook. 

Базираната в Москва 

Digital Sky планира да ин-
вестира над 1 млрд. USD 
през следващите пет годи-
ни в други компании, заяви 
главният изпълнителен ди-
ректор Юрий Милнер през 
февруари. 

Развитие
Tencent доминира на китай-
ския пазар и за да се разви-
ва, трябва да търси пазари 
навън. Неговият пазарен 
дял през третото тримесе-
чие на миналата година е 
76.9% спрямо 4.5% на MSN 

портала на Microsoft според 
данни на Пекин. 

Пазарът в Китай
Миналата година Китай 
надмина САЩ като най-
големия световен интернет 
пазар по брой потребители. 
Само през 2009 г. страната е 
записала нови 86 млн. або-
нати и така общият им брой 
е стигнал 384 млн., твърди 
държавният информацио-
нен интернет център, който 
издава лицензи за имената 
на онлайн домейни. 

Infosys с печалба от 8.7% 
за първото тримесечие
Индийската IT компа-
ния печели от уве-
личеното търсене от 
Европа 

Индийската IT аутсор-
синг компания Infosys 
Technologies Ltd. обяви 
днес, че печалбата й за пър-
вото тримесечие на 2010 г. е 
скочила с 8.7% заради уве-
личено търсене на услугите 
й в Европа. 

Резултати
Нетната печалба за периода 
януари - март тази година 
възлиза на 349 млн. USD, 
което е с 4.5% повече от пре-
дишното тримесечие. Прихо-
дите също нарастват с 15.6% 
спрямо година по-рано до 
1.3 млрд. USD. В сравнение 
с предишното тримесечие 
увеличението е 5.2%. И два-
та показателя надвишават 
прогнозата на анализатори-
те. Главният изпълнителен 
директор коментира, че ако 
не се случи нещо извънред-
но, компанията ще върви по 
пътя на растежа. 

Пазари
IT компаниите в Индия са 
ориентирани предимно към 
износ и бяха сериозно засег-
нати от финансовата криза. 
В годините на най-добро 
развитие те отчитаха 30-про-
центен скок на годишните 

печалби. От миналата година 
обаче бизнесът започна бав-
но да се възстановява, след 
като големи производители 
започнаха да изнасят произ-
водството си с цел намалява-

не на разходите.
Приходите от Европа са 

нараснали със 7.9% през 
първото тримесечие на тази 
година, докато тези от Север-
на Америка са се увеличили 
само с 4.4%. Клиентите от 
САЩ донасят две трети от 
приходите на компанията. 

През трите месеца Infosys е 
сключила пет големи сделки, 
две от които на стойност 
над 150 млн. USD. Това е 
сигурен знак, че бизнесът на 
големите клиенти започва да 
се възстановява.

 инвестициите на московската Digital Sky ще над-
хвърлят 1 млрд. USD през следващите пет години, за-
яви главният изпълнителен директор Юрий Милнер

   снимки BLOOMBERG

▶ Приходите на втория по големина износител на соф-
туер Infosys Technology в Бангалор, индия, нарастват 
през първото тримесечие на 2010 г.

349
▶ млн. USD е нетната 
печалба на Infosys за пър-
вите три месеца на тази 
година
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инвеститор

Делистването на публични 
компании ще може да става 
с единодушно решение на 
общото събраните на акцио-
нерите, без да е необходимо 
да се отправя търгово пред-
ложение. Това предвиждат 
промени в Закона за публич-
но предлагане на ценни кни-
жа, които надзорът предлага. 
Изискването в момента е ма-
жоритарният собственик да 
обявява търгово към малките 
акционери, ако иска да отпи-
ше дружеството от борсата. 
Част от играчите на пазара 
обаче изразиха несъгласие с 
предстоящите промени.  

Казус
Дружествата, които са при-
влекли капитал чрез БФБ, 

трябва да се отписват само 
чрез търгово предложение, 
категоричен е Васил Велев, 
председател на Асоциацията 

на индустриалния капитал 
в България. Организацията 
обединява много от еми-
тентите на ценни книжа, 
които се търгуват на борса-
та. Според Велев чрез ре-
шение на общото събрание 
би трябвало да се делистват 
единствено компаниите, ка-
чени на борсата по време на 
масовата приватизация, чрез 
административно решение. 
Велев е скептичен, че то-
ва може да се приложи на 
практика, тъй като в много 
от тези дружества има акци-
онери, които не са живи или 
тотално са абдикирали от 
правата си на собственици. 

Посредниците
За разлика от емитентите 

инвестиционните посре-
дници адмирират идеята на 
КФН. Напълно подкрепяме 
предложената в Закона за 
публично предлагане на 
ценни книжа промяна, каза 
Любомир Бояджиев, пред-
седател на Българската асо-
циация на лицензираните 
инвестиционни посредни-
ци и член на съвета на ди-
ректорите на Българската 
фондова борса. Проверка 
на в. „Пари” обаче показа, 
че посредниците не под-
крепят единодушно отпа-
дането на задължителното 
търгово предложение при 
отписване и заместването 
му с единодушно решение 
на акционерите.

Тази възможност е аб-

сурдна, защото трудно мо-
же да се постигне кворум 
на дружества с изключи-
телно раздробена акци-
онерна структура, смята 
Стоян Николов, изпълни-
телен директор на Първа 
финансова брокерска къща. 
Изпълнителният директор 
на ИП „Карол” Ангел Ра-
баджийски одобрява идеята 
на надзора, но също смята, 
че от тази възможност ще 
може да се възползват само 
дружествата с малка акцио-
нерна структура.

Ако наистина има 100% 
съгласие сред акционерите, 
е разумно делистването да 
стане само с решение на 
общото събрание, смята 
Стоян Тошев, председател 
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ПИБ няма 
да раздава 
дивиденти 
Първа инвестиционна 
банка ще капитализира 
печалбата си, 
реализирана през 
миналата година, и по 
този начин няма да 
разпределя дивиденти. 

Това ще стане, ако 
акционерите одобрят 
предложението на съвета 
на директорите на 
банката за разпределяне 
на печалбата за 2009 
г. на 14 май тази 
година. Тогава ще се 
проведе редовното 
общо събрание на ПИБ. 
Право на глас в общото 

събрание имат лицата, 
вписани в регистрите  
на Централния 
депозитар като 
акционери на ПИБ до 30 
април 2010 г. По време 
на вчерашната борсова 
търговия акциите на 
ПИБ поскъпнаха  
с 0.79% до средните  
нива от 2.410 лв. 

Акционери

Надзорът предлага отписването от БФБ да става и след единодушно решение на акционерите

Задължителните търгови предложения  
за отписване от борсата отиват в историята

васил велев,
председател на 
Асоциацията на 
индустриалния 
капитал в България

Предло-
жението е 

неуместно. Ком-
паниите, които 
са емитирали 
капитал чрез 
БФБ, трябва да 
се отписват само 
чрез търгово 
предложение 

ралица Агайн-Гури,
заместник-председател на 
Комисията за финансов надзор

В Закона 
за публич-

но предлагане 
на ценни книжа 
има пропуски 
и се надявам с 
промяната да ги 
решим. Правата 
на акционерите 
са защитени

стоян тошев,
председател на Българската 
асоциация на управляващите 
дружества

Разумно е 
делистване-

то на една ком-
пания да стане с 
решение на об-
щото събрание, 
ако има 100% 
съгласие сред 
акционерите

СнимКи  

мАРинА АнгеловА
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на Българската асоциация 
на управляващите друже-
ства. 

От Комисията за финан-
сов надзор са уверени, че 
правата на акционерите не 
са застрашени с евентуал-

ната промяна. Установихме, 
че има пропуски в закона, 
и затова решихме да го до-
пълним с възможност за 
делистване чрез решение 
на акционерите, обясни 
Ралица Агайн-Гури, зам.-
председател на Комисията 
за финансов надзор. 

Тя поясни, че дори и при 
провеждането на общо съ-
брание за втори път отново 
се изисква решението да 
е взето чрез гласовете на 
всички акционери. Според 
сегашните разпоредби на 
ЗППЦК решенията на ОСА, 
свикано след провала по-
ради липса на кворум на 
първото събрание, може да 
се взимат с мнозинство от 
присъстващите акционери. 

 Възможност или не
Броят на дружествата, ко-
ито бяха застрашени от 
делситване през миналата 
година, достигна 226. Над 
90% от тях са качени за тър-
говия на БФБ от масовата 
приватизация в България. 
Това са дружества, за кои-
то част от участниците на 
капиталовия пазар смятат, 
че трябва да се дава въз-
можност за делистване чрез 
единодушно решение на 
акционерите. Дали обаче 
това ще се случи, зависи 
от решението на Народното 
събрание, което трябва да 
одобри промените в нор-
мативната уредба, предло-
жени от КФН. 

Магдалена Иванова

Надзорът предлага отписването от БФБ да става и след единодушно решение на акционерите

Задължителните търгови предложения  
за отписване от борсата отиват в историята

нашия капиталов пазар регионален играч

дискусия
Â. “Ïàðè” ïðîäúëæàâà äèñêóñèÿ

òà  

çà ïåðñïåêòèâèòå ïðåä 

áúëãàðñêèÿ êàïèòàëîâ ïàçàð. 

Î÷àêâàéòå ìíåíèÿòà íà 

èíâåñòèòîðè, àíàëèçàòîðè è 

èêîíîìèñòè êàêâî òðÿáâà 

äà ñå ïðîìåíè, çà äà ñå 

âúðíå Áúëãàðñêàòà ôîíäîâà 

áîðñà êúì ðàñòåæ.
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Развитието на БФБ 
трябва да бъде 
държавен приоритет
1Много неща трябва 

да се случат, за да 
се върне търговията 

към добрите дни, когато 
пазарната капитализа-
ция на БФБ беше близо 
55% от БВП на страната. 
Държавата трябва да 
обяви за изключителен 
приоритет развитието 
на капиталовия пазар 
като форма на финан-
сово посредничество. 
За съжаление все още 
изявленията по този 
въпрос на държавните 
фактори са неясни, неу-
верени и без ясна визия 
за постигане на целта. 
Ако правителството има 
волята да го направи, 
няма да е необходим кой 
знае какъв финансов 
ресурс. А позитивите ще 
са огромни. Чуждите ин-
веститори ще възвърнат 
доверието си в нашия 
пазар, а най-добрите 
български компании 
отново ще се обърнат 
за финансиране към 
борсата. Ще се намали 
драстично сивият сек-
тор.  За целта от страна 
на държавата са необ-
ходими малки усилия. 
Бизнесът трябва да бъде 
поощряван и насърчаван 
да работи прозрачно, да 
се листва на борсата, да 
разкрива информация и 
да спазва принципите на 
доброто корпоративно 
управление. В редица 
страни от Стара Европа 
в миналото е имало и 
данъчни преференции 
за компаниите, които 
са публични. Сега това 
не е необходимо, а е и 
невъзможно. Полша е 
сегашният положителен 
пример в тази посока и 
затова поляците сега са 
първи като експанзия 
и подкрепа на капита-
ловия си пазар. Това е 
пътят и всичко остана-
ло ще си дойде много 
бързо на мястото - нови 
емисии финансови 
инструменти на борсата, 
повишаване на ликвид-
ността, доверие в пазара, 
идване на чуждите 
инвеститори.   

2Инвестиционната 
общественост е 
единодушна, че 

атрактивни държавни 
компании трябва да се 
листват на борсата, и 
то час по-скоро. Ако 
държавата наистина 
направи тази стъпка, ще 

Пазарът ни ще 
стане по-ат-

рактивен за всички 
инвеститори и, на-
дявам се, най-вече 
за чуждестранните 
и големите българ-
ски институционал-
ни инвеститори

Бистра Илкова,
бивш изп. директор на 
Българската фондова борса

щото законодателство те 
не може да инвестират 
пряко при IPO. Това е 
парадоксално и се на-
лага да заобикалят тази 
норма. Ето защо мисля, 
че в тази част са наложи-
телни промени. Може да 
се помисли за въвеждане 
на задължителен мини-
мум от инвестициите на 
пенсионните фондове 
на БФБ. Тази практика е 
въведена в други страни 
членки на ЕС и както 
виждаме, това е дало 
допълнителен тласък 
за развитие на местни-
те капиталови пазари.  
На последната кръгла 
маса, която Българската 
фондова борса органи-
зира в края на миналата 
година, стана ясно, че 
българските пенсионни 
фондове разполагат с 
големи (за нашите ма-
щаби) дълги пари, но в 
момента няма достатъч-
но добри нови емисии, 
в които да инвестират. 
Този факт недвусмисле-
но говори, че не трябва 
да се спира с процеса 
на привличане на нови 
публични компании на 
борсата. 

4Новият менидж-
мънт на борса-
та няма друга 

алтернатива, освен да 
продължи да изпълня-
ва  започнатото. Да не 
спира да настоява пред 
правителството за изди-
гането на капиталовия 
пазар като държавен 
приоритет, който може 
да донесе много пари 
на държавата и бизнеса. 
Да настоява час по-
скоро да се листват на 
борсата атрактивните 
държавни компании 
от енергетиката. Да 
се настоява за бързата 
приватизация през 
борсата на атрактивни 
миноритарни пакети от 
акции, собственост на 
държавата, по методи и 
начини, които са извест-
ни и за които е доказа-
но, че са дали резултат 
в миналото. Да изчистят 
пазара от псевдо-
публичните компании, 
които засега дават на 
нашия пазар прозвище-
то „битпазар”. Ако тези 
приоритетни мерки се 
реализират, това ще 
направи нашия пазар 
по-атрактивен и видим 
за инвеститорите. 

докаже своите намерения 
и твърдата си решимост 
за развитие на капитало-
вия пазар. Впоследствие 
ще се увеличат оборотът 
на борсата, пазарната й 
капитализация и ликвид-
ността. Пазарът ни ще 
стане по-атрактивен за 
всички инвеститори и, 
надявам се, най-вече за 
чуждестранните и голе-
мите български институ-
ционални инвеститори. 
Всякакви други модифи-
кации на идеята ще бъдат 
обречени на неуспех. Ще 
се загуби излишно време, 
за да се уверим в това, и 
в крайна сметка залегна-
лата антикризисна мярка 
за приватизация през 
борсата няма да донесе 
очакваните приходи. 
Подготовката на проце-
дурите по листването и 
изобщо реализацията на 
мярката изисква доста 
технологично време - не 
по-малко от 5-6 месеца. 
Така че оттук нататък 
трябва да се бърза. В 
тази връзка също така 
искам да подчертая, че 
самият факт на пълен 
консенсус по въпроса 
означава само едно - че 
няма друга алтернатива. 
Оттук нататък всичко е 
в ръцете на Министер-
ството на икономиката, 
енергетиката и туризма, 
Министерството на фи-
нансите и Агенцията за 
приватизация. 

3Един от основните 
проблеми на пен-
сионните фондове 

е, че съгласно действа-

Любомир Бояджиев, 
председател на 
Българската асоциация 
на лицензираните 
инвестиционни 
посредници и член на СД 
на БФБ 

В Българ-
ската асо-

циация на ин-
вестиционните 
посредници не 
виждаме да има 
проблем в пред-
ложението и го 
подкрепяме 

Синдик докара 
334 хил. лв.  
загуба
Синдикът на „Хасково-
Табак” АД е докарал 
334 хил. лв. загуба за 
компанията през първо-
то тримесечие на 2010 
г. Това показва уведом-
лението, изпратено до 

Комисията за финансов 
надзор. За периода 
януари - март 2010 г. 
извършените разходи 
на дружеството са за 
454 хил. лв. Най-голям 
е делът на разходваните 
средства по графа „Дру-
ги”. Те са на стойност 
315 хил. лв. 
В същото време постъ-

пленията са за едва 120 
хил. лв. В приходната 
част най-сериозен е де-
лът на парите, влезли от 
даване на сгради и тере-
ни под наем. За тримесе-
чието в дружеството са 
възникнали вземания за 
50 хил. лв. Задължения-
та пък са осчетоводени 
за 43 хил. лв.  

Резултат

 Ангел рабаджийски, 
изпълнителен директор на ИП 
„Карол”

От промя-
ната ще 

може да се въз-
ползват само 
дружествата, в 
които броят на 
акционерите е 
силно ограничен 



Валута на деня

0.11 
процента поевтиня дола-

рът спрямо швейцарския 
франк до 1.0574 USD/CHF

▶

Промяна
CHF

+0.16%
Франкът спечели позиции

GBP

+0.15%
Лирата с актив за деня

RUB

-0.27%
Рублата със слабо понижение

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АвстрАлийски долАр AUD 1 1,33540 -0,00101
БрАзилски реАл BRL 10 8,20226 0,04311
кАнАдски долАр CAD 1 1,43494 0,00608
ШвейцАрски фрАнк CHF 1 1,36105 0,00217
китАйски ренминБи юАн CNY 10 2,10958 0,00035
ЧеШкА кронА CZK 100 7,77511 0,00309
дАтскА кронА DKK 10 2,62757 -0,00017
естонскА кронА EEK 10 1,25000 0,00000
БритАнскА лирА GBP 1 2,21951 0,00327
Хонконгски долАр HKD 10 1,85538 -0,00032
ХървАтскА кунА HRK 10 2,69435 0,00389
унгАрски форинт HUF 1000 7,39221 0,01756
индонезийскА рупия IDR 10000 1,59406 -0,00282
индийскА рупия INR 100 3,23224 -0,01121
ислАндскА кронА ISK 1000 6,74424 0,00000
японскА йенА JPY 100 1,54807 0,00793
южнокорейски вон KRW 1000 1,28093 -0,01126
литовски литАC LTL 10 5,66448 0,00000
лАтвийски лАт LVL 1 2,76795 -0,00039
мексикАнско песо MXN 10 1,18113 0,00269
мАлАйзийски рингит MYR 10 4,46792 -0,02205
норвежкА кронА NOK 10 2,44662 0,00443
новозелАндски долАр NZD 1 1,02614 0,00070
филипинско песо PHP 100 3,22287 0,00477
полскА злотА PLN 10 5,03716 -0,02124
новА румънскА лея RON 10 4,72537 -0,01259
рускА руБлА RUB 100 4,95115 -0,01357
ШведскА кронА SEK 10 2,00444 -0,00236
сингАпурски долАр SGD 1 1,03396 -0,00098
тАйлАндски БАт THB 100 4,45033 0,00213
новА турскА лирА TRY 10 9,67419 -0,00910
ЩАтски долАр USD 1 1,43991 0,00021
южноАфрикАнски рАнд ZAR 10 1,97593 -0,01350
злАто (1 трой унция) XAU 1 1657,26000 -13,40000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 14.04.2010 година. тези курсове се 
основават на чл. 29, ал. 2 от закона за БнБ и референтните курсове на ецБ за съответния ден, и се 
прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

коментар
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ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАтски долАр USD 1,36 1,36 1,36 1,36
БритАнскА лирА GBP 0,88 0,88 0,89 0,88
японскА йенА JPY 126,14 126,16 127,08 125,7
ШвейцАрски фрАнк CHF 1,44 1,44 1,44 1,44
норвежкА кронА NOK 7,99 8 8,01 7,99
ШведскА кронА SEK 9,75 9,76 9,8 9,74
кАнАдски долАр CAD 1,36 1,36 1,37 1,36
АвстрАлийски долАр AUD 1,46 1,47 1,47 1,46
унгАрски форинт HUF 264,47 264,65 265,57 264,33
ЧеШкА кронА CZK 25,12 25,14 25,23 25,09
рускА руБлА RUB 39,51 39,52 39,56 39,39
полскА злотА PLN 3,88 3,88 3,89 3,86

▶ Валути спрямо евро 

най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 данни от 17.00 ч българско време на 13.04.2010 г.

Единната европейска валута 
премина в контраатака

 Казусът със съдбата на Гърция продължава да тежи най-силно над цената на 
еврото                            Снимка BloomBerg

▶

Седмичната търговия 
започна динамично, като 
най-търгуваната двойка 
EUR/USD регистрира 
около 160 пункта 
ценови гап. Той бе 
предизвикан от новината, 
че Европейският съюз 
и Международният 
валутен фонд са 
предложили на Гърция 
спасителен план на 
стойност от 45 млрд. 
EUR (61 млрд. USD) 
с лихва доста под 
пазарното равнище. 

Въпреки това 
позитивизмът на 
спекулантите се понижи 
часове след решението 
на финансовите 
министри от страните 
в еврозоната и 
Международния валутен 
фонд, довеждайки до 
частично запълване на 
формирания гап. 

Очакваме в 
краткосрочен период 
възможен тест в зоната 
около 1.3460/80, като 
се вземат предвид 
позитивните очаквания 
за данните от САЩ. 
Те вероятно ще 
регистрират покачване 

Мирослав Петков, 
"Варчев Финанс"

В средносро-
чен период 

очаквам поскъп-
ване на еврото 
и движение към 
нива 1.3800/40 
EUR/USD

на  продажбите на 
дребно и индекса на 
потребителските цени в 
средата на седмицата. 

Допълнителна 
подкрепа може да 
окаже и прогнозираното 
покачване в стойностите 
на Филаделфийския 
федерален индекс и 
данните за жилищния 
пазар в САЩ, които 

ще се изнесат в края на 
текущата седмица. 
Като цяло обаче в 
средносрочен период 
очакваме поскъпване 
на единната валута и 
движение към нива 
1.3800/40 на фона на 
техническа формация 
двойно дъно, която бе 
потвърдена с ценови 
пробив над нивата при 
1.3590.  

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,2644
Бразилски реал BRL 10 7,7382
канадски долар CAD 1 1,3241
Швейцарски франк CHF 1 1,3248
китайски ренминби юан CNY 10 2,0272
Чешка крона CZK 100 7,5544
датска крона DKK 10 2,6280
естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2502
Хонконгски долар HKD 10 1,7820
Хърватска куна HRK 10 2,6818
унгарски форинт HUF 1000 7,2710
индонезийска рупия IDR 10000 1,4825
исландска крона ISK 100 3,0119
японска йена JPY 1000 6,7442
южнокорейски вон KRW 100 1,5203
литовски литаc LTL 1000 1,2179
латвийски лат LVL 10 5,6645
мексиканско песо MXN 1 2,7605
малайзийски рингит MYR 10 1,0905
норвежка крона NOK 10 4,1135
новозеландски долар NZD 10 2,4047
филипинско песо PHP 10 9,9854
полска злота PLN 100 3,0035
нова румънска лея RON 10 4,8614
руска рубла RUB 10 4,7382
Шведска крона SEK 100 4,6552
сингапурски долар SGD 10 1,9333
словашка крона SKK 10 9,8964
тайландски бат THB 100 4,1997
нова турска лира TRY 10 9,4325
Щатски долар USD 1 1,3840
южноафрикански ранд ZAR 10 1,8449

За	1	 AUD	 CAD	 CHF	 BRL	 CZK	 DKK	 EEK	 GBP	 HUF	 JPY	 NOK	 NZD	 PLN	 SEK	 TRY	 USD	 EUR

AUD * 1,07454 1,01921 0,61422 0,05822 0,19676 0,09360 1,66206 0,03393 0,01159 0,18321 0,76841 0,37720 0,15010 7,24441 1,07826 1,46460

CAD 0,93063 * 0,94851 0,57161 0,05418 0,18311 0,08711 1,54676 0,03158 0,01079 0,17050 0,71511 0,35104 0,13969 6,74188 1,00346 1,36300

CHF 0,98115 1,05429 * 0,60264 0,05713 0,19305 0,09184 1,63073 0,03329 0,01137 0,17976 0,75393 0,37009 0,14727 7,10789 1,05794 1,43700

BRL 1,62809 1,74944 1,65936 * 0,09479 0,32035 0,15240 2,70597 0,05525 0,01887 0,29829 1,25105 0,61412 0,24438 11,79454 1,75550 2,38450

CZK 17,17532 18,45556 17,50522 10,54938 * 3,37946 1,60769 28,54635 0,58283 0,19911 3,14673 13,19776 6,47857 2,57802 124,42512 18,51948 25,15501

DKK 5,08226 5,46109 5,17988 3,12161 0,29590 * 0,47572 8,44701 0,17246 0,05892 0,93113 3,90528 1,91704 0,76285 36,81801 5,48001 7,44349

EEK 10,68320 11,47952 10,88840 6,56181 0,62201 2,10206 * 17,75608 0,36253 0,12385 1,95730 8,20912 4,02973 1,60355 77,39352 11,51928 15,64664

GBP 0,60166 0,64651 0,61322 0,36955 0,03503 0,11839 0,05632 * 0,02042 0,00697 0,11023 0,46233 0,22695 0,09031 4,35871 0,64875 0,88120

RUB 294,68750 316,65335 300,34778 181,00221 17,15761 57,98353 27,58420 489,78723 * 3,41618 53,99044 226,44199 111,15682 44,23270 2134,83818 317,75010 431,60002

JPY 86,26225 92,69219 87,91915 52,98378 5,02245 16,97320 8,07457 143,37272 2,92724 * 15,80432 66,28512 32,53832 12,94799 624,91942 93,01324 126,33989

NOK 5,45814 5,86499 5,56298 3,35249 0,31779 1,07396 0,51091 9,07174 0,18522 0,06327 * 4,19411 2,05882 0,81927 39,54104 5,88530 7,99401

NZD 1,30138 1,39839 1,32638 0,79933 0,07577 0,25606 0,12182 2,16297 0,04416 0,01509 0,23843 * 0,49088 0,19534 9,42775 1,40323 1,90601

PLN 2,65110 2,84871 2,70202 1,62835 0,15436 0,52164 0,24816 4,40627 0,08996 0,03073 0,48571 2,03714 * 0,39793 19,20564 2,85858 3,88280

SEK 6,66221 7,15881 6,79018 4,09205 0,38789 1,31087 0,62362 11,07297 0,22608 0,07723 1,22060 5,11934 2,51300 * 48,26380 7,18360 9,75749

TRY 0,13804 0,14833 0,14069 0,08478 0,00804 0,02716 0,01292 0,22943 0,00468 0,00160 0,02529 0,10607 0,05207 0,02072 * 0,14884 0,20217

USD 0,92742 0,99655 0,94523 0,56964 0,05400 0,18248 0,08681 1,54142 0,03147 0,01075 0,16991 0,71264 0,34982 0,13921 6,71861 * 1,35830

EUR 0,68278 0,73367 0,69589 0,41937 0,03975 0,13435 0,06391 1,13482 0,02317 0,00792 0,12509 0,52466 0,25755 0,10249 4,94633 0,73621 *

▶ курсове за 
митнически  
оценки

▶ Европейски валути според националните банки

валутният курс за митнически цели е 
курсът на БнБ определен в предпоследната 
сряда от месеца и публикуван този или 
на следващия ден, който се използва през 
следващия календарен месец, освен ако не 
бъде заменен от курса определен по чл. 91 от 
ппзм. курсовете сa валидни до 24.00 часа на 
30.04.2010.

 Беларуска 
USD 2981 BYR
EUR 4053,37 BYR
GBP 4596,35 BYR
RUB 0,97 BYR
 Естонска 
USD 11,52 EEK
EUR 15,65 EEK
CHF 10,88 EEK
GBP 17,73 EEK
DKK 2,1 EEK
 Латвийска 
USD 0,52 LVL
EUR 0,71 LVL
CHF 0,49 LVL
GBP 0,8 LVL
BGN 0,36 LVL

 Литовска 
USD 2,53 LTL
EUR 3,45 LTL
CHF 2,39 LTL
GBP 3,9 LTL
 Молдовска 
USD 12,49 MDL
EUR 16,98 MDL
GBP 19,25 MDL
RUB 0,43 MDL
 Руска 
USD 29,06 RUB
EUR 39,52 RUB
CHF 27,5 RUB
GBP 44,81 RUB
UAH 3,67 RUB
BYR 0,97 RUB

 Украинска 
USD 7,92 UAH
EUR 10,77 UAH
CHF 7,49 UAH
GBP 12,21 UAH
RUB 0,27 UAH
 Грузинска 
USD 1,76 GEL
EUR 2,39 GEL
CHF 1,67 GEL
GBP 2,72 GEL
 Полска 
USD 2,85 PLN
EUR 3,88 PLN
CHF 2,7 PLN
GBP 4,4 PLN
CZK 0,15 PLN

 Казахстан 
USD 146,71 KZT
EUR 199,52 KZT
JPY 1,58 KZT
GBP 226,21 KZT
RUB 5,05 KZT
 Унгарска 
USD 195,1 HUF
EUR 264,98 HUF
CHF 184,32 HUF
GBP 300,22 HUF
CZK 10,53 HUF
 Чешка 
USD 18,52 CZK
EUR 25,16 CZK
CHF 17,51 CZK
GBP 28,55 CZK

HUF 9,51 CZK
 Азербайджан 
USD 0,81 AZN
EUR 1,09 AZN
GBP 1,24 AZN
 Македонска 
USD 45,34 MKD
EUR 61,31 MKD
GBP 91,47 MKD
 Хърватска 
USD 5,36 HRK
EUR 7,27 HRK
CHF 5,06 HRK
GBP 8,24 HRK
PLN 1,87 HRK
JPY 5,76 HRK
TRY 3,59 HRK

 Албанска 
USD 102,03 ALL
EUR 138,75 ALL
GBP 157,31 ALL
 Румънска 
USD 3,04 RON
EUR 4,14 RON
CHF 2,88 RON
GBP 4,69 RON
JPY 3,28 RON
 Турска 
USD 1,49 TRY
EUR 2,02 TRY
CHF 1,41 TRY
GBP 2,29 TRY
JPY 1,6 TRY
RUB 0,05 TRY

▶ Преизчислени курсове за 14.04.2010
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Приспивното темпо се 
завърна на фондовата борса

Капитал
“Химимпорт” 
излиза от 
“Галата”
“Химимпорт” АД отново 
е намалил дела си в 
“Инвестиционна ком-
пания Галата” АД. Във 
варненската компания е 
получено уведомление 
от “Химимпорт” АД 
за прехвърляне на 396 
акции от капитала на 
“Инвестиционна компа-
ния Галата”, представля-
ващи 3.96% от капитала 
на дружеството. След 
прехвърлянето “Химим-
порт” АД притежава 469 
акции на “Инвестици-
онна компания Галата” 
АД, което е 4.69% от 
капитала. В началото на 
януари “Химимпорт” 
обяви, че е продал други 
8.9% от участието си в 
“Инвестиционна компа-
ния Галата”. При дебюта 
на варненската компания 
софийският холдинг 
се раздели с 28.9% от 
дружеството. Купувач 
тогава стана дъщерното 
дружество на “Химим-
порт” - “Холдинг Варна”.  
“Галата” отчете 1936% 
ръст на оборота си до 
3.23 млн. лв. към края на 
четвъртото тримесечие 
на 2009 г. Според публи-
кувания пред БФБ отчет 
компанията има постъ-
пления от 2.94 млн. лв., 
осчетоводени в графата 

Борсов коментар

Приспивното и моно-
тонно като в приказка 
темпо на търговия на 
БФБ продължи и по вре-
ме на сесията във втор-
ник. Индексите отчетоха 
минимални отклонения, 
като единствено BGTR30 
поскъпна. Отклонението 
при него беше по-мал-
ко от 1/100 от пункта и 
процентното изменение 
беше 0%. BG40 отчете 
най-голям спад. Той 
потъна с 0.42% до 117.21 
пункта.

Общият оборот беше 
малко над 1.3 млн. лв. 
За трети пореден ден 
“Велграф Асет Менидж-
мънт” АД беше най-
активната компания на 
борсата. С всеки изминал 
ден дружеството повта-
ря модела на поведение 
“Галата”. Вчера през БФБ 
преминаха 162 000 на 
“Велграф Асет Менидж-
мънт”. За първото място 
по активност поспори 
и “Индустриален Хол-
динг България” АД. По 
позицията на компанията 
преминаха 156 127 акции 

с минимален спад в цена-
та от 0.35% до 1.405 лв. 
за брой. 

С 43 025 прехвърлени ак-
ции “Софарма” АД също 
показа зъби. Книжата на 
дружеството поевтиняха с 
0.10% до 4.066 за брой. 
Изненадващо раздвижване 
имаше с книжата на “Фор-

мопласт” АД-Кърджали. 
Дружеството е изключи-
телно слаболиквидно, но 
във вторник инвеститори 
купиха 14 200 акции от 
него. При това цената му 
се увеличи с 24.06% до 
0.459 лв. за брой. 

Пълен доминант в сег-
мента на дружествата 

със специална инвести-
ционна цел беше “Фонд 
за недвижими имоти 
България” АДСИЦ. От 
компанията се изтъргуваха 
131 067 акции при 0.83% 
спад до 0.357 лв. за ценна 
книга. 

Сесията във 
вторник 

завърши с 
минимални 
изменения за 
индексите

Написаното не е препоръка за 
покупка или продажба на акции.

“Други”. Те са 91% от 
общия оборот за пери-
ода до края на декември 
2009 г. След този скок в 
приходната си част ком-
панията с най-скъпата 
акция на БФБ отчита 2.93 
млн. лв. печалба в края 
на миналата година.

Решение
“ЕМКА” 
заделя 
печалба
Акционерите в севли-
евското “ЕМКА” АД са 
решили да заделят  
1 140 722.79 лв. като 
“Неразпределена печал-
ба” на проведеното на 
12 април общо събра-
ние. Това става ясно от 
протокола към ОСА. 
Решението е прието еди-
нодушно, като на него са 
присъствали и предста-
вители на пенсионните 
фондове на “Алианц” и 
на договорните на ОББ. 
Акционерите са приели 
доклада на управителни-
те органи за дейността на 
дружеството през 2009 
г. и годишния финансов 
отчет на дружеството за 
миналата година. Освен 
това инвеститорите са 
одобрили доклада на спе-
циализираното одиторско 
предприятие за извърше-
ната проверка на годиш-
ния финансов отчет на 
дружеството за 2009 г. 
А. Христов | pari.bg

▶ Търговия на БФБ

Нагоре Надолу Обем
“велграф Асет Мениджмънт” АД: 162 000 

 0.00%

иХ “България” АД: 156 127 

 -0.35%
Фни “България”: 131 067    

-0.83%

“Шумен-табак” АД: 22  

-32.19% 

Кти “съединение”: 200  

-8.47%
“Полимери” АД: 533 

-7.22%

“Формопласт” АД: 14 200 

+24.05%

“Лесопласт” АД: 15

+11.59%
“Черноморски холдинг”: 115 

+10.00%

4ID	 	 1.00	BGN	 Индустриален	Холдинг	България	АД	 156	127	 1,41	 1,44	 1,4	 1,429	 1,405	 -0,35%	 	 0,498	 0,299

5ALB	 1.00	BGN	 Албена	Инвест	Холдинг	АД	 510	 5,73	 5,8	 5,74	 5,746	 5,74	 0,18%	 14,305	 3,745	 0,367

5SR		 1.00	BGN	 Стара	планина	Холд	АД	 4	050	 2,579	 2,6	 2,55	 2,582	 2,6	 0,82%	 138,585	 1,158	 1,081

6S7	 	 1.00	BGN	 Синергон	Холдинг	АД	 1	500	 1,825	 1,88	 1,874	 1,879	 1,88	 3,01%	 1,608	 0,250	 0,303

3JR	 	 1.00	BGN	 Софарма	АД	 43	025	 4,07	 4,07	 4,03	 4,054	 4,066	 -0,10%	 11,688	 1,068	 2,152

4BJ	 	 1.00	BGN	 Българска	роза-Севтополис	АД	 6	820	 1,45	 1,46	 1,45	 1,451	 1,45	 0,00%	 29,906	 1,309	 0,928

4CF		 1.00	BGN	 ЦКБ	АД	 8	038	 1,32	 1,325	 1,315	 1,319	 1,316	 -0,30%	 4,869	 0,567	 0,455

5DOV	 1.00	BGN	 Доверие	Обединен	Холдинг	АД	 64	350	 3,273	 3,35	 3,3	 3,319	 3,311	 1,16%	 	 0,242	 0,229

5F4		 1.00	BGN	 ПИБ	АД	 19	003	 2,4	 2,42	 2,395	 2,41	 2,419	 0,79%	 8,814	 0,629	 0,667

5MB	 1.00	BGN	 Монбат	АД	 1	446	 6,72	 6,798	 6,71	 6,753	 6,72	 0,00%	 16,723	 2,315	 2,203

5ORG	 1.00	BGN	 Оргахим	АД	 15	 85,455	 82	 82	 82	 82	 -4,04%	 	 0,424	 0,693

5OTZ	 1.00	BGN	 ОЦК	АД	 5	 13,274	 13	 13	 13	 13	 -2,06%	 21,258	 0,868	 1,966

5V2		 1.00	BGN	 Холдинг	Варна	АД	 240	 8,5	 8,15	 8,051	 8,082	 8,052	 -5,27%	 4,478	 0,930	 0,250

6C4		 1.00	BGN	 Химимпорт	АД	 4	960	 2,71	 2,75	 2,704	 2,715	 2,704	 -0,22%	 3,018	 0,430	 0,508

6C4P	 1.00	BGN	 Химимпорт	АД	 2	090	 2,845	 2,806	 2,8	 2,801	 2,8	 -1,58%	 	 	

6C9		 10.00	BGN	 КТБ	АД	 35	 64,3	 64,3	 62,911	 63,136	 62,911	 -2,16%	 6,254	 2,140	 1,467

6H2		 1.00	BGN	 Холдинг	Пътища	АД	 2	700	 2,299	 2,314	 2,295	 2,3	 2,3	 0,04%	 	 0,349	 1,779

SL9		 1.00	BGN	 Спарки	Елтос	АД	 1	502	 1,92	 1,943	 1,9	 1,921	 1,935	 0,78%	 	 1,025	 0,340

1VX		 1.00	BGN	 Велграф	Асет	Мениджмънт	АД	 162	000	 2,33	 2,33	 2,33	 2,33	 2,33	 0,00%	 	 	

3NB		 1.00	BGN	 Неохим	АД	 29	 26,1	 26,55	 26,3	 26,36	 26,55	 1,73%	 	 0,881	 0,681

3TV		 1.00	BGN	 Топливо	АД	 1	000	 4,19	 4,17	 4,15	 4,153	 4,15	 -0,95%	 	 0,122	 0,181

3Z3	 	 1.00	BGN	 Златен	лев	Холдинг	АД	 25	 0,45	 0,495	 0,495	 0,495	 0,495	 10,00%	 6,067	 0,318	 0,126

4BI	 	 10.00	BGN	 ЗАД	Булстрад	Виена	иншурънс	груп	 50	 40	 39,996	 39,996	 39,996	 39,996	 -0,01%	 	 41,598	 1,717

4EH		 1.00	BGN	 Еврохолд	България	АД	 4	046	 1,3	 1,31	 1,3	 1,302	 1,31	 0,77%	 	 	 0,464

4F6		 1.00	BGN	 Фазерлес	АД	 104	 38,2	 38	 37	 37,499	 38	 -0,52%	 72,767	 1,346	 0,895

4HS		 1.00	BGN	 Холдинг	Света	София	АД	 150	 0,47	 0,47	 0,47	 0,47	 0,47	 0,00%	 7,614	 0,619	 0,456

4I8	 	 1.00	BGN	 Индустриален	Капитал	Холдинг	АД	 1	540	 2,499	 2,45	 2,4	 2,423	 2,45	 -1,96%	 24,001	 0,207	 0,556

4L5	 	 1.00	BGN	 Лесопласт	АД	 15	 23,3	 26	 25,63	 25,877	 26	 11,59%	 38,443	 0,290	 0,782

4OE		 1.00	BGN	 Биоиасис	АД	 15	 105	 110	 105	 106,667	 110	 4,76%	 113,352	 45,229	 87,667

4PX		 1.00	BGN	 Юрий	Гагарин	АД	 4	 35,3	 37,497	 37,29	 37,445	 37,29	 5,64%	 11,155	 0,785	 0,749

51P	 	 1.00	BGN	 Полимери	АД-Devnya	 533	 1,58	 1,468	 1,466	 1,468	 1,466	 -7,21%	 	 0,217	 0,038

52E	 	 1.00	BGN	 Елхим	Искра	АД	 2	526	 2,135	 2,2	 2,17	 2,176	 2,2	 3,05%	 18,649	 1,234	 1,175

53B		 1.00	BGN	 Биовет	АД	 13	 7,55	 7,598	 7,397	 7,559	 7,397	 -2,03%	 19,298	 0,483	 0,829

55B		 1.00	BGN	 Благоевград-БТ	АД	 104	 33	 35,95	 32,356	 33,704	 34,85	 5,61%	 61,439	 0,595	 0,461

57B		 1.00	BGN	 Булгартабак	холдинг	АД	 178	 17,002	 17	 17	 17	 17	 -0,01%	 34,397	 0,459	 0,371

57E	 	 1.00	BGN	 ЕМКА	АД	 7	061	 3,2	 3,2	 3,05	 3,173	 3,2	 0,00%	 30,247	 1,025	 1,839

59X		 1.00	BGN	 Унифарм	АД	 240	 38,99	 38,98	 38,3	 38,892	 38,3	 -1,77%	 	 	

5BN		 1.00	BGN	 БАКБ	АД	 65	 15,5	 15,5	 15,5	 15,5	 15,5	 0,00%	 9,312	 1,832	 0,936

5BT		 1.00	BGN	 БТК	АД	 230	 3,1	 3,1	 2,85	 2,991	 3,1	 0,00%	 11,202	 0,961	 2,391

5EO		 1.00	BGN	 Етропал	АД	 45	 2,18	 2,222	 2,222	 2,222	 2,222	 1,93%	 22,309	 0,738	 1,795

5IC	 	 1.00	BGN	 ЗД	Евро	инс	АД	 3	923	 1,51	 1,552	 1,52	 1,535	 1,544	 2,25%	 2,875	 	 0,757

5MA	 1.00	BGN	 Медика	АД	 21	990	 1,806	 1,835	 1,8	 1,824	 1,835	 1,61%	 28,894	 1,338	 0,821

5MH	 1.00	BGN	 М+С	хидравлик	АД	 6	 5,188	 5,188	 5,188	 5,188	 5,188	 0,00%	 74,726	 1,424	 1,779

5T3		 1.00	BGN	 КТИ	Съединение	АД	 200	 0,189	 0,173	 0,173	 0,173	 0,173	 -8,46%	 0,029	 0,020	 0,031

6AB		 1.00	BGN	 Албена	АД	 1	234	 44,5	 46,9	 45	 46,356	 46,9	 5,39%	 6,473	 2,127	 0,611

6AR	 1.00	BGN	 Арома	АД	 434	 1,4	 1,498	 1,4	 1,406	 1,4	 0,00%	 13,948	 0,416	 0,657

6K1	 	 1.00	BGN	 Каолин	АД	 612	 5,4	 5,41	 5,34	 5,365	 5,34	 -1,11%	 27,571	 1,026	 1,180

6SL	 	 1.00	BGN	 Софарма	Логистика	АД	 9	450	 0,704	 0,706	 0,7	 0,702	 0,7	 -0,57%	 	 11,295	 0,607

6SO		 1.00	BGN	 София	Комерс-ЗК	АД	 1	200	 4,27	 4,3	 4,3	 4,3	 4,3	 0,70%	 	 	

6SP		 5.00	BGN	 СБС	АД	 200	 2,94	 3	 3	 3	 3	 2,04%	 	 	

E4A		 1.00	BGN	 Енемона	АД	 110	 9,3	 9,22	 9,2	 9,204	 9,2	 -1,07%	 6,854	 0,571	 1,143

MKX	 1.00	BGN	 Меком	АД	 700	 0,7	 0,77	 0,7	 0,715	 0,7	 0,00%	 	 	

SO5		 1.00	BGN	 Софарма	Трейдинг	АД	 1	280	 1,402	 1,405	 1,401	 1,401	 1,401	 -0,07%	 7,959	 0,128	 0,858

T43	 	 1.00	BGN	 Зърнени	Храни	България	АД	 3	050	 0,626	 0,625	 0,611	 0,619	 0,615	 -1,76%	 13,653	 0,619	 0,531

T57	 	 1.00	BGN	 Трейс	груп	холд	АД	 24	 69	 69,5	 69	 69,121	 69,1	 0,15%	 40,005	 1,021	 2,981

3JY	 	 1.00	BGN	 Южен	индустриален	парк	АД	 23	 0,189	 0,198	 0,1	 0,176	 0,198	 4,76%	 	 	

3JZ	 	 1.00	BGN	 Шумен-Табак	АД	 22	 1,311	 0,889	 0,34	 0,778	 0,889	 -32,19%	 	 0,220	 0,182

3OA	 1.00	BGN	 Оргтехника	АД	 99	 2,5	 2,75	 2,75	 2,75	 2,75	 10,00%	 4,118	 0,225	 0,159

4F8		 1.00	BGN	 Формопласт	АД	 14	200	 0,37	 0,459	 0,363	 0,408	 0,459	 24,06%	 	 	 0,274

5BA		 1.00	BGN	 Българска	Холдингова	Компания	АД	 2	 1,9	 2,01	 2,009	 2,01	 2,01	 5,79%	 	 0,853	 0,376

5L3	 	 4.00	BGN	 Черноморски	Холдинг	АД	 115	 0,19	 0,209	 0,209	 0,209	 0,209	 10,00%	 	 1,696	

6B2		 1.00	BGN	 Български	Транспортен	Холдинг	АД	 25	 5	 4,9	 4,9	 4,9	 4,9	 -2,00%	 2,271	 0,100	 1,222

5BU		 1.00	BGN	 ФНИ	България	АДСИЦ	 131	067	 0,36	 0,363	 0,355	 0,36	 0,357	 -0,83%	 	 	

6BMA	 1.00	BGN	 БенчМарк	фонд	имоти	АДСИЦ	 10	 0,379	 0,38	 0,38	 0,38	 0,38	 0,26%	 	 	

6F3	 	 1.00	BGN	 ФеърПлей	Пропъртис	АДСИЦ	 9	570	 0,372	 0,376	 0,364	 0,37	 0,364	 -2,15%	 1,906	 0,548	 0,273

6S6		 1.00	BGN	 Софарма	имоти	АДСИЦ	 30	 2,9	 2,9	 2,9	 2,9	 2,9	 0,00%	 16,477	 12,618	 1,234

BLKC	 1.00	BGN	 ПКБ,	издадени	по	ЗСПЗ	и	ЗВСВГЗГФ	 46	002	 0,169	 0,17	 0,168	 0,169	 0,168	 -0,59%	 	 	

BLKD	 1.00	BGN	 КЗ,	издадени	по	ЗОСОИ	 17	300	 0,168	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 1,19%	 	 	

	Код			 Номинал			 Име	 Обем			Oтваряне		Висока			 Ниска		 Средна			Затваряне			 Промяна	(%)	 P/E	 P/S	 P/B
	 	 	 	 (лотове)

	Код			 Номинал			 Име	 Обем			Oтваряне		Висока			 Ниска		 Средна			Затваряне			 Промяна	(%)	 P/E	 P/S	 P/B
	 	 	 	 (лотове)

Мирослав иванов 
mivanov@pari.bg

„Велграф Асет Мениджмънт“
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В Полша започва най-голямото IPO в Европа
Водещият полски 
застраховател ще 
предложи на инвести-
торите 22% от капи-
тала си 

Полският финансов надзор 
одобри проспекта за пър-
вично публично предлагане 
на акции на най-голямата 
застрахователна компания в 
страната Powszechny Zaklad 
Ubezpieczen (PZU). Това ще 
е най-голямото предлагане 
на акции в цяла Европа от 
началото на тази година. 

Дългове
Чрез IPO полското правител-
ство и холандският застрахо-
вател Eureko BV ще може да 
осребрят част от дълговете 
си в PZU. Това се случва след 
дълги години на разногласия 
по отношение на продажбата 
на държавния дял в полския 
застраховател. Публично-
то предлагане на PZU ще е 
на стойност  минимум 5.5 
млрд. PLN, или 1.9 млрд. 
USD, като на инвеститорите 
ще бъдат предложени 22% 
от застрахователя. Полската 
държава и Eureko определиха 

1.9 
▶ млрд. USD ще е мини-
малната стойност на 
публичното предлагане 
на полския застрахова-
тел PZU

10
▶ млрд. USD възнамерява 
да събере полското 
правителство от 
продажба на държавни 
активи

минималната стойност на 
цялата компания на 25 млрд. 
PLN, или 289.5 PLN на акция 
в споразумение от октомври 
миналата година. Очаквания-
та на анализаторите са цено-
вият диапазон да бъде от 300 
до 400 PLN за една акция. 
Проспектът на PZU ще бъде 
публикуван на 16 април, а 
публичното предлагане тряб-
ва да бъде финализирано до 
края на май.

Планове
Публичното предлагане 
на PZU е част от плана на 
полското правителство да 
събере около 10 млрд. USD 
от продажбата на държавни 
активи, за да попълни дуп-
ката в бюджетния си дефи-
цит. Полша иска да продаде 
дяловете си в най-големите 
енергийни, химически и те-
лекомуникационни компа-
нии, както и дела си във Вар-
шавската фондова борса. 

Магдалена Иванова

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип	 	 Ем.	ст/ст	 	 ЦОИ		 	 	 	 Доходност	и	Риск	 	
	 	 	 	 	 	 	 От	началото			 Стандартно	 За	последните		 От	началото	 Начало	на	публ.	
	 	 	 	 	 	 	 на	годината	 	отклонение	 12	мес.	 	на	публ.	предл.	 предлагане
	 	 	 	 	 	 	 (не	се	анюализира)	 	 	 	(анюализирана)	
	 за	поръчки	 за	поръчки	 за	поръчки	 след	края	 преди	края		 	 	 	 	 	
	 над	20000	лв	 от	2000	до	20000	 под	2000	лв	 	на	2-та	год.	 на	2-та	год.

Аврора	Капитал	АД
Аврора	кепитъл	-	балансиран
Аврора	кепитъл	-	global	commodity	fund
ДФ	Аврора	Кепитъл	Югоизточна	Европа
Актива	Асет	Мениджмънт	АД	
Дф	Актива	Високодоходен
ДФ	Актива	Балансиран
Астра	Асет	Мениджмънт	АД	

ДФ	Астра	Кеш
ДФ	Астра	Баланс
ДФ	Астра	Плюс
БенчМарк	Асет	Мениджмънт	АД	
ДФ	БенчМарк	Фонд-1	Акции	и	Облигации
ИД	БенчМарк	Фонд-2	Акции
ДФ	БенчМарк	Фонд-3	Сектор	Недвижими	Имоти
ДФ	БенчМарк	Фонд-4	Енергетика
ДФ	БенчМарк	Фонд-5	ЦИЕ
БенчМарк	Фонд-6	Паричен
Болкан	Капитал	Мениджмънт	АД
ДФ	БКМ	Балансиран	Капитал
ДФ	Европа
ДФ	Балкани
Варчев	Мениджинг	Къмпани	ЕАД
ДФ	Варчев	високодоходен	фонд
ДФ	Варчев	Балансиран	фонд
ДСК	Управление	на	активи	АД	
ДФ	ДСК	Стандарт
ДФ	ДСК	Баланс
ДФ	ДСК	Растеж
ДФ	ДСК	Имоти
ДФ	„ДСК	Евро	Актив”
Елана	Фонд	Мениджмънт	АД	
ДФ	Елана	Балансиран	Евро	Фонд
ДФ	Елана	Балансиран	Доларов	Фонд
ИД	Елана	Високодоходен	Фонд
ДФ	Елана	Фонд	Паричен	Пазар
ДФ	Елана	Долар	Фонд
ДФ	Еврофонд

Златен	Лев	Капитал	АД	
ИД	Златен	лев	

ДФ	Златен	лев	Индекс	30		
Капман	Асет	Мениджмънт	АД	

ИД	Капман	Капитал
ДФ	Капман	Макс
Карол	Капитал	Мениджмънт	ЕАД	
ИД	Адванс	Инвест
ДФ	Адванс	Източна	Европа
Адванс	IPО	Фонд	
КД	Инвестмънтс	ЕАД
ДФ	КД	Облигации	България
ИД	КД	Пеликан
ДФ	КД	Акции	България
КТБ	Асет	Мениджмънт	АД	

КТБ	Балансиран	Фонд
КТБ	Фонд	Акции
ОББ	Асет	Мениджмънт	АД
ДФ	ОББ	Платинум	Облигации
ИД	ОББ	Балансиран	Фонд
ДФ	ОББ	Премиум	Акции
ДФ	ОББ	Патримониум	Земя
Оверон	Финанс	АД
ДФ	Оверон	ПРЕСТО
ПФБК	Асет	Мениджмънт	АД	

ДФ	ПИБ-	Авангард
ДФ	ПИБ-	Класик
ДФ	ПИБ-	Гарант
Райфайзен	Асет	Мениджмънт	(България)	ЕАД		
Райфайзен	(България)	Фонд	Паричен	Пазар
Райфайзен	(България)		Фонд	Облигации
Райфайзен	(България)		Балансиран	Фонд
Райфайзен	(България)	Фонд	Акции
Райфайзен	(България)	Балансиран	Доларов	Фонд
Райфайзен	(България)	Фонд	Защитена	Инвестиция	в	Евро

Свободен	период	от	19.01.2010	до	28.01.2010
Лимитиран	период”	от	29.01.2010	до	28.04.2010

Сентинел	Асет	Мениджмънт	АД
Договорен	фонд	Сентинел	-	Рапид
Договорен	фонд	Сентинел	-	Принсипал

Стандарт	Асет	Мениджмънт	АД
ДФ	Стандарт	Инв.	Балансиран	Фонд
ДФ	Стандарт	Инв.	Високодоходен	Фонд
ДФ	Стандарт	Инв.	Международен	Фонд
ДФ	Стандарт	Инв.	Консервативен	Фонд
Статус	Капитал	АД		

Статус	Нови	Акции
Статус	Финанси
Ти	Би	Ай	Асет	Мениджмънт	ЕАД	
ИД	Ти	Би	Ай	Евробонд
ДФ	Ти	Би	Ай	Комфорт
ДФ	Ти	Би	Ай	Хармония
ДФ	Ти	Би	Ай	Динамик
ДФ	Ти	Би	Ай	Съкровище
ЦКБ	Асетс	Мениджмънт	ЕАД	
ЦКБ	Лидер
ЦКБ	Актив
ЦКБ	Гарант
Юг	Маркет	Фонд	Мениджмънт	АД	
ДФ	Юг	Маркет	Максимум
ДФ	Юг	Маркет	Оптимум

Източник:	БАУД	(www.baud.bg)	

балансиран	 5.0870	 						5.1124	 	5.2905	 5.0870	 	 4.9853	 	 	 -1.21%	 11.19%	 -10.33%	 -27.94%	 21.01.2008
фонд	в	акции	 6.6888	 							6.7222	 	6.9564	 6.6888	 	 6.5550	 	 	 -5.57%	 13.70%	 -2.61%	 -17.75%	 23.01.2008
високодоходен	 10.0954	 										10.2468	 	10.4992	 0.0000	 	 0.0000	 	 	 N/A	 N/A	 N/A	 N/A	 23.09.2009
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 2.4642	 	 	 	 2.4642	 	 	 	 -1.13%	 27.34%	 12.64%	 -57.63%	 12.11.2007
балансиран	 2.8870	 	 	 	 2.8870	 	 	 	 -2.94%	 23.69%	 5.77%	 -51.50%	 12.11.2007
	 до	249999.99	лв	 	 над	250	000	лв	 					до	6	месеца	 																																																																над	6	месеца	 	 	 	 	
паричен	пазар	 10.9615	 	 10.9560	 	 10.9396	 10.9505	 10.9505	 10.9560	 1.99%	 0.13%	 6.65%	 6.22%	 06.10.2008
балансиран	 10.8146	 	 10.7608	 	 10.6532	 10.7070	 	 0.0000	 0.48%	 5.56%	 11.47%	 5.04%	 06.10.2008
фонд	в	акции	 10.2600	 	 10.2090	 	 10.0559	 10.1069	 	 0.0000	 -0.70%	 8.92%	 14.97%	 1.40%	 06.10.2008
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
балансиран	 13.5624	 	 	 	 13.4281	 	 	 	 0.05%	 6.51%	 11.12%	 7.04%	 14.12.2005
фонд	в	акции	 8.4413	 	 	 	 8.3577	 	 	 	 -0.22%	 13.30%	 8.76%	 -3.65%	 01.03.2006
балансиран	 5.5941	 	 	 	 5.5387	 	 	 	 -5.37%	 9.72%	 -2.71%	 -14.40%	 21.06.2006
фонд	в	акции	 8.4236	 	 	 	 8.1783	 	 	 	 3.26%	 14.39%	 19.68%	 -8.79%	 05.02.2008
фонд	в	акции	 11.6047	 	 	 	 11.2667	 	 	 	 9.79%	 9.02%	 17.33%	 5.61%	 05.02.2008
паричен	пазар	 11.6291	 	 	 	 11.6291	 	 	 	 2.51%	 0.21%	 9.08%	 8.44%	 03.06.2008
	 	 	 	 	 до	2	г.	 	 над	2	г.	 	 	 	 	 	
фонд	в	облигаци	 83.6682	 	 	 	 83.3754	 	 83.6682	 	 0.89%	 3.12%	 12.23%	 -4.81%	 20.11.2006
фонд	в	акции	 51.2723	 	 	 	 51.0159	 	 51.2723	 	 -1.20%	 1.87%	 3.68%	 -14.35%	 20.11.2006
фонд	в	акции	 76.8885	 	 	 	 76.5041	 	 76.8885	 	 11.53%	 4.83%	 26.04%	 -9.14%	 03.10.2007
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 104.8646	 	 	 	 103.3034	 	 	 	 1.38%	 2.09%	 5.81%	 1.27%	 04.01.2007
балансиран	 84.6520	 	 	 	 83.3916	 	 	 	 1.45%	 0.77%	 1.15%	 -6.24%	 25.06.2007
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	облигаци	 1.27437	 	 	 	 1.27183	 	 	 	 1.95%	 0.81%	 6.20%	 5.68%	 01.12.2005
балансиран	 1.08270	 	 	 	 1.07622	 	 	 	 0.32%	 6.04%	 8.77%	 1.77%	 01.12.2005
фонд	в	акции	 0.78617	 	 	 	 0.77450	 	 	 	 0.58%	 14.42%	 20.53%	 -5.90%	 01.03.2006
фонд	в	акции	 0.73039	 	 	 	 0.72603	 	 	 	 -0.49%	 1.92%	 -2.58%	 -13.99%	 07.03.2008
ниско	рисков	 1.03643	 	 	 	 1.03333	 	 	 	 1.03%	 N/A	 N/A	 N/A	 07.05.2009

балансиран	 105.6288	 	 	 	 104.5778	 	 	 	 2.30%	 9.52%	 16.82%	 1.15%	 07.12.2005
балансиран	 111.3236	 	 	 	 110.2159	 	 	 	 0.94%	 8.44%	 10.77%	 2.52%	 06.03.2006
фонд	в	акции	 92.8994	 	 	 	 91.5163	 	 	 	 2.56%	 14.36%	 25.55%	 -0.13%	 20.06.2005
паричен	пазар	 117.8545	 	 	 	 117.8545	 	 	 	 2.59%	 0.64%	 6.36%	 6.92%	 31.10.2007
ниско	рисков	 92.2726	 	 	 	 91.9038	 	 	 	 2.21%	 2.99%	 -6.30%	 -3.65%	 01.02.2008
ниско	рисков	 103.8312	 	 103.7275	 	 0.0000	 	 0.0000	 	 1.28%	 N/A	 N/A	 4.76%	 01.07.2009

балансиран	 4.8746		 	 	 	4.8454		 	 	 	 -0.87%	 9.52%	 14.13%***	 5.25%	 08.07.1999
	 до	100	000	лв	 от	100	001	до	1	000	000	лв.	 	над	1	000	000	лв.
фонд	в	акции	 1.0338		 1.0287		 	1.0262		 1.0210		 	 	 	 -2.85%	 N/A	 N/A***	 2.73%	 01.06.2009
	 	 	
балансиран	 18.4627		 	 	 	 18.3339		 	 	 	 -1.43%	 8.88%	 4.41%	 11.73%	 28.09.2004
фонд	в	акции	 11.8259	 	 	 	 11.6615		 	 	 	 -3.10%	 12.54%	 4.93%	 3.85%	 05.01.2006
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 1.3911		 	 	 	 1.3705		 	 	 	 7.36%	 12.18%	 33.14%	 4.60%	 10.05.2004
фонд	в	акции	 0.8456		 	 	 	 0.8331	 	 	 	 21.20%	 17.92%	 63.32%	 -5.05%	 04.10.2006
фонд	в	акции	 0.9749		 	 	 	 0.9605	 	 	 	 11.18%	 16.17%	 14.78%	 -1.67%	 23.11.2007
	 до	100	000	лв.	 	 над	100	000	лв.	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	облигаци	 128.8034	 	 128.6109	 	 128.3542	 	 	 	 1.90%	 3.40%	 4.79%	 6.53%	 04.05.2006
балансиран	 15.0818	 	 15.0818	 	 14.9325	 	 	 	 0.22%	 8.43%	 5.15%	 3.21%	 17.12.2004
фонд	в	акции	 0.7881	 	 0.7803	 	 0.7726	 	 	 	 5.17%	 15.32%	 19.51%	 -6.33%	 04.05.2006
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
балансиран	 800.1953	 	 	 	 794.2088	 	 	 	 2.60%	 6.81%	 18.32%	 -10.46%	 09.05.2008
фонд	в	акции	 723.7323	 	 	 	 718.3179	 	 	 	 2.08%	 8.30%	 21.60%	 -14.42%	 09.05.2008
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
ниско	рисков	 11.0426	 	 	 	 11.0426	 	 	 	 1.59%	 2.50%	 4.38%	 2.39%	 30.01.2006
балансиран	 120.2920	 	 	 	 120.2920	 	 	 	 0.23%	 7.94%	 9.65%	 2.43%	 30.01.2005
фонд	в	акции	 6.9762	 	 	 	 6.9762	 	 	 	 -0.96%	 17.24%	 25.98%	 -8.21%	 30.01.2006
фонд	в	акции	 10.0693	 	 	 	 10.0693	 	 	 	 N/A	 1.65%	 0.63%	 0.58%	 30.01.2009
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 9.5073	 	 	 	 0.0000	 	 	 	 N/A	 N/A	 N/A	 N/A	 25.06.2009
	 за	поръчки	до	100	000	лв	 	 за	поръчки	над	100	000	лв	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 0.5325	 	 0.5298	 	 0.5272	 	 	 	 1.15%	 6.93%	 9.26%	 -23.30%	 19.11.2007
балансиран	 0.7499	 	 0.7473	 	 0.7447	 	 	 	 0.46%	 3.27%	 5.08%	 -11.45%	 19.11.2007
ниско	рисков	 0.9793	 	 0.9778	 	 0.9764	 	 	 	 1.55%	 1.80%	 6.38%	 -0.93%	 19.11.2007
	 до	50	000	лв	/	40000	USD	 	 над	50	000	лв	/	40000	USD	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
консервативен	 1.2317	 	 1.2299	 	 1.2281	 	 	 	 1.70%	 0.45%	 7.03%	 5.21%	 16.03.2006
консервативен	 1.2553	 	 1.2515	 	 1.2477	 	 	 	 2.41%	 1.19%	 8.25%	 5.66%	 16.03.2006
балансиран	 0.8701	 	 0.8666	 	 0.8631	 	 	 	 0.07%	 5.46%	 5.21%	 -3.45%	 16.03.2006
фонд	в	акции	 0.6686	 	 0.6653	 	 0.6620	 	 	 	 -0.90%	 9.98%	 8.16%	 -9.51%	 16.03.2006
балансиран	 0.7635	 	 0.7605	 	 0.7575	 	 	 	 0.04%	 6.73%	 3.31%	 -11.87%	 11.02.2008
консервативен	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 19.01.2010
	 0.0000	 	 0.0000	 	 0.0000	 	 	 	 N/A	 N/A	 N/A	 N/A	
	 1.0100	 	 1.0100	 	 0.9595	 	 	 	 N/A	 N/A	 N/A	 N/A	
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
паричен	пазар	 1.1601	 	 	 	1.1601	 	 	 	 1.26%	 0.22%	 4.03%	 3.62%	 15.11.2005
балансиран	 1.0250	 	 	 	до	90	дни	 	 над	90	дни	 	 1.05%	 3.59%	 10.75%	 0.32%	 12.09.2005
	 	 	 	 	1.0097	 	 1.0199	 	 	 	 	 	
балансиран	 8.0456	 	 	 	8.0456	 	 	 	 -2.05%	 11.76%	 20.59%	 -5.14%	 01.03.2006
фонд	в	акции	 6.9073	 	 	 	6.9073	 	 	 	 -1.47%	 14.90%	 28.68%	 -8.59%	 01.03.2006
фонд	в	акции	 2.9911	 	 	 	2.9911	 	 	 	 6.65%	 14.26%	 21.96%	 -32.90%	 05.04.2007
консервативен	 10.3650	 	 	 	10.3650	 	 	 	 -0.61%	 1.85%	 1.92%	 2.72%	 12.12.2008
	 клас	А	за	поръчки	 клас	А	за	поръчки	 клас	А	за	поръчки	 клас		В	 Клас	А										Клас	В	при	изпълнена						Клас	В	при	прекратена
	 до	20000	лв	 над	20000	до	300000	 над	300000	 		 	 инв.	схема	 инв.	схема
фонд	в	акции	 0.8181	 0.8141	 									0.8120	 0.8060																												0.8060																								0.8100																																												0.7899	 	11.08%	 13.31%	 22.20%	 -5.39%	 22.05.2006
фонд	в	акции	 0.4698	 0.4675	 										0.8120	 0.4629																													0.4629																										0.4652																																										0.4536	 	12.63%	 22.48%	 58.91%	 -22.97%	 02.05.2007
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	облигаци	 316.8135	 	 	 	 315.8645	 	 	 	 1.37%	 0.22%	 4.96%	 7.35%	 17.11.2003
ниско	рисков	 13.3585	 	 	 	 13.0953	 	 	 	 1.47%	 3.39%	 9.32%	 6.60%	 27.12.2005
балансиран	 12.3755	 	 	 	 12.0115	 	 	 	 0.84%	 6.15%	 14.18%	 4.60%	 27.12.2005
фонд	в	акции	 8.9199	 	 	 	 8.6576	 	 	 	 1.42%	 11.83%	 25.26%	 -2.92%	 07.09.2005
балансиран	 20.6093	 	 	 	 20.6093	 	 	 	 1.63%	 3.44%	 9.43%	 1.20%	 08.10.2007
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 6.6628	 	 	 	 6.6295	 	 	 	 -1.54%	 11.24%	 17.02%	 -13.21%	 01.06.2007
балансиран	 8.0216	 	 	 	 7.9815	 	 	 	 -1.49%	 11.41%	 18.23%	 -7.40%	 01.06.2007
консервативен	 11.0729	 	 	 	 11.0453	 	 	 	 1.83%	 3.25%	 9.08%	 3.89%	 04.09.2007
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 1.2074	 	 	 	 1.1833	 	 	 	 -1.31%	 5.97%	 3.65%	 5.42%	 18.09.2006
балансиран	 1.0501	 	 	 	 1.0396	 	 	 	 -0.31%	 3.22%	 3.47%	 2.69%	 10.06.2008

„Ти	Би	Ай	Асет	Мениджмънт”	ЕАД	-	Цени	при	прехвърляне	за	дата	14.04.2010	г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ	ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ	В:
Ти	Би	Ай		Евробонд

(Емисионна	
ст-ст)

Ти	Би	Ай	Комфорт
(Емисионна	

ст-ст)

Ти	Би	Ай	Хармония
(Емисионна	

ст-ст)

Ти	Би	Ай	Динамик
(Емисионна

	ст-ст)
Ти	Би	Ай	Евробонд 	
Ти	Би	Ай	Комфорт
Ти	Би	Ай	Хармония
Ти	Би	Ай	Динамик
Цените	са	в	лева	и	са	валидни	за	поръчки,	подадени	предишния	работен	ден.	Разходите	за	емитиране	на	една	акция	
или	един	дял	са	включени	в	горепосочените	цени.
Цената	на	обратно	изкупуване	на	една	акция/един	дял	на	съответния	фонд,	от	който	е	прехвърлянето	е	равна	на	
Нетната	стойност	на	активите	на	една	акция	или	на	един	дял	на	този	фонд.

За дата 13.04.2010 г.

Фондове, управлявани от  Клас  Валута Емисионна стойност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дялови  (нетна стойност на  обратно изкупуване
 единици  активите на единица   (нетна стойност на 
   + такса за издаване) активите на единица)

Фондове	Пайъниър	Австрия	
Гарантирана	кошница	2010	 ИР*	 EUR	 1096,15	 1129,03

Дялови	единици	от	фондовете,	управлявани	от	Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия,	могат	да	бъдат	придобивани	чрез	следните	клонове	на	
“Ейч	Ви	Би	Банк	Биохим”	АД:	“Аксаков”	№5	-	отдел	“Частно	банкиране”,	“Централен”,	“Батемберг”,	“Европа”,	“Витоша”,	“Южен	парк”	(София),	
“Варна”,	“Пловдив”	и	“Бургас”.	Предишни	резултати	на	фондовете	не	гарантират	същото	представяне	в	бъдеще.	Стойността	на	инвестицията	
и	доходът	от	нея	могат	да	се	увеличат	или	да	намалеят	и	няма	гаранци	-	от	Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия,	групата	на	“Банк	Аустрия	
Кредитанщалт”	или	друго	трето	лице	-	за	възвращаемост	на	първоначално	инвестираните	суми.	
*Изцяло реинвестиращи

Договорен	фонд

Стойност за един дял 13.04.2010 г Доходност

Емисионна	
стойност

Цена	на	обр.	изк. От	началото	на	
годината За	последните	12	

месеца
до	90	дни над	90	дни (Не	се	анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0250 лв. 1,0097 лв. 1.0199 лв. 1,05 % 10,75 %

Сентинел - Рапид 1,1601 лв. 1,1601 лв. 1,26 % 4,03 %

За	ДФ	„Сентинел	–	Принсипал”	разходите	по	емитирането	в	размер	на	0,5	%	и	по	обратното	изкупуване	в	размер	на		
1	%	от	НСА	на	един	дял	са	включени	в	емисионната	стойност,	респективно	в	цената	на	обратно	изкупуване	за	дялове,	
държани	 по-малко	 от	 90	 дни.	 За	 ДФ	 „Сентинел	 –	 Рапид”	 емисионната	 стойност	 и	 цената	 на	 обратно	 изкупуване	 са	
равни	на	НСА	на	един	дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 12 април 2010 г.

www.sentinel-am.bg
тел.	02/	980	14	26

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 13/04/2010

ОТП	Централно-европейски	фонд	в	акции €	1,213972 €	1,238251 €	1,207902
ОТП	Международен	фонд	в	акции	-	Ю	Би	Ес	
Фонд	на	фондовете €	0,935976 €	0,954696 €	0,931296

ОТП	-	Ди	Ви	Ес	Фонд	на	Фондовете	в	акции	
от	развиващи	се	пазари €	0,849783 €	0,866779 €	0,845534

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	8/04/2010	г.	 	Включените	в	цените	разходи	са	както	
следва:	при	придобиване	-	2.00%	от	НСАД,	но	не	по-малко	от	10	евро	(левовата	им	равностойност)	
по	една	поръчка;	при	обратно	изкипиване	-	0.50%	от	НСАД.	

Цени за 1 дял за 14/04/2010
ДСК	Фонд	Паричен	Пазар 1,121088	лв. 1,121088	лв. 1,121088	лв.
Цените	 са	 валидни	 за	 поръчки	 подадени	 на	 14/04/2010	 г.	 Няма	 разходи	 при	 емитиране	 и	 обратно	
изкупуване	на	дялове	на	фонда.	Информация	може	да	се	получи	от	Call	Center	на	“Банка	ДСК”	ЕАД	на	
тел.	0700	10	375	на	цената	на	един	градски	разговор	и	на	интернет	страниците	www.dskbank.bg	и	
www.otpbank.hu	

 9,12 и 13.04.2010 г.

9.2652 9.1726 1.59% -5.75%

12.04.2010 г.

156,16	 155,40	 154,64	 154,25	 152,35	 152,35	
	11,73	 11,67	 11,61	 11,58	 11,44	 11,44	
	80,26	 79,87	 79,48	 79,09	 77,92	 77,92	
	100,12	 99,63	 99,14	 98,66	 97,20	 97,20	
	764,58	 760,87	 757,16	 753,44	 742,31	 742,31	
	173,39	 172,56	 171,74	 170,91	 165,13	 165,13	
	82,19	 81,80	 81,40	 81,01	 79,03	 79,03	
	158,53	 157,77	 157,00	 156,24	 152,43	 152,43	
	319,86	 318,34	 316,82	 315,29	 304,63	 304,63	
	187,30	 186,41	 185,52	 184,62	 178,38	 178,38	
	237,12	 235,99	 234,86	 233,73	 225,83	 225,83	
	89,27	 88,85	 88,42	 88,00	 85,02	 85,02	
	235,33	 234,21	 233,08	 231,96	 224,12	 224,12

до 14.30 ч. на 12.04.2010 г.

N/A	 13.3388	 	12.3573			 8.9068	

317.4462	 N/A	 	12.3148			 8.8762	

319.0279	 13.2269	 	N/A			 8.8325	

319.0279	 13.2269	 	12.2541			 N/A

 Анджей  
Клесик, 
главен изп. 
директор  
на PZU

▶

Правителството в Полша ще се раздели и с дела си и във варшавската борса▶
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▶ Спот цени на суров петрол
USD/б
Вид	 Последна	цена
СРЕДИЗЕМНО	МОРЕ	
ИРАНСКИ ТЕЖЪК 79,85
СИБИРСКИ 81,92
УРАЛСКИ C+F 81,92
САХАРСКИ 84,69
СЕВЕРНО	МОРЕ	
БРЕНТ 84,23
ОСБЕРГ 84,93
ЕКОФИСК 84,81
СТАТФОРД 85,15
ФОРТИС 83,76
ФЛОТА 81,7
УРАЛСКИ CIF 82,06
ЗАПАДНА	АФРИКА	
БОНИ ЛЕК 85,91
КУА ИБОЕ 84,92
ФОРКАДОС 85,74
КАБИНДА 84,06

USD/т
Вид	 Купува	 Продава	 Условия	 Специфи-
	 	 	 на	доставка	 кации
БУТАН С 690 695 CIF 
ПРОПАН 658 662 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 802 804 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 794 796 FOB 
АВИОГОРИВО 743 746 FOB 
НАФТА 722 724 CIF 
ГАЗЬОЛ 711 713 CIF РУСИЯ
ДИЗЕЛ F 722 713 FOB 50PPM
МАЗУТ 503 505 CIF 1.0%HSFO
МАЗУТ 460 462 CIF 3.5%HSFO

USD/т
Метал	 Цена	на	разплащане	 Купува	3	м.	 Продава	3	м.
МЕД 7845 7889 7889,5
КАЛАЙ 18725 18725 18798
ОЛОВО 2305,5 2340,5 2344,5
ЦИНК 2367,5 2408,5 2410
АЛУМИНИЙ 2369 2414,75 2415
НИКЕЛ 25570 25567 25608
АЛУМИНИЕВА СПЛАВ 2250 2240 2300

USD/тройунция
Метал	 Купува	 Продава	 Най-висока	 Най-ниска
ЗЛАТО 1155,2 1155,8 1157,18 1148,1
СРЕБРО 18,22 18,26 18,27 18,03
ПЛАТИНА 1713,5 1716 1728,5 1703,65
ПАЛАДИЙ 515,5 517,5 521,5 508

USD/т
Произход/място	 Вид	 Условия	 Април
на	доставка	 	 на	доставка
МЕКСИКАНСКИ ЗАЛИВ ХЛЕБНА FOB 171,21
АВСТРАЛИЯ ХЛЕБНА СПОТ 468,5
ФРАНЦИЯ РУАН ХЛЕБНА СПОТ 167,88
АНГЛИЯ ХЛЕБНА ИЗТ. БРЯГ 171,35
ГЕРМАНИЯ ХЛЕБНА CIF БАЛТИЙСКО МОРЕ -
УНГАРИЯ ХЛЕБНА CIF УНГАРИЯ -
УКРАЙНА ХЛЕБНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 190,25
РУСИЯ ФУРАЖНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 138,64

▶ Спот цени на петролни продукти

▶ Цени на цветни метали

▶ Спот цени на благородни метали

▶ Срочни цени на пшеница

▶ Срочни цени на агрокултури 
Вид	 Борса	 Единица	 										Май
Царевица CBOT USd/bu. 358,25
Ечемик ASE USD/MT 127,92
Памук NYBOT USd/lb. 80,53
Какао NYBOT USD/MT 2900
Кафе NYBOT USd/lb. 135,2
Рапица ASE USD/MT 378,75
Ориз CBOT USD/cwt 12,93
Овес CBOT USd/bu. 219,25
Соя CBOT USd/bu. 966,5

▶ Срочни цени на агропродукти
Вид	 Борса	 Единица	 										Май
Захар NYBOT USd/lb. 17,11
Соево масло CBOT USd/lb. 40,3
Портокалов сок NYBOT USd/lb. 133
Мляко CME USD/cwt 13,49
Обезмаслено мляко CME USD/cwt 109
Масло CME USd/lb. 153
Денатуриран етанол CBOT USD/gal. 1,63

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; NYBOT - Нюйоркска стокова 
борса; ASE - Австралийска стокова борса   
Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг. ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг. ; 1bu. овес = 15.4224 кг. 1 lb. = 0.4536 кг. ;  
1 МТ = 1000 кг. ; 1 cwt = 50 кг. ; 1 gal. = 3.785 л. ; 1USd  = 1 U.S. cent   

Цената 
на метала 
отново 

се нареди сред 
най-губещите на 
пазара, като свали 
повече от 6 USD 
от стойността си. 
Основната причина 
за това беше 
слабото търсене

Цената на 
златото 
отбеляза 

ново понижение и 
по време на вчераш-
ната сесия в Лондон 
достигна 1149.7 
USD/тр.у. Основната 
причина за това 
беше доларът, който 
спечели 0.13%

По време 
на бор-
совата 

сесия във вторник 
захарта добави 6 
USD към стойност-
та си и по този на-
чин беше продъл-
жена положител-
ната тенденция, 
започнала вчера

Стока на деня

1.54
▶ процента се повиши 
нерафинираната захар 
на борсата в Ню Йорк и 
достигна 377.35 USD/т

Цифра на деня

1.18 
процента загуби оловото 

по време на вчерашната 
борсова сесия и достигна 
2305 USD/т

▶

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Петролът слезе под 84 USD/б

След плахия ръст в 
цената на пшеницата, 
започнал от началото 
на март, сега се очаква 
негативната тенденция от-
преди това да се завърне и 
допълнително да понижи 
стойността на зърното.

По данни на 
министерството на 
земеделието на САЩ 
през този сезон реколтата, 
която Австралия и Русия 
се готвят да приберат, ще 
бъде с 34% повече спрямо 
тази от 2009 г. Изчислено е 
също, че дори ако оставим 
настрана американската 
реколта, в световен мащаб 
пак ще има излишък от 
зърно. Това от своя страна 
вещае ново свободно 
падане на цената, след 
като и без това първото 

Инвеститорите са настроени 
за нов спад на пшеницата

тримесечие на тази година 
се оказа най-лошото за по-
следните 15 години. След 
няколко дни земеделското 
министерство на САЩ 
ще направи месечната си 
прогноза за цената на пше-
ницата през 2010 г., но за 
момента анализаторите на 
Bloomberg предвиждат, че 
този път понижението ще 
бъде в рамките на 8.4%. 

Само две години след 
като цената на пшени-
цата достигна 275 USD/т, 
сега тя е два пъти по-
ниска, като моментното 
й ниво е съвсем реално. 
Всичко това се случва 
заради рекордно големите 
площи, които фермерите 
засяха през 2008 г. От тази 
реколта бяха събрани над 
683 млн. т зърно, а коли-

чествата, за които спешно 
се търсят купувачи и стоят 
на склад, в момента са 165 
млн. т.

Според президента на 
Commodity Information 
Systems Бил Гари цената 
ще остане на изключи-
телно ниски нива още 
година, докато не излязат 
прогнозите за реколтата 
през 2011 г. Също така той 
предвижда цената през ав-
густ да стигне 145 USD/т, 
а за септември предрича 
ниво от 125 USD/т. На 
борсата в Чикаго цената 
на пшеницата с доставка 
през май стигна 171.97 
USD/т, което е повише-
ние с 0.16%. Фючърсите 
на царевицата отчетоха 
понижение от 0.5% и се 
котираха за 136 USD/т.

Обзор

След обявяването на 
неофициалните данни за 
запасите от суров петрол 
в САЩ цената на нефта 
отбеляза пета поредна гу-
беща сесия. Изчисленията, 
направени от анализатори-
те на Bloomberg, показват, 
че натрупаните количества 
в страната през миналата 
седмица са се увеличили с 
1.15 млн. барела. Ако офи-
циалните данни, които ще 
бъдат изнесени по-късно 
днес, потвърдят това, мо-
же да се окажем свидетели 
на слизане до 80 USD/б.
Според Международната 
енергийна агенция (IEA) 
страните износители, 
които не са част от ОПЕК, 
ще увеличат дневния си 

износ с 600 хил. барела 
през 2010 г. и по този на-
чин той ще стигне 52 млн. 
барела дневно.  Това пови-
шение е с 220 хил. повече 
спрямо прогнозата, която 
беше направена месец 
по-рано, и допълнително 

петрол за май се котираха 
за 83.27 USD/б, което е по-
нижение с 1.27%. Сортът 
Брент също отчете спад от 
0.5% до 84.35 USD/б.

На борсата в 
Чикаго цената 

на пшеницата с 
доставка през май 
стигна 171.97 USD/т, 
което е повишение с 
0.16%

 На борсата 
в Ню Йорк 
фючърсите на 

суровия петрол за 
май се котираха за 
83.27 USD/б, което е 
понижение с 1.27%

 Дори ако щатската реколта бъде игнорирана, в световен мащаб пак ще се наблюдава излишък  от пшеница▶

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg
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оказа натиск върху движе-
нието на цената вчера.

На борсата в Ню Йорк 
фючърсите на суровия 
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Разработването 
на алтернативни 
находища не е само 
бизнес, но и източник 
на сигурност

Идеята на Полша за разра-
ботването на алтернативни 
газови находища на нейна 
територия не е нова. Стартът 
на строителството на „Севе-
рен поток” - проект, оприли-
чен от външния министър 
Радослав Сикорски на пакта 
Молотов - Рибентроп от 1939 
г., който поделя Полша меж-
ду Русия и Германия, като че 
ли направи Варшава още по-
нетърпелива. Факт е обаче, че 
проблемът има европейско 
измерение, тъй като държа-
вите на Стария континент са 
силно зависими от вноса на 
руско синьо гориво.

Около четвърт от използ-
вания в ЕС газ се доставя от 
„Газпром”, а 80% от гориво-
то минава по тръбите през 
Украйна. Споровете между 
Москва и Киев обаче правят 
доставките несигурни, като 
на два пъти вече около Но-
ва година Европа остава на 
студено.

Възможност  
за европа
„Алтернативният” шанс 
на Европа е шистовият газ. 
Наречен е така, защото се 
намира в шистови пластове 
под земята на дълбочина до 
3 км. Макар че е по-труден за 
извличане от конвенционал-
ното синьо гориво, разрабо-
тените нови технологии вече 
правят тези резерви достъп-
ни. По оценки на енергийно-
то министерство на пионера 
в областта САЩ технология-
та за извличане на неконвен-
ционалния газ е увеличила 
резервите на страната с най-
малко една трета и може би 
дори с 50%. Благодарение 
на тези разработки миналата 

Полският стремеж за енергийна 
независимост е шанс и за Европа

 Шистовият газ вече представлява около 20% от общото производство на синьо гориво в САЩ Снимка bloomberg▶

ПРОДАВА СЕ
ЛОгиСтичЕн цЕнтъР 

(складова база+офиси)
в гр. София – 

до Надлез Надежда
земя – 4800 м2;

сгради – РЗП 3200 м2

За справки: 02/ 836 75 43 
моб. 0889098299

Оперативна програма „Развитие на  
конкурентоспособността на българската икономика” 
2007-2013 Операция: 2.1.1 „технологична модернизация  

в  предприятията”

Министерство на финансите
Образец на обява за откриване на процедура за определяне на изпълнител 
по т.II (1) от Заповед № ЗМФ – 249/13.03.2009 г.

О Б Я В А
за

ОтКРиВАнЕ  нА  ПРОцЕДУРА  ЗА  ОПРЕДЕЛЯнЕ  нА  иЗПъЛнитЕЛ 

На основание чл.1, ал.1 и чл. 7 от Постановление № 55 на МС от 12 март 2007 г. за 
условията и реда за определяне на изпълнител от страна на бенефициенти на дого-
ворена безвъзмездна финансова помощ от Структурните фондове на Европейския 
съюз и от Програма ФАР на Европейския съюз,

„Хемус-М”АД,със седалище в гр.Мездра и адрес на управление: ул.”Христо Ботев”,       
№ 1,тел.: 0910/91991, факс:0910/91990, Интернет адрес :www.hemusmarble.com, 
лице за контакт:Андреас Сидерис Испиридис,на длъжност изпълнителен дирек-

тор, тел.: 0910/91991,в качеството си на бенефициент по Договор за безвъзмездна 
финансова помощ №ТММ-02-167/21.10.2009г., обявява процедура за определяне на 
изпълнител – открит избор с обект :Доставка и пускане в експлоатация на маши-
ни за преработка на скално-облицовъчни материали. 

1.Поточна линия за производство на плочи-1 бр.
2.Машина за полиране на чела-1бр.
3.Диамантен въжен моногатер за сложни профили-1бр

Пояснителният документ и документацията за провежданата процедура  
могат да се получат на адрес: гр.Мездра,ул.”Христо Ботев”№1 всеки работен ден  
от 9.00ч. до 16.00ч.  

Пояснителният документ е публикуван и на следните Интернет адреси :  
www.hemusmarble.com и  www.ibsme.government.bg.

 
Оферти се подават на адрес:гр.Мездра,ул.”Христо Ботев”№1 до  16 ч. на 29.04.2010г. 
  Този документ е създаден с финансовата подкрепа на Оперативна програма „Развитие на конкурентоспособността 
на българската икономика”, съфинансирана от Европейския съюз чрез Европейския фонд за регионално развитие. 
Цялата отговорност за съдържанието на документа се носи от ”Хемус-М” АД и при никакви обстоятелства не може 
да се приема, че този документ отразява официалното становище на Европейския съюз и Договарящия орган.   

цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ без ДДС

За допълнителна 
информация  и заявки: 
тел.02/4395 853, 
e-mail: reklama@pari.bg
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▶ процента от 
използвания в 
Европейския съюз газ се 
доставя от „Газпром”

200
▶ години Полша ще 
може да разчита на 
собствен газ, ако запа-
сите се потвърдят

Разработва-
нето на допъл-

нителните газови 
находища трябва да 
бъде във фокуса на 
дебатите за енер-
гийната сигурност 
на Европа

3
▶ трлн. куб. м природен 
газ се смята, че има в 
шистовите находища 
на Полша

по енергийните въпроси за 
Евро-Азиатския регион Ри-
чард Морнингстар. Годиш-
но поляците изразходват 14 
млрд. куб. м газ, като над 
70% от количеството идва от 
Русия. Това обяснява жела-
нието на страната да започне 
да експлоатира шистовите 
си находища колкото може 
по-скоро. Така тя не само че 
ще бъде по-малко зависима 
от руския гигант „Газпром”, 
но дори може и да започне да 
изнася гориво. 

... и на европа
Тази кауза обаче не е само 
полска, а на цяла Европа. 
Така и беше представена на 
семинар във Варшава наско-
ро от външния министър на 
страната. Допълнителните 
газови находища може да 
направят ЕС независим от 
външни доставчици, затова 
те трябва да бъдат във фокуса 
на дебатите за енергийната 
сигурност на Европа, заяви 
Сикорски. Не става въпрос 
само за независимост от Ру-
сия, а за общата енергийна 
сигурност, смята и Ричард 
Морнингстар. Според него, 
ако тези проекти се окажат 
успешни, сигурността в Из-
точна Европа може да се 
подобри.

Амбиции и реалности
Запасите на шистов газ в Пол-
ша вече привличат интереса 
на световни компании като 
Exxon Mobil, ConocoPhillips 
и Chevron. Досега Полският 
геологичен институт е из-
дал 56 лиценза за сондиране 
и продължава да получава 
нови молби. Процедурата 
ще отнеме известно време, 
но до 4-5 години ще знаем 
дали газът е достъпен, смятат 
от института. Най-голямата 
газова компания в страната 
Polskie Gornictwo Naftowe i 
Gazownictwo започва проуч-
вания на шистовите находи-

ща следващия месец.
Газовите амбиции на Вар-

шава обаче се нуждаят от 
подкрепата на Европа. Не 
на последно място и защото 
екологичните изисквания в 
ЕС са далеч по-строги, от-
колкото в САЩ. А методът 
на производство на шистов 
газ поражда сериозни при-
теснения за ефекта му върху 
природата. Причината за това 
е, че газът в шистовите слоеве 
е разпръснат и не позволява 
да бъде извличан с традици-
онната технология. Затова се 
използва хоризонтално сон-
диране, като под земята се ин-
жектира смес от вода, пясък 
и химикали, която „събира” 
газа. Дали обаче химикалите 
не замърсяват подземните 
води, все още не е доказано. 
Освен това методът изисква 
да се направят много повече 
кладенци един до друг, което 
оставя и много повече следи 
върху земната кора.

Мълчанието  
на гиганта
Именно екологичните преч-
ки вероятно позволяват на 
шефовете на „Газпром” да 
спят спокойно. И макар че га-
зовият гигант не дава вид да 
е притеснен от плановете за 
разработване на алтернатив-
ни източници, компанията 
едва ли остава незасегната 
от увеличаващото се про-
изводство на шистов газ в 
САЩ и други части на света. 
Спадът в търсенето и скокът 
на производството в САЩ 
вече накараха монополистът 
да пренасочи доставките си 
на втечнен природен газ от 
Северна Америка към Азия. 
Изказването на заместник 
главния изпълнителен дирек-
тор на „Газпром” Александър 
Медведев, че разработването 
на шистовите находища е 
опасно, само потвърди подо-
зренията, че Русия може и да 
е поизнервена от последните 
събития на световния газов 
пазар.

Смело напред
Сякаш за да подчертае неза-
интересоваността си от при-
казките на малките в газовата 
игра, миналата седмица „Газ-
пром” положи първата тръ-
ба на ключов свой проект -  
„Северен поток”. От години 
в ЕС се водят спорове за 
газопровода, който свързва 
Виборг в Русия с Грайфсвалд 
в Германия, като минава по 
дъното на Балтийско море. 
За Полша и прибалтийските 
държави проектът е инстру-
мент за политическо изнуд-
ване. Той дава възможност на 
Москва да изолира бившите 
си васали от доставките на 
газ, като в същото време про-
дължи да пренася гориво до 
богатите западни клиенти.

За ЕС „Северен поток” е 
приоритет, тъй като ще ди-
версифицира маршрутите за 
доставка - макар и все пак на 
руски газ. Това е изключи-
телно важно за ЕС, където 
потреблението на синьо го-
риво се очаква да се удвои 
до 2030 г.

иглика Филипова

година САЩ изпревариха 
Русия и заеха първото място 
по производство на природен 
газ. В момента шистовият 
газ представлява около 20% 
от общото производство на 
синьо гориво в САЩ.

От години десетки компа-
нии проучват потенциални 
находища в редица страни по 
света. При посещението на 
министъра на икономиката, 
енергетиката и туризма Трай-
чо Трайков във Вашингтон 
наскоро американската ком-
пания Chevron дори прояви 
интерес към производството 
на шистов газ в България. На-
правените геоложки проучва-
ния дават добри основания за 
оптимизъм.

Каузата на Варшава...
Запасите от шистов газ в Ев-
ропа се оценяват на около 15 
трлн. куб. м. Само в Полша 
се смята, че има 3 трлн. куб. 
м гориво. Това количество 
може да задоволи вътрешно-
то потребление в страната за 
200 години напред, а нуждите 
на ЕС - за 6 години. Ако тези 
запаси се потвърдят, общи-
те резерви на синьо гориво 
в Европа може да скочат с 
47%. Според Международна-
та енергийна агенция обаче 
производството на неконвен-
ционален газ в Европа не се 
очаква да промени значител-
но цялостната картина преди 
2020 г. Рано е да се каже 
дали в Полша ще има газова 
революция, но сигналите са 
обнадеждаващи, смята спе-
циалният пратеник на ООН 
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Трябва ли да се осигуряват 
чужденди на трудов договор

ОтгОвОр: 
Гражданските договори 
се сключват на основание 
Закона за задълженията и 
договорите. Договорите 
може да бъдат договор 
за изработка и договор за 
поръчка.

Договор за изработка се 
сключва, когато предмет 
на договора е извършва-
нето на определен обем 
физическа работа или 
изработването на мате-
риална вещ или обект. 
Отговорност за резултата 
от работата носи изпъл-
нителят. Приемането на 
изработеното от страна 
на възложителя става с 
протокол, ако изработката 
отговаря на договорира-
ните условия. Размерът, 
начинът и срокът за изпла-
щане на възнаграждение-

1. Кога следва да се пода-
де декларация обр. 1?

2. Как следва да се отрази 
в нея доходът от 1300.00 
лв.?

3. За кой период да се 
подаде декларация обр. 1 
и декларация обр. 6, пита 
читател на в. „Пари”.

ОтгОвОр:
Кръгът на осигурените лица 
е регламентиран в чл. 4 от 
Кодекса за социално осигу-
ряване (КСО).

Съгласно ал. 1 задължи-
телно осигурени за общо 
заболяване и майчинство, 
инвалидност поради общо 
заболяване, старост и смърт, 
трудова злополука и профе-
сионална болест и безрабо-
тица са работниците и слу-
жителите, наети на работа за 
повече от пет работни дни, 
или 40 часа, през един ка-
лендарен месец независимо 
от характера на работата, от 
начина на заплащането и от 
източника на финансиране. 
Лицата, включени в програ-
мите „От социални помощи 

турски гражданин съм 
и работя в България по 
трудов договор. Следва 
ли да се осигурявам по 
българското законодател-
ство, пита читател на в. 
„Пари”.

към осигуряване на заетост” 
и „В подкрепа на майчин-
ството”, не се осигуряват за 
безработица.

Осигуряването възниква 
от деня, в който лицата за-
почват да упражняват тру-
дова дейност по чл. 4, и 
продължава до прекратява-
нето й на основание чл. 10 
от КСО.

В действащата към мо-
мента нормативна уредба, 
уреждаща Държавното 
обществено осигуряване, 
не е поставено изискване 
относно пребиваването на 
лицата на територията на 
Република България.

Достатъчно условие, за 
да възникне задължение за 
осигуряване, е лицата да 

то изрично се уточняват в 
договора.

В действащата към мо-
мента нормативна уредба 
няма текст, който вменява 
задължение на възложи-
теля да изплаща авансови 
възнаграждения на изпъл-
нителя по договора.

Сроковете, съдържа-
нието, редът, начинът за 
събиране и съхраняване 
на данни от работодатели-
те, осигурителите за оси-
гурените от тях лица се 
уреждат с Наредба № Н-8 
/29.12.2005 г., издадена от 
министъра на финансите.

На основание чл. 3, ал. 
1, т. 3 от цитираната на-
редба за работещите без 
трудови правоотношения 
декларация образец 1 се 
подава в компетентната 
териториална дирекция 
на НАП не по-късно от 
10 дни след изтичане на 
срока по чл. 7, ал. 6 от 
Кодекса за социално оси-
гуряване (КСО).

Съгласно разпоредбата 
на чл. 7, ал. 6 от КСО 
осигурителните вноски за 
лицата, които работят без 
трудово правоотношение, 
се внасят от осигурителя 
до 10-о число на месеца, 
следващ месеца, за който 
се дължат.

На основание чл. 3, ал. 
3, т. 1 от Наредба № Н-8  
декларация образец № 6 
се подава в съответната 
компетентна териториал-
на дирекция на Нацио-
налната агенция за при-
ходите от работодателите, 
осигурителите и техните 
клонове и поделения не 
по-късно от последния ра-
ботен ден на календарния 
месец, през който са били 
дължими осигурителните 
вноски, вноските за фонд 
„Гарантирани вземания 
на работниците и служи-

упражняват трудова дейност 
по реда на КСО.

Изискване относно пре-
биваването на чуждите 
граждани на територията 
на Република България  за-
конодателят е предвидил в 
чл. 33, ал. 1, т. 3 от Закона за 
здравното осигуряване.

Съгласно цитираната 
разпоредба задължително 
осигурени в Национална-
та здравноосигурителна 
каса са чуждите граждани 
или лицата без граждан-
ство, на които е разрешено 
постоянно пребиваване в 
Република България, освен 
ако е предвидено друго в 
международен договор, по 
който Република България 
е страна. 

телите” и данъкът по чл. 
42 ЗДДФЛ.

От изложената в писмото 
ви фактическа обстановка 
е ясно, че на 31.03.2010 г. 
изплащате възнагражде-
ние за работа без трудово 
правоотношение в размер 
на 1300.00 лв. за труд, по-
ложен през периода януа-
ри - март 2010 г.

Изхождайки от цитира-
ните по-горе разпоредби, 
осигурителните вноски са 
дължими до 10.04.2010 г.

Декларации образец 1 за 
месеците I, II и III следва 
да бъдат подадени до 10 
дни след изтичане на сро-
ка по чл. 7, ал. 6, т.е. до 
20.04.2010 г., като се по-
пълват отработените дни 
и осигурителният доход за 
съответния месец.

Следва да имате пред-
вид, че на основание чл. 
3, ал. 1 от Наредбата за 
елементите на възнаграж-
денията и доходите, върху 
които се правят осигури-
телни вноски, възнаграж-
денията, отнасящи се за 
положен труд за минало 
време, се разпределят за 
отработените дни, през 
които трудът е положен.

Дължимите осигурител-
ни вноски следва да бъдат 
включени  в декларация 
образец 6 за август, като в 
точка 8 „Вид плащане” се 
нанесе код 4. 

Независимо от обсто-
ятелството, че сумата от 
1300.00 лв. е изплатена 
на 31.03.2010 г., възна-
граждението се отнася 
за периода януари - март 
2010 г. В точка 9 „Месец 
и година” в три последова-
телни колони следва да се 
отразят месеците януари, 
февруари и март.

В точка 18 в трите ко-
лони се нанася дата на 
изплащане 31.04.2010 г.

 Размерът на възнаграждението изрично се уточнява в договора за изработка 
 Снимка емилия коСтадинова

▶

 чуждестранните граждани, на които им е 
разрешено постоянно пребиваване в България, 
трябва задължително да се осигуряват   
 Снимка марина ангелова

▶

На 1.01.2010 г. фирма 
сключва договор за изра-
ботка с физическо лице. 
Договорът е със срок 3 ме-
сеца и клауза възнагражде-
нието в размер на 1300.00 
лв. да се плати след одо-
бряване на готовия продукт 
- 31.03.2010 г.

Кога се подава декларация 
при договор за изработка



Човек работи по втори 
трудов договор, по който 
ползва неплатен отпуск. 
В същото време извърш-
ва трудова дейност по 
основния договор.
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Материалите са подготвени 
от Рконсулт еооД

Консултантите са готови да 
отговарят  на читателски въпроси  

на: radonov@gmail.com

ОтгОвОр:
Съгласно чл. 33 от Закона за 
здравното осигуряване всич-
ки български граждани, кои-
то не са граждани и на друга 
държава, са задължително 
осигурени в Националната 
здравноосигурителна каса. 

Съгласно разпоредбата на 
чл. 40, ал. 1, т. 1, буква „б” от 
ЗЗО здравноосигурителната 
вноска за лицата в неплатен 
отпуск, които не подлежат 
на осигуряване на друго ос-
нование, се определя върху 
половината от минималния 
месечен размер на осигури-
телния доход за самоосигу-
ряващите се лица, опреде-
лен със Закона за бюджета 
на Държавното обществено 
осигуряване. 

Вноската е изцяло за смет-

ка на осигуреното лице, кога-
то неплатеният отпуск е по 
негово желание, и за сметка 
на работодателя, когато не-
платеният отпуск е за от-
глеждане на дете или поради 
производствена необходи-
мост и престой. Здравнооси-
гурителната вноска се внася 
чрез съответното предприя-
тие или организация до края 
на месеца, следващ този, 
за който се отнася. Лицата, 
получаващи доходи от тру-
дови правоотношения, са 
осигурени по реда на чл. 40, 
ал. 1, т. 1 от ЗЗО.

Дължат ли се здравни 
вноски при неплатен 

отпуск 

ОтгОвОр:
Задължението за внасяне на 
здравноосигурителни внос-
ки и за подаване на деклара-
ция от лицата, които не са 
осигурени здравно на друго 
основание, е регламентира-
но в чл. 40, ал. 5 (изм. ДВ, 
бр. 101 от 18.12.2009 г., в 
сила от 1.01.2010 г.) от ЗЗО, 
който гласи следното:

Хората, които не подлежат 
на осигуряване по ал. 1, 2 и 
3, са длъжни да:

внасят осигурител-
ни вноски върху 
осигурителен доход, 
не по-малък от поло-

вината от минималния раз-
мер на осигурителния доход 
за самоосигуряващите се 
лица, определен със Закона 
за бюджета на Държавното 
обществено осигуряване -  
до 10-о число на месеца, 
следващ месеца, за който 
се отнасят, и извършват го-
дишно изравняване на оси-
гурителния доход съгласно 

Какво плащат безработните

Следва ли да подавам де-
кларация образец № 7 съ-
гласно чл. 40, ал. 5, т. 1 от 
ЗЗО и да се осигурявам 
здравно на това основание 
всеки месец, пита читател 
на в. „Пари”.

Дължат ли се здравнооси-
гурителни вноски за пери-
ода на неплатен отпуск и за 
чия сметка?

данните от данъчната де-
кларация;

подават деклара-
ция в срок до края 
на месеца, следващ 
месеца на възник-

ване на това обстоятелство, 
по ред, определен с наредба 
на министъра на финансите, 
в която посочват, че ще се 
осигуряват по реда на т. 1.

Според ал. 6 (нова - в 
сила от 1.01.2010 г.) от съ-
щата норма размерът на 
дължимата здравноосигу-
рителна вноска се съобща-
ва на лицата по ал. 5, т. 1 
чрез средствата за масово 
осведомяване или от длъж-
ностно лице при подаване 
на декларацията. Когато не 
е подадена декларация или 
вноските не са внесени в 
срок, може да бъде издаден 
акт за установяване на за-
дължението от органите по 
приходите без извършване 
на ревизия. Актът може да 
се обжалва по реда на чл. 
107, ал. 4 от Данъчно-оси-
гурителния процесуален 
кодекс.

Декларацията по т. 2 се 
подава по ред, определен с 
Наредба № Н-8/29.12.2005 г. 
за съдържанието, сроковете, 
начина и реда за подаване 
на данни от работодателите, 
осигурителите за осигуре-
ните при тях лица, както 
и от самоосигуряващите 
се лица. 

Съгласно чл. 2, ал. 3 (нова 
- ДВ, бр. 1 от 2010 г.) от 
Наредба № Н-8/29.12.2005 
г. самоосигуряващите се 
лица, които имат задълже-
ние за внасяне на вноски 
на основание чл. 40, ал. 5, 
т. 1 от Закона за здравното 
осигуряване, подават в ком-
петентната териториална 
дирекция на Национална-
та агенция за приходите 
декларация образец № 7 
съгласно приложение № 7. 
В нея се вписват: съгласно 
приложение № 7. В нея се 
вписват:

и м е н а т а  п о 
д о к у м е н т  з а 
самоличност, един-
ният граждански но-

мер/личен номер на чужде-
нец (служебен номер);

началната дата от 
периода, за който 
възниква задълже-
нието за внасяне на 

вноски на основание чл. 40, 
ал. 5, т. 1 от Закона за здрав-
ното осигуряване. 

В чл. 3, ал. 4 (нова - ДВ, бр. 
1 от 2010 г.) от същата наред-
ба е указано, че декларация 
образец № 7 се подава в 
компетентната териториална 
дирекция на Националната 
агенция за приходите до края 
на месеца, следващ месеца, 
през който е възникнало за-
дължението за осигуряване 
на основание чл. 40, ал. 5, т. 
1 от Закона за здравното оси-
гуряване. Срокът за подаване 
на декларацията за лицата, 
чието задължение за осигу-
ряване по реда на чл. 40, ал. 
5, т. 1 от ЗЗО е възникнало 
преди 1.01.2010 г. и които 
продължават да се осигуря-
ват на това основание след 
тази дата, е до 1.03.2010 г.  
(§ 69 от ПЗР на ЗИДЗЗО).

Декларацията се подава на 
хартиен носител (чл. 6, ал. 1, 
т. 5 от упоменатата наредба) -  
лично или от упълномощено 
лице (без да е необходимо 
нотариално заверено пълно-
мощно). Декларацията може 
да се подаде и чрез лицензи-
ран пощенски оператор. 

От изложеното в запитва-
нето ви става ясно, че вие сте 
безработен без доходи и по-
падате сред лицата, подлежа-
щи на задължително здравно 
осигуряване на основание 
чл. 40, ал. 5, т. 1 от ЗЗО. По-
ради това вие сте задължен 
да внасяте ежемесечно (или 
авансово) дължимите вноски 
по реда на чл. 40, ал. 5, т. 1 
от ЗЗО, както и да подадете 
декларация образец № 7, в 
която да заявите началото на 
периода, за който възниква 

задължението да се осигу-
рявате по този ред. 

Лицата по чл. 40, ал. 5 от 
ЗЗО са изключени от текста 
на чл. 39, ал. 2 от ЗЗО, тъй 
като задължението за пода-
ване на декларация образец 
№ 7 от тези лица е изведено 
в чл. 40, ал. 5, т. 2 от ЗЗО. 

Разпоредбата на чл. 39, ал. 
2, която визирате като ос-
нование за освобождаване-
то ви от това задължение, 
се отнася за работодатели, 
осигурители, възложители, 
самоосигуряващи се лица 
(по чл. 4, ал. 3, т. 1, 2 и 4 от 
КСО) и други лица, които 

имат задължението да вна-
сят осигурителни вноски 
по този закон и които са 
задължени да декларират за 
всеки календарен месец су-
мите за дължимите вноски 
за здравно осигуряване по 
предвидения в Наредба № 
Н-8/29.12.2005 г. ред. 

 всеки месец безработните внасят здравни осигуровки на половината на 
минималния размер на самоосигуряващите се лица  СнимКи БоБи Тошев

▶

 При неплатен отпуск осигуровките са изцяло за сметка на осигуряващите се▶

Безработен съм и без дохо-
ди, следователно попадам 
сред лицата, подлежащи 
на задължително здравно 
осигуряване по реда на 
чл. 40, ал. 5 от ЗЗО. На 
основание чл. 39, ал. 2 
от ЗЗО съм освободен 
от заплащане на здравни 
вноски.



    21    
Сряда 14 април 2010  pari.bg

Полиците на животозастра-
хователните компании, кои-
то продават брокерите, им 
носят най-голяма комисиона 
като процент от полицата. 
Това показват данните на Ко-
мисията за финансов надзор 
за резултатите на застрахо-
вателните посредници през 
миналата година. Нормално 
е при тези продукти да се 
дават по-големи проценти, 
тъй като те се продават по-
трудно, коментират предста-
вители на застрахователни 
брокери.

Шампионите
Най-голяма е комисионата 
от полицата “Женитбена и 
детска застраховка”, като 
през 2009 г. брокерите са 
прибирали по 65.9% от всяка 
продадена полица от про-
дукта. Застраховката заема 
челната позиция за втора 
поредна година, като през 
2008 г. обаче комисионата 
по нея беше 40%.

Среброто по процент от-
ново е за животозастра-
хователен продукт - поли-
цата “Живот, свързана с 
инвестиционен фонд”. Тук 
посредниците получават по 
46.2% за всяка продадена 
полица. В Топ 3 попада 
продуктът “Помощ при 
пътуване”, където комиси-
оната през миналата годи-
на е била 35.6%. Петицата 
допълват задължителната 
застраховка “Гражданска 
отговорност”, която носи на 
брокерите 26.7% от всяка 
полица, и “Правни разнос-
ки”, където комисионата е 
26.5%.

Въпросът опира до това 
какъв е рискът и каква е 
доходността за съответната 
компания, каза за в. “Пари” 
Ясен Христов, управител 
на SDI Broker. Според не-
го, когато полицата е по-
дългосрочна, дружествата 
дават голямата комисио-
на през първата година и 
след това я намаляват. При 
животозастраховането има 
пряк контакт с хората и 
убеждаване, като трябва да 
се каже в лицето на човек, 
че го застраховаш срещу 
смърт, е мнението на Бо-

Полиците “Живот” носят 
най-голяма комисиона
През миналата година премията за брокерите от 
“Женитбена и детска застраховка” достигна 65.9%

Банка Пиреос с 
нова технология за 
защита на карти
Банка Пиреос Бълга-
рия въведе най-нова-
та чип технология 
DDA (Dynamic Data 
Authentication) за кредит-
ните си карти Visa. Тех-
нологията е с най-висо-
ка степен на защита при 
извършване на off-line 

транзакции и предотвра-
тява копирането на данни-
те от чип картата. Допъл-
нителна сигурност освен 
наличието на чип осигу-
рява и задължителното 
изискване за въвеждане 
на ПИН код при всяко 
използване на картата, 
обясниха от банката.  От 
началото на април 2010  г. 
кредитните карти Piraeus 
Visa – Classic, Gold и 

Business се издават с чип. 
Въвеждането на тази тех-
нология е да отговаря-
ме на потребностите на 
нашите клиенти, обясни  
Атанасиос Куцопулос, гл. 
изпълнителен директор 
на Банка Пиреос Бълга-
рия. По думите му банка-
та постоянно подобрява 
сигурността на сметките 
в синхрон с международ-
ните технологии. 

Сигурност Банки и 
застраховане

Редактор:
атанас христов
ahristov@pari.bg
tel. 4395-818

Продажбите на тези 
продукти са по-трудни
Една от причините за по-
големия процент комиси-
она при животозастрахо-
ването идва от по-трудната 
й продажба. Тук има пряк 
контакт с хората и убежда-
ване, като трябва в лицето 
да се каже, че застраховаш 
срещу смърт.

Начинът на калкулиране 
на обезщетенията у нас 
не е най-добрият. В много 
от случаите приходът, 
който остава след коми-
сиона, е чиста печалба за 
застрахователя. Аз съм 
застраховал живота си 
извън България и мога да 
ви уверя, че съотношени-
ето качество към цена е 
в пъти по-високо. В една 
Германия например, ако 
премията ми е 300 EUR, 
ще се изплатят 210 хил. 
EUR. В България за тези 
300 EUR ще получа 30 

Има пряк кон-
такт с хората 

и убеждаване, като 
трябва в лицето да 
се каже, че застра-
ховаш срещу смърт

Борислав тодоров, 
управител на “Акорт” ООД

хил. EUR. Не може една 
огъната врата на кола да 
струва 5 хил. лв., а за една 
счупена ръка да ти дават 
500 лв. При такава разлика 
между общото и животоза-
страховането не е проблем 
да се дават големите коми-
сиони. В близкото бъдеще 
със сигурност това няма 
да се промени.

Мнения

Големият процент е само 
през първата година
Въпросът опира до 
това какъв е рискът и 
каква е доходността за 
съответната компания. 
Животозастрахователите 
могат да си позволят да 
дават по-голям процент. 
Когато полицата е по-
дългосрочна, друже-
ствата дават голямата 
комисиона през първата 
година. 

След това процентът 
започва да намалява 
и накрая, ако се вземе 
средно, може да се 
окаже и по-малък от 
общозастрахователните 
полици. Това се прави 
с цел да се привлекат 
повече клиенти. Освен 
това, за да се продаде 
една полица “Живот”, 

Навсякъде, 
където паза-

рът е развит, се 
работи така

Ясен христов, 
управител на SDI Broker

трябват няколко срещи и 
тогава се подписва. След 
това клиентът просто 
си внася премията и е 
логично първоначално 
комисионата да е по-
голяма и след това да 
намалява в пъти. Това не 
е тенденция в България. 
Навсякъде, където паза-
рът е развит, се работи 
така.

рислав Тодоров, управител 
на “Акорт” ООД. Според 
него тенденцията едва ли 
ще се промени в близкото 
бъдеще. У нас е много труд-
но да навлезе един живото-
застраховател с перфектна 
практика и ноу-хау, защото 
все още има нормативни 
актове, които не му поз-
воляват, твърди Борислав 
Тодоров.

структура
С най-голям дял като абсо-
лютна стойност при фор-

миране на приходите от 
застрахователните брокери 
е “Каското”. През миналата 
година то е донесло 82.92 
млн. лв. приходи за посре-
дниците, а комисионата е 
била 25.8%. Втората най-
продавана полица от бро-
керите е задължителната 
“Гражданска отговорност”. 
Няма нищо изненадващо 
в това автомобилните по-
лици да носят най-много 
приходи, тъй като те фор-
мират над 70% от застра-
хователния пазар у нас, 

коментират представители 
на сектора. Третият най-
продаван продукт е “Пожар 
и природни бедствия”, кой-
то е помогнал в касите на 
брокерите да влязат малко 
над 11 млн. лв. Общото 
застраховане в България 
е по-добре развито, като 
хората предпочитат първо 
да застраховат колата и 
къщата си, а след това да 
платят за полица “Живот”, 
коментират от компаниите 
в сектора.

атанас христов

Продуктите с най�голяма комисиона и дял в приходите през ���� г., в лв.

"Женитбена и детска застраховка"

Приход за брокера: 137 337 Комисиона ��.��%
Приход за брокера: 609 746 Комисиона ��.��%"Живот, свързана с инвестиционен фонд"

Приход за брокера: 728 089 Комисиона ��.��%"Помощ при пътуване"

Приход за брокера: 47 838 593 Комисиона ��.��%"ГО, свързана с притежаването и използването на МПС"

Приход за брокера: 567 Комисиона ��.��%"Правни разноски"

Комисиона: 25.80% Приход за брокера�� ��� ���"Сухопътни превозни средства, без релсови превозни средства"

Комисиона: 26.70% Приход за брокера�� ��� ���"ГО, свързана с притежаването и използването на МПС"

Комисиона: 20.00% Приход за брокера �� ��� ���"Пожар и природни бедствия"

Комисиона: 21.20% Приход за брокера � ��� ���"Живот и рента"

Комисиона: 20.00% Приход за брокера � ��� ���"Други щети на имущество"

Графика: Гриша Струнджев

Реклама:
Деница зарева
dzareva@pari.bg
tel. 4395-856
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Ръстът на лошите кредити вече е овладян
През тази година ипо-
течните заеми ще се 
увеличат с 25%

Господин тошев, според 
последната статистика 
на БнБ кредитирането 
вече започва да се съ-
живява, можем ли скоро 
да очакваме това да се 
превърне в тенденция?

- Надявам се тази тен-
денция да се открои през 
следващите месеци. Съ-
живяването на кредити-
рането  се вижда не само 
от статистиката на БНБ, а 
и от това, което се случва 
на пазара. Виждаме силно  
рекламно присъствие на 
различните кредити. Ако 
в края на миналата година 
много плахо се появяваха 
само реклами за ипотечни 
кредити, сега вече има и за 
потребителски и фирмени 
заеми. Определено обаче 
фокусът ще остане върху 
жилищните кредити. Това 
раздвижване, което виж-
даме, ще бъде формирано 
най-вече от ипотечното 
кредитиране. 

как ще коментирате 
бизнес кредитирането, 
което се развива най-
бавно?

- За съжаление бизнес 
кредитирането продължава 
да е подвластно на мно-
го изисквания. Бизнесът, 
който има нужда от сред-
ства, трябва да покаже, че 
е достатъчно добре струк-
туриран, за да премине през 
кризата, че ще може да по-
гасява кредита, за който 
кандидатства. И при бизнес 
кридитирането ще има лек 
ръст, но темповете ще са 
доста по-бавни. 

Една от причините е, че 
фирмите все още смятат 
за рисково външното фи-
нансиране, защото се при-
тесняват дали ще могат да 
изплащат кредитите при 
тези лихви, които действат 
в момента. 

има ли добри проекти, 
които заслужават да 
бъдат финансирани?

- Хубаво е, че започват да 
се появяват такива проекти, 
но все още водещо е тър-
сенето на кредити за обо-
ротни средства. Фирмите 
са плахи по отношение на 
инвестиционните си наме-
рения. Тези, които успяха 
бързо да се преструктури-
рат и да се подготвят да 
работят при новите пазарни 
условия, започват вече да 
мислят как да разширят 
бизнеса си. Трудно е да се 
посочат конкретни сектори, 
в които резултатите са по-
добри. Вече има готовност 
от страна на банките да 
финансират проекти и в 
строителния сектор.  

▶

▶

▶

Очакванията ми бяха, че 
това са максималните ни-
ва, които може да се дос-
тигнат. Сега виждам, че те 
може да се увеличат с още 
1-2%. В края на годината 
очаквам да видим обръ-
щане на тенденцията и те 
да започнат да намаляват, 
един път от отпуснатите 
нови кредити, които, вли-
вайки се в портфейла, ще 
подобрят неговата чис-
тота и от друга страна, 
много от хората, които 
изпитваха затруднения, 
успяха да намерят начин 
да излязат от тези затруд-
нения. Някои в момента 
взимат тежкото решение 
да ипотекират жилището 
си, за да изплатят другите 
си задължения и да оста-
ват само с едно, което е с 
по-нисък месечен разход. 
Има много варианти за 
излизане от тази ситуа-
ция и потребителите се 
възползват от тях. Ръстът 
на лошите кредити вече е 
овладян.

какви са вашите прог-
нози, докога ипотечно-
то кредитиране ще бъде 
с най-голям ръст?

- Не може да се надяваме, 
че скоро ще видим ръсто-
вете, които наблюдавахме 
преди кризата. Една от най-
добрите цели за теглене 
на кредит в момента е за 
закупуване на жилище. Но 
не съветвам хората да те-
глят заеми и да купуват 
жилища само защото в мо-
мента цените на имотите 
са по-ниски. Това се прави 
само при осъзната нужда 

▶

и реална възможност да се 
обслужва един кредит.

Пазарът на недвижими 
имоти сега дава възмож-
ност да се направи добра 
сделка - хубав недвижим 
имот на добра цена. 

Увеличеният процент фи-
нансиране, добри лихви и 
добри оферти за недвижи-
ми имоти ще позволят на 
много семейства да използ-
ват положителните страни 
на кризата. 

а до каква степен цени-
те на имотите оказват 
влияние?

- Цените на недвижимите 
имоти оказват влияние на 
всички сфери на кредити-
рането, които са свързани 
с представянето на някакво 
обезпечение с недвижим 
имот. В България в 90% 
от случаите обезпечение-
то, което се представя, е 
точно недвижим имот. За 
финансовите институции 
е много важна цената на 
обезпеченията, които те 
приемат, за да отпуснат 
средства, да са сравнител-
но стабилни, прозрачни и 
прогнозируеми през след-
ващите месеци. 

Това, което виждаме, е, че 
като цяло пазарът на недви-
жими имоти успокои цени-
те и през последните 4-5 
месеца няма съществено 
движение надолу. Не очак-
вам скоро да има и движе-
ние нагоре, но не очаквам 
да има и нови понижения. 
Раздвижването на пазара 
ще задържи ценовите нива 
през следващите няколко 
години. 

▶

Може ли да приемем, че 
положителните сигнали 
за леки ръстове при кре-
дитирането са сигнал за 
изход от кризата?

- Не бих казал. В пуб-
личното пространство се 
въртят няколко тези за кри-
зата - за V-образната криза, 
за  L-образната криза. Това, 
което виждаме на пазара, 
дава основание да мислим, 
че ние сме в L-образна кри-
за - след спада ще последва 
дълга, сравнително равна 
част с лек наклон на изли-
зане. Първите положителни 
сигнали ги има по отноше-
ние на финансовите услу-
ги и пазара на недвижими 
имоти. За съжаление обаче 
като цяло бизнес средата и 
икономиката на страната 
не са в особено добро със-
тояние. 

До каква степен по-ни-
ските лихви са фактор 
за по-голям интерес към 
външно финансиране?

- Ниските лихви не са ре-
шаващ, но са важен фактор 
при вземането на решение 
за кредит. Преди 3-4 годи-
ни, преди да настъпи кри-
зата, те бяха най-важният 
фактор. В момента хората 
са много внимателни в пре-
ценката дали да изтеглят 
кредит.  Лихвата продъл-
жава да е важна, но не е 
с основна тежест. Хората 
вече гледат по-цялостно 
на кредита - всички негови 
такси, комисиони, разходи-
те, съпътстващи обслуж-
ването им през годините. 
Лихвата се оценява, за да 
се направи първоначалното 

▶

▶

сравнение между офертите 
на различните финансови 
институции. 

как ще приключи 
годината за кредитния 
пазар?

- Очаквам, че ще има 
между 10 и 15% ръст при 
потребителското и бизнес 
кредитирането и 20-25% 
при ипотечните заеми. 

а според вас докога ще 
продължи тенденцията 
за увеличение на депози-
тите, защото въпреки 
по-ниските лихви те все 
още са привлекателни?

- Въпреки че и при тях 
лихвите тръгнаха леко на-
долу и вече са с 1.5-2% по-
ниски, депозитите все още 
са привлекателни. Това е 
така, защото тези лихвени 
нива все още са атрак-
тивни и гарантират добра 
доходност, която трудно 
може да се получи от друга 
инвестиция. Хората все 
още плахо поглеждат към 
фондовата борса, към вза-
имните фондове и другите 
варианти за инвестиции. 
Вижда се леко раздви-
жване на инвестициите 
в недвижими имоти. Хо-
рата все още смятат, че в 
момента най-сигурният 
начин да увеличат парите 
си са банковите депозити. 
Това ще се промени тогава, 
когато се види, че всич-
ки други инструменти за 
инвестиране са обърнали 
тенденцията нагоре и но-
сят по-висока доходност 
от банковите депозити.

радослава Димитрова

▶

▶

Интервю Тихомир Тошев, изпълнителен директор на „КредитЦентър”

Вече има 
положител-
ни сигнали 

по отношение на 
финансовите инсти-
туции и пазара на 
недвижими имоти

15
▶ процента ще е мак-
сималното увеличе-
ние на кредитите за 
бизнеса и потребите-
лите

7
▶ хил. лв. е най-висо-
ката стойност на 
потребителските 
кредити, които се 
търсят

как се развива потреби-
телското кредитиране?

- В момента търсените 
суми са много по-ниски, 
отколкото преди кризата. 
Тогава хората бяха по-го-
леми оптимисти и търсеха 
между 7 и 15 хил. лв. В 
момента масово исканите 
потребителски кредити са 
между 3 и 7 хил. лв. Хо-
рата прибягват до банково 
финансиране за разумни 
и належащи инвестиции. 
Изчезнаха потребителските 
кредити за скъпо обзавеж-
дане, за придобиване на 
луксозни стоки.  Търсят се 
и заеми за автомобили, ко-
ито се продават в момента 
на изгодни цени. 

според вас до какви 
нива може да стигнат 
лошите кредити?

- Това трудно може да 
се прогнозира. В момента 
те се движат около 12%. 

▶

▶

Снимка емилия коСтадинова



Световната финансова кри-
за принуди корпоративните 
клиенти да свият до мини-
мум застраховките „Жи-
вот”, което оказа негативно 
влияние и върху предста-
вянето на сегмента през 
миналата година. Около 
това мнение се обединиха 
мениджъри на дружествата 
от сектора, които в. „Пари” 
потърси за коментар около 
спада в премийния приход 
на животозастрахователите 
през 2009 г.

Корпоративните клиенти 
спират първо социални-
те разходи и застраховки-
те „Живот” отпадат, каза 
Светла Несторова, изпъл-
нителен директор на ЗАД 
„Булстрад Живот”. Подоб-
но е мнението и на Ан-
дрей Александров, изпъл-
нителен директор на ЗАД 
„Алианц България Живот”. 
Според него корпоративни-
те застраховки намаляват, 
защото в условията на кри-

за компаниите предпочитат 
да спестяват тези разходи.

Статистика
Все още няма статистика 
за годишните резултати 
на застрахователите през 
2009 г., но според пред-
варителните данни на Ко-
мисията за финансов над-
зор премийният приход в 
животозастраховането се 
е свил с 18% на годишна 
база и през миналата годи-
на намалява до 221.63 млн. 
лв. Спадът на премиите на 
първо място е заради усло-
вията, в които работим, и 
световната криза, колкото 
и банално да е последното 
като оправдание, комен-
тира Светла Несторова. 
Според нея има стагнация 
навсякъде, а застрахова-
нето отразява движението 
на реалната икономика. 
Причините за спада са все-
известни, като сред тях 
са финансовата криза, до-

брите възможности, които 
предлагат депозитите, и 
фактът, че хората искат 
да разполагат с парите си, 
добави Андрей Алексан-
дров. По думите му спадът 
на кредитирането също е 
оказал негативно влияние, 
тъй като е намалил и по-
стъпленията по банковите 

полици.

Продукти
Последните изнесени дан-
ни от КФН по полици към 
края на ноември 2009 г. по-
казват, че „Живот и рента” 
е продуктът с най-голям 
спад на премиите като аб-
солютна стойност. Застра-
ховката е с най-голям дял в 
портфейла на компаниите. 
Това е полицата на клиента 
и хората предпочитат да си 
спестят този разход, което 
оказва влияние върху пони-
жението на премиите, твър-
ди Андрей Александров. 
Според Светла Несторова е 
нормално „Живот и рента” 
да е с най-голям спад като 
абсолютна стойност, тъй 
като този продукт има най-
голям дял в портфейла.

В процентно изражение 
най-голямо свиване има на 
постъпленията от застра-
ховката „Живот, свързана 
с инвестиционен фонд”, 

където към края на но-
ември спадът е 43.5% на 
годишна база. Няма как 
да има интерес към тази 
полица при този волатилен 
инвестиционен пазар, каза 
Светла Несторова. 

По думите на Андрей 
Александров резултатите 
на капиталовите пазари 
през последната година и 
половина са допринесли за 
този спад. Дори и фондове-

те да покажат 80% доход-
ност, хората предпочитат 
да инвестират в по-сигурни 
инструменти. 

Прогноза
Очакванията на мениджъ-
рите за резултатите и раз-
витието на животозастра-
хователния пазар през тази 
година не вещаят розово 
бъдеще на сектора. Очак-
вам спадът на премиите в 
сектора да продължи, като 
слуховете за налагане на 
данък върху премиите биха 
отблъснали потребителите, 
твърди Андрей Алексан-
дров. Според него пови-
шаващата се безработица 
също оказва негативно вли-
яние. Ако през 2010 г. па-
зарът успее да свие спада, 
ще е успех, твърди Светла 
Несторова. По думите й, 
ако се задържат нивата от 
миналата година, това ще 
е много добре.

Атанас Христов
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Промоция
„Алианц” 
намали цените на 
„Гражданската” 
От началото на април 
ЗАД „Алианц България” 
предлага задължителната 
застраховка „Гражданска 
отговорност” на по-
ниски цени, съобщиха 
от компанията. За 

територията на България 
намалението е до 20% от 
досегашната премия за 
най-масовите автомобили 
с обем на двигателя до 
1800 куб. см. От по-
ниските цени ще може 
да се възползват водачи 
на възраст между 25 и 70 
години. „Алианц” вече 
определя тарифата за 4 
групи автомобили според 
обема на двигателя - до 

1500, от 1500 до 1800, от 
1800 до 2200 и над 2200 
куб. см. Досега имаше 
3 групи. Промените в 
тарифата по застраховка 
„Гражданска отговорност” 
са следствие от данните 
от оценката на риска и 
щетимостта през миналата 
година, коментира 
Пламен Ялъмов, главен 
изпълнителен директор на 
ЗАД „Алианц България”. 

По думите му компанията 
първа е приложила 
индивидуалния подход 
при определяне 
на премията по 
задължителната полица. 
Тя зависи от типа на 
автомобила, от възрастта 
на водача, от региона, в 
който се управлява МПС, 
и от териториалния обхват 
на застраховката, добави 
Пламен Ялъмов.

Корпоративните клиенти 
свиха застраховките
Очакванията за развитието на животозастрахова-
телния пазар през 2010 г. не изглеждат розови

Активи

2.803
млрд. лв. са общите активи на застрахователния 

сектор в България в края на 2009 г. според Комисията за 
финансов надзор. Ръстът на годишна база е 10%

▶
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"Живот, свързана 
с инвестиционен фонд" "Злополука" "Живот и рента" "Постоянна здравна 

застраховка"
"Допълнителна 

застраховка"
"Женитбена и детска 

застраховка"

Светла несторова,
изпълнителен директор  
на ЗАД „Булстрад Живот”

Спадът на 
премиите 

на първо място е 
заради условия-
та, в които рабо-
тим и световната 
криза, колкото 
и банално да е 
последното като 
оправдание

Андрей Александров,
изпълнителен директор 
на ЗАД „Алианц България Живот”

Дори и 
фондовете 

да покажат 80% 
доходност, хората 
предпочитат да 
инвестират в по-
сигурни инстру-
менти
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Грижа
Едва 8% купуват 
храна за своите 
питомци
Храните за кучета и 
котки имат голям биз-
нес потенциал у нас. 
Едва 8% от собственици-
те на домашни любим-
ци ползват готова храна 
у нас. В Хърватия те са 
16%, в Словения - 30%, 

в Австрия - 80%. Друг 
проблем е, че много соб-
ственици се отнасят към 
четириногите си прияте-
ли като с плюшена играч-
ка - като ти омръзне, 
можеш да я захвърлиш. 
Подразделението на Mars 
за кучешка и котешка 
храна Mars Incorporated’s 
Petcare съобщи своя анга-
жимент да използва само 
риба, отглеждана по пра-
вилата на отговорния 

бизнес. На фона на нама-
ляващите рибни запаси в 
световен мащаб компани-
ята работи заедно с World 
Wildlife Fund (WWF),  
има своя програма за 
отговорно използване на 
източници на риба и само 
легални техники за улов. 
Повратен момент ще 
бъде въвеждането от Mars 
на Marine Stewardship 
Council (MSC)-  сертифи-
цирана храна за животни 

в Европа до края на 2010 
г. Предвид загриженост-
та относно използване на 
застрашени видове риба в 
богатите на улов зони ние 
вече изтеглихме едро-
оката риба тон, червена-
та риба тон и рибата меч 
от цялото си европей-
ско портфолио за храни 
за домашни любимци, 
коментира Георги Пав-
лов, ген. мениджър на 
Mars България.

Пловдив е котешки град. А 
София не е. Тя е град на ку-
чета. Д-р Марина Иванова 
от фондация „4 лапи” сла-
га професионален етикет 
на градовете „котешки” и 
„кучешки”, защото нейна 
работа и нейна мисия е 
да се грижи за бездомни 
животни. 

Там, където „кучешкият 
въпрос” е решен, котки-
те нямат естествен враг и 
бързо завземат територии, 
казва тя. А и обществото 
е по-склонно да приеме 
кастрацията на кучета, за-
щото хората ги приемат 
като по-опасния за себе си 
животински вид. А котките 
са едни такива милички и 
мъркащи, затова мнозина 
са склонни да ги хранят, 
докато популацията им за-
почне тревожно да расте, 
анализира обществените 
настройки д-р Иванова. За 
първи път тя и екипът й се 
сблъскаха с негативно об-
ществено настроение точно 
в Пловдив. Когато през ок-
томври правихме преброя-
ването на уличните живот-
ни, пловдивчани много ни 
помагаха, спомня си тя. Но 
когато през март екип от 
фондация „4 лапи” дошъл, 
за да направи кастрация на 
бездомните котки, нещата 
взели друг обрат.

Става дума за пари 
Фондация „4 лапи” е съз-
дадена преди 22 години 
във Виена. И средствата, 
които са нужни за кастра-
цията на около 450 бездом-
ни котки в Пловдив, както 
и за следоперативните ед-
нодневни грижи за тях, са 
от същата тази фондация. 
Колко струва? За труда си 
ние получаваме заплата, а 
грижите за едно животно 
излизат около 25 лв., обяс-
нява д-р Иванова. Това са 
пари, с които се купуват 
медицинските консумати-
ви за операцията, лекар-
ствата за възстановява-
не на животното, както и 
медицинска козметика за 
обезпаразитяването му.  

По време на престоя на 
седемчленния екип в Плов-
див общината ни плаща 
командировъчни и обще-
житие. Има обаче и друга 
сметка. Според единния 
ценоразпис на ветеринар-
ния съюз в България кас-
трацията на котките струва 
между 35 и 55 лв., медика-
ментите, престоят във ве-
теринарна клиника и всич-
ко останало прави разхода 
минимум около 160 лв. В 
този смисъл бездомните 
котки са един потенциален 
бизнес и, изглежда, затова 
пловдивските ветеринари 

поеха кампания срещу нас, 
казва д-р Иванова. Изглеж-
да обаче, че са „настъпе-
ни” интересите и на при-
родозащитни организации, 
които се чувстват ощетени 
от избора на фондация 
„4 лапи” за партньор на 
Пловдив при решаването 
на проблема с бездомните 
котки. 

Страхове  
Не ми говорете, те ги ка-
рат с колата някъде извън 
града, за да ги избият. Това 
каза на пресконференция 
жена, притеснена за улич-
ните котки, които тя от 
години храни. Животните 
сигурно ги боли, нали - 
казват други хора, които не 
бяха съгласни с решението 
на община Пловдив да пар-
тнира с „4 лапи” за кастра-
цията на уличните котки. 
Всъщност ето какво става. 
„Те” наистина улавят кот-
ките, като им дават храна. 
После наистина ги карат 
извън Пловдив. Защото 
там се намира общинско-
то предприятие „Зоове-
теринарен комплекс”. Че 
животните са изплашени 
- изплашени са. Че мяукат 
- мяукат. Но когато упойка-
та задейства, за обучения 
екип са достатъчни десе-
тина минути, за да извър-

Работата на фондация „4 лапи” ще завърши в Пловдив не когато 
кастрират 450 котки, а когато обучат експерти сами да се справят 
с нарастващата популация на бездомни котки

Котки срещу кучета 
или хора срещу хора

шат хирургическата мани-
пулация. Операционната 
тук е наистина добра. А 
за всеки случай от Швей-
цария са изпратили и още 
една полева операционна, 
така че хирургическата на-
меса да става бързо, кажи-
речи, на конвейер. Досега 
ние сме оперирали 1400 
котки в цялата страна и 
имаме само един смъртен 
случай, доволна е д-р Ма-
рина Иванова. И той не 
е в Пловдив, казва тя за 
успокоение на пловдивча-
ни, защото именно тук за 
първи път се е срещнала 
с враждебност срещу себе 
си и колегите си.  

Собственост 
Всъщност бездомните жи-
вотни нямат дом, но си 
имат собственик. Според 
българското законодател-
ство това сме ние - община 
Пловдив, казва Петю Ста-
нев, директор на ОП „Зо-
оветеринарен комплекс”. 
Той е твърде наясно с 
юридическите тънкости 
на закона, защото е един от 
хората, които са помогна-
ли при писането му. Петю 
Станев е убеден, че про-
блема „бездомни котки” 
го създават хората. Всички 
тези животни в началото 
са били домашни, но после 

или са избягали, или са 
изгонени от домовете им и 
са се размножили, обяснява 
той. Градът не е заплашен 
от свръхпопулация на без-
домни котки, казва той, 
като се позовава на между-
народните стандарти. 

Градът е отделил бюджет 
от 91 200 лв. за 2010 г., но 
досега парите са отивали 
главно за работа с без-
домните кучета. Затова 
Пловдив си има само 600 
бездомни кучета срещу 
7800 бездомни котки. Ра-
ботата на мобилния екип 
на фондация „4 лапи” 
ще завърши в Пловдив 
не когато кастрираме 450 
котки, а когато обучим 
пловдивските експерти от 
ОП „Зооветеринарен ком-
плекс” сами да се справят 
с нарастващата популация 
на бездомни котки, каз-
ва д-р Марина Иванова. 
Разходите по обучението 
всъщност също се финан-
сират от „4 лапи”. 

дарения 
В Австрия ние събира-
ме пари и други средства 
за дейността си само от 
дарения, но в България 
дейността ни не е много 
престижна и фирмите ни-
кога не са „развързвали 
кесията” за нас, казва д-р 

Марина Иванова. Според 
началника на българския 
отдел „Маркетинг” Явор 
Гечев годишният бюджет 
за „4 лапи” е около 700 
хил. лв., като голяма част 
отива за храна на „тан-
цуващите мечки” в парк 
Белица. За нас беше изне-
нада, че точно в Пловдив, 
който ни посреща враж-
дебно, се намери фирма, 
направила първото голямо 
дарение за дейността ни, 
каза Гечев. 

Всъщност фирма „Рефан 
България” ООД е предоста-
вила дарението на община 
Пловдив, закупила е храна 
за бездомните животни, 
поръчала е и е платила 
клетките, в които те прес-
тояват 24 часа след кастра-
цията, и е осигурила фонд 
от 1600 лв. за заплащане на 
зоодоброволците, поясни 
той. Даряваме не заради 
престиж, а заради каузата 
на „4 лапи”, обясни соб-
ственикът на „Рефан Бъл-
гария” ООД Ангел Попов. 
Не искам да вярвам, че са-
мо в Австрия или Швейца-
рия бизнесът е склонен да 
откъсне средства в тежко 
време, просто още нямаме 
навик да даряваме за без-
домните животни, заключи 
бизнесменът. 

михаил ванчев

Потенциал

15
млрд. USD годишно генерира пазарът на храни за домаш-

ни любимци
▶
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